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روزنامه صبح ایران

مدیرعامل بانک سپه :

تابلوی 5 بانک نظامی ادغامی تا پایان امسال واحد می شود

معاون حقوقی رئیس جمهور: 

دولت موافق حضور زنان در ورزشگاه ها است

رئیس هیات مدیره مجمع کارآفرینان ایران:

نقدینگی کشور به سمت سفته بازی رفته است

حیدر مستخدمین حسینی تشریح کرد

شرط خوب شدن حال 
تولید در ایران چیست؟
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 سخنگوی دولت گفت :باید پارازیت ها را از رسانه ملی بگیریم و 
نگدازیم پارازیت های داخلی کاری کند که این رسانه خوب و عظیم ما 
صدایش شنیده نشود.علی ربیعی در برنامه گرامیداشت روز خبرنگار در 
وزارت خارجه،  اظهار کرد: بعد از برجام وقتی در اجلاس هایی حضور می 
یافتم در میان مقاماتی که در مسند سیاسی و اقتصادی بودند، بازتاب 
نگاه  و تغییر فضا ناشی از اقدامات ظریف و برجام را احساس می کردم.وی 

گفت: در هیچ دوره ای این گونه کاخ سفید علیه ایران و ...

حضرت آیت الله خامنه ای با بیان اینکه افزایش فرزند باید به 
صورت یک فرهنگ دربیاید، تاکید کردند: مسئولین میانی در زمینه 
افزایش جمعیت درست عمل نمیکنند.به گزارش خبرگزاری مهر 
به نقل از پایگاه اطلاع رسانی دفتر حفظ و نشر آثار حضرت آیت 
الله خامنه ای، به مناسبت یکم ذی الحجه، سالروز ازدواج حضرت 
علی علیه السلام و حضرت زهرا سلام الله علیها، پایگاه اطلاع رسانی 

KHAMENEI.IR بیانات حضرت آیت الله خامنه ای را که ...

سخنگوی دولت :

باید پارازیت ها را 
از رسانه ملی بگیریم

رهبر انقلاب در دیدار جمعی از زوج های جوان:

افزایش فرزند باید به صورت 
یک فرهنگ در بیاید
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رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان استان قم از رشد 40 تا 50 درصدی ساخت و سازها در 
این استان خبر داد و گفت: این میزان رشد برای سال 97 نسبت به 96 بوده است.مهندس امین 
مقومی  پیش از ظهر روزدوشنبه درآستانه روز خبرنگار در دیدار صمیمی با تحریریه روزنامه ایمان 
با تبریک روز خبرنگار با اشاره به میزان قابل توجه ساخت و سازها افزود: میزان رشد ساخت و ساز 
طی دو ماه اول سال 98 نیز 20 تا30 درصد سیر صعودی  نسبت به مدت زمان مشابه سال قبل داشته 
است. وی خاطر نشان کرد: این در حالی است که این شاخص در سطح کشوری نمودار معکوسی 
را نشان می دهد و میزان ساخت و سازها در دیگر استان ها کاهش قابل توجهی داشته است. به 
گفته وی نکته قابل توجه در این زمینه این است که میزان ساخت و سازها در قم بیشتر از میانگین 

کشوری است. مقومی با اشاره به علل این رشد افزود: شاید برخی از مردم به دلیل ...

عضو هیئت رئیسه شورای اسلامی شهر قم با تأکید بر تسریع در روند ساماندهی هر چه سریع تر 
صنوف مزاحم سطح شهر از سوی شهرداری، گفت: شهرداری قم با ارتباطی که با اتحادیه ها و 
ذی نفعان فعال در این حوزه  دارد، روند ساماندهی را تسریع کند.حسن طلایی اظهار داشت: طبق 
بند 20 ماده 55 قانون شهرداری ها مأموریت جاری و ساری شهرداری ها ساماندهی صنوف مزاحم 
است، در این راستا شهرک صنوف با مساحت 130 هکتاری در کیلومتر 5 جاده قدیم قم- تهران در 
حال احداث می باشد.عضو هیئت رئیسه شورای اسلامی شهر قم با بیان اینکه این شهرک در قالب 
سه سایت طراحی شده است، گفت: سایت آهن فروشان، سایت درب و پنجره سازی و قطعاتی با 
کاربری خدمات عمومی در این شهرک طراحی شده است.طلایی خاطرنشان کرد: در این شهرک، 

سایت آهن فروشان به مساحت 250 هزار مترمربع، سایت درب و پنجره سازی ...

رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان استان قم اعلام کرد

رشد 40 درصدی
 ساخت و ساز در قم

عضو هیئت رئیسه شورای اسلامی شهر قم :

صنوف مزاحم قم باید 
هر چه سریع تر ساماندهی شود
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امنیت و پیشرفت ایران قابل خرید و فروش نیست

سالروز  ذی الحجه،  یکم  مناسبت  به 
ازدواج حضرت علی علیه السلام و حضرت 
اطلاع رسانی  پایگاه  سلام الله علیها،  زهرا 
KHAMENEI.IR بیانات حضرت آیت الله 
خامنه ای را که در دیدار جمعی از زوج های 
جوان در فروردین ۱۳۹۸ ایراد شده، منتشر 

کرد.متن بیانات معظم له به شرح زیر است:
»بسم الله الرّحمن الرّحیم یک جمله ای 
-چه  ازدواج  نعمت  اوّلا  کنم.  عرض  من 
برای پسر، چه برای دختر- نعمت بزرگی 
است که خیلی ها توجّه ندارند. اینکه خدای 
متعال به شما توفیق بدهد و کمک کند که 
همسر خوبی پیدا کنید، یکی از بزرگ ترین 
نعمتهای الهی است؛ این نعمت را باید شکر 
بکنید. شکر این نعمت هم به این است که 
آن شکلی را که خدای متعال برای خانواده ها، 
برای زن، برای شوهر تعیین کرده و اخلاق 
خانوادگی ای را که در اسلام مقرّر شده، به 
طور کامل رعایت کنید. و قدر این زندگی را 
بدانید؛ سعی کنید ان شاءاللّه هر چه بیشتر 
این زندگی را اسلامی کنید. این یک نکته 
است.مطلب دوّم؛ این حدیثی که من خواندم 
از قول پیغمبر اکرم که »تَناکَحوا تَناسَلوا 
مسلمانها  از  متعال  خدای   ،)۱( تَکثُروا« 
خواسته که زیاد بشوند، افزایش پیدا کنند. 
واقعاً هم این جور است که اگر چنانچه عدد 

ملّت مسلمان -حالا در یک کشور اسلامی 
مثل کشور ایران یا در فضای اسلامی مثل 
امّت اسلامی- زیاد باشد، این زمینه و امکان 
برای رشد و تعالی در آنها وجود دارد؛ یعنی 
وقتی که عدّه زیاد است، افراد صالح در آن 
قهراً زیادترند، توانایی ها قهراً بیشتر است، 
نیروی انسانی قهراً  راقی تر )۳( است؛ این 
چون طبیعی است اگر چنانچه جمعیّت زیاد 
باشد. جمعیّت کم، مقهور )۲( واقع میشود. 
امروز در دنیا آن کشورهایی که جمعیّت های 
زیادی دارند، به برکت آن به خیلی امکانات 
دست یافته اند؛ چین یک نمونه  است، هند 
یک نمونه  است؛ با اینکه مشکلاتی هم دارند 
امّا در عین حال خود این جمعیّت زیاد به 

عنوان یک ارزش اجتماعی، ارزش سیاسی، 
یک ارزش بین المللی برای آنها توانسته 
موفّقیّتهایی را به وجود بیاورد. بنا بر این 
نسل باید افزایش پیدا کند؛ اینکه من تکرار 
میکنم، تأکید میکنم، به خاطر این است.و 
البتّه امروز در کشور ما مردم گوش میکنند، 
حرفی ندارند؛ آن کسانی که این حرف به آنها 
میرسد، حرفی ندارند و گوش میکنند منتها 
مسئولینی که بایستی عملاً دنبال کنند و 
زمینه ها را فراهم کنند، آن کار لازم را انجام 
نمیدهند. البتّه مسئولین ]رده[ بالا میگویند 
قبول داریم امّا مسئولین میانی درست عمل 
نمیکنند؛ به هر حال افزایش فرزند باید به 
صورت یک فرهنگ دربیاید. شما ببینید، در 

 ـمثلاً در آمریکا  بعضی از کشورهای غربی ـ
 ـخانواده ای پانزده تا بچّه دارند، بیست تا بچّه  ـ
دارند و از این قبیل،  تشویق ]هم[ میشوند 
و هیچ کس مذمّتشان نمیکند. امّا نوبت به 
کشور ما که میرسد، این طرف قضیّه تشویق 
میشود، ]یعنی[ کم فرزندی و مانند اینها. 
بنابراین این هم یک نکته است که ان شاءاللّه 
باید مورد توجّه باشد.نکته ی آخر این است 
که زن و شوهر در صراط حق و راه حق به 
همدیگر کمک کنید. زن میتواند کمک کند 
به شوهرش برای اینکه در صراط حق پایدار 
باشد، ثابت قدم باشد و پیش برود؛ مرد میتواند 
همین کمک را به زن بکند. مثل دو شریک، 
مثل دو هم سنگر با هم زندگی کنید. عملاً، 
هم در شریعت، هم در واقعیّت خارجی، زن 
و شوهر نزدیک ترین افراد به هم هستند؛ هر 
چه میتوانید صمیمیّت را، صفا را، محبّت را 
بین خودتان افزایش بدهید. محبّت مایه ی 
اصلیِ زندگیِ شیرین خانوادگی است؛ سعی 
کنید محبّت را روزبه روز افزایش بدهید که به 
دست خود انسان هم هست و انسان میتواند 
این کار را بکند.ان شاءاللّه که خداوند بر شما 
مبارک کند به برکت این بقعه ی مبارک امام 

رضا و این ایّام متبرّک و مبارک.
۱( جامع الاخبار، ص ۱۰۱۲( ترقّی کننده

۳( مغلوب، شکست خورده«
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افزایش فرزند باید به صورت یک فرهنگ در بیاید
 

تحریم ظریف
 نشان از تاثیرگذاری اوست

اقدام دونالد ترامپ رییس جمهوری آمریکا در تحریم 
محمد جواد ظریف وزیر امور خارجه یک رفتار غیرطبیعی 
مانند دیگر اقدامات او در خروج از پیمان های بین المللی 

است چنین رفتارهایی از سوی ترامپ مسبوق به سابقه است و چندان جای تعجب 
ندارد او دچار یک توهم و خودشیفتگی شده است. 

رییس جمهوری آمریکا گویا نمی داند زمانی که اقدامی اشتباه انجام می دهد نه 
تنها برای کشورش، بلکه برای دیگر کشورها نیز ایجاد مشکل می کند. سابقه چنین 
رفتارهایی در ایران هم در دولت های نهم و دهم وجود داشت که شاهد خسارات آن به 
کشور هستیم. ترامپ هم اکنون به ویژه در موضوع برجام تنها مانده؛ چراکه اروپایی ها و 

اعضای برجام با او همکاری نمی کنند.
به نظر می رسد انزوای رییس جمهوری آمریکا رفتارهای او را تندتر کرده هرچند 
اقداماتی از جمله تحریم وزیر امور خارجه یک کشور الزام قانونی برای دیگر کشورها 
ایجاد نمی کند. البته ممکن است رییس جمهوری آمریکا برای آنکه به مقصود خود در 
تحریم ظریف برسد، دست به اقدامات انتقام جویانه ای بزند که به تبع آنها وضعیت برای 

وزیر خارجه کشورمان سخت شود.
نمونه بارز آن فشارهایی بود که دولت آمریکا به دولت برزیل برای عدم همکاری برای 
سوخت گیری کشتی ایرانی حامل ذرت صورت می داد. ممکن است رییس جمهوری 
آمریکا در ارتباط با تحریم ظریف و برای آنکه رفت و آمد برای وزیر خارجه کشورمان 

دشوار شود، دست به اقدامات انتقام جویانه بزند.
 این مساله یک آزمایش تاریخی برای کشورهای اروپایی است که زمانی قدرت های 
برتر جهان بودند. هم اکنون قاره سبز از منظر حیثیتی و وجهه جهانی اش هم که 
شده می بایست از خود در مقابل اقدامات یکجانبه آمریکا دفاع کند. از سویی باید 
توجه داشت که افزایش محدودیت ها و سخت گیری ها علیه ظریف توسط آمریکا نشان 

دهنده تأثیرگذاری دیپلماسی اوست.
در این بین کسانی که در داخل علیه وزیر امور خارجه بدخواهی و بدگویی کرده 
و می کنند، باتوجه به تایید اخیر مقام معظم رهبری از ظریف و تحریمی که اکنون 

از سوی آمریکا صورت گرفته، می بایست پشیمان باشند و از این اتفاق عبرت بگیرند.
* نماینده مردم تهران 

صادق زیباکلام: 

با وجود گزینش و مچ گیری
 بازهم فساد مدیران زیاد است

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: مادامی که اقتصاد دولتی پا برجاست، باز هم 
مفاسد اقتصادی وجود دارد. شما نگاه کنید همه مشاغل از بیمه گرفته تا هر شغل 

دیگری، منتهی به دولت و اقتثاد دولتی می شود.
 صادق زیباکلام، پاسخ به این سوال که چرا با وجود برپا شدن دادگاه های مفسدان 
اقتصادی و صادر شدن احکام سنگین این باور عمومی وجود ندارد که با فساد برخورد 
می شود، گفت: برای این که فساد به طور منظم رو به افزایش بوده است . یعنی هفته ای 
نیست که یک خبر درباره سواستفاده مالی و مشابه آن مطرح نشود. بنابراین، تصور 
افکار عمومی بر این است که حتی اگه مبارزه ای با مفاسد اقتصادی شود، اما ابعاد فساد 

اقتصادی گسترده تر از این حرف هاست.
وی با بیان اینکه یکسری نهادهای حکومتی درگیر فساد هستند و این موضوع به 
سادگی ها درمان پذیر نیست، افزود: البته افکار عمومی، تا حدودی هم درست فکر 
می کند. چون این سوال مطرح می شود که چرا علی رغم این همه گزینش، در بخش 

اقتصادی و مدیریتی ایران فساد این چنین گسترده است؟
زیباکلام تصریح کرد: مثلا هنگامی که کسی می خواهد مسئول یا مدیر شود، 
نهادهای امنیتی و نظارتی باید صلاحیت طرف را تایید کنند تا گزینش شود. ولی 
با وجود آن که این تعداد دستگاه های نظارتی و مچ گیری وجود دارد، بازهم مفاسد 

زیادی وجود دارد.
وی با باین اینکه این معضل ریشه در آن دارد که اقتصاد ما اقتصاد دولتی است، 
گفت: مادامی که این اقتصاد دولتی پا برجاست، باز هم مفاسد اقتصادی وجود دارد. 
شما نگاه کنید همه مشاغل از بیمه و بانک ها گرفته تا پتروشیمی، راه آهن و... در 
دست دولت است بنابراین به گونه ای اجتناب ناپذیر در اقتصاد دولتی هرکاری هم 

بکنید بازهم فساد اقتصادی وجود دارد.
زیبا کلام خاطرنشان کرد: راه واقعی و جدی از بین بردن مفاسد اقتصادی، همان 

روشی است که کشورهایی نظیر هند، ژاپن، آمریکا و... کردند؛ یعنی اقتصاد آزاد.

سرمقـاله

خبــر

یک فعال سیاسی اصولگرا:

 جریان سوم 
یک »نمایش سیاسی« است

یک فعال سیاسی اصولگرا با بیان اینکه جریان سوم یک »نمایش سیاسی« 
است، گفت: کسانی که ادعا می کنند جریان سوم هستند، بخش های بریده از 
اصولگرایان یا اصلاح طلبان یا ملغمه ای از این دو جریان بوده و جریان سوم 

مستقل نیستند.
 محمد مهاجری با اشاره به اینکه موضوع شکل گیری جریان سوم که نه 
راست باشد و نه چپ سال های طولانی است که مطرح می شود، اظهار کرد: 
اما در مقام عمل هیچ اتفاق خاصی رخ نداده و اگر هم جریانی از عنوان سوم 
استفاده کرده است یا ملغمه ای بوده از دو جریان اصلاح طلب و اصولگرا یا از 

بخش های بریده  این دو جریان شکل گرفته است.
وی ادامه داد: اکنون هم تصور من این است که جریان سوم یک »نمایش 
تا  راه اندازی مغازه سیاسی هستند  به دنبال  احتمالا عده ای  سیاسی« است. 
کاسبی جدیدی راه بیندازند و برای اینکه کاسبی آنها بگیرد، ادعا می کنند 
و  اصولگرایان  از  جدا  آنها  واقع  در  و  است  متفاوت  می فروشند  که  جنسی 

اصلاح طلبان، جریان سوم هستند.
فضای  از  که  رصدی  براساس  اینکه  بیان  با  ادامه  در  رسانه ای  فعال  این 
سیاسی کشور دارم جریان واقعی سومی در کشور ظهور نکرده است، تصریح 
کرد: کسانی که ادعا می کنند جریان سوم هستند، بخش هایی از دو جریان 
اصلی کشور بوده یا ملغمه ای از دو جریان که من برای آنها اصالتی مستقل قائل 
نیستم. احمدی نژاد و قالیباف هر دو اصولگرا هستند و اصلاح طلبان هم در میان 

خود گرایش های مختلف داشته و جریان سوم مستقلی نیستند.
برای  احمدی نژاد  و  قالیباف  همکاری  احتمال  درباره  پایان  در  مهاجری 
انتخابات مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: احمدی نژاد به لحاظ تجربی 
ثابت کرده است که عادت دارد پا روی دوش دیگران گذاشته و بالا برود و 
سپس زیر آن بزند. بعید می دانم قالیباف آنقدر ساده باشد که نردبان احمدی 
 نژاد شود. احمدی نژاد هم به کسی کولی نمی دهد؛ اگر به کسی هم کولی 
بدهد، به قالیباف کولی نمی دهد. احتمال همکاری این دو از نظر من نزدیک به 
محال است. احمدی نژاد اهل مشورت و همکاری سیاسی نیست و قالیباف هم 

روحیه نظامی داشته و نگاه بالا به پایین دارد.
 

وزیر ارتباطات:

 نمی توانیم در مقابل 
ورود فناوری های جدید مقاومت کنیم

 وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با بیان اینکه نمی توانیم در مقابل ورود 
گفت:  به کشورمان شویم  ورودشان  مانع  و  کنیم  مقاومت  فناوریهای جدید 
سرعت ورود فناوریهای جدید آن قدر زیاد است که تنها باید شیوه و ابزارهای 

استفاده از آن را برای مردم مهیا کرد.
تربت  اداری  شورای  جلسه  در  دوشنبه  روز  جهرمی  آذری  جواد  محمد 
و  رود  می  دیجیتالی  اقتصاد  به سمت  جهان  آینده  تحولات  افزود:  حیدریه 
فضای مجازی محور این تحولات خواهد بود و در این حوزه وظیفه ما بررسی 
فرصت ها و تهدیدهای پیش روست زیرا معتقدیم این مهمان ناخوانده برای ما 

هم مشکل آفرین و هم دارای مزایای فراوان است.
وی ادامه داد: اکنون در شرایط جنگ اقتصادی با تروریسم اقتصادی آمریکا 
و نگاه یکجانبه گرایانه این کشور هستیم و اهمیت این موضوع زمانی بیشتر 
اسلامی  تنها جمهوری  مقاومت  محور  بدانند  همگان  که  می شود  مشخص 

ایران است.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: بنا نیست این مقاومت مشکلات 
برای  باید در دستگاههای مختلف  لذا مسئولان  برای مردم طبیعی کند  را 
مختلف  های  حوزه  در  مجاهدت  آن  لازمه  که  کنند  تلاش  مشکلات  حل 

اجرایی است.
آذری جهرمی افزود: در ارتباط با این مهم، از آنجا که مردم نیاز به تسریع 
در ارتباطات دارند و نیازمند ابزار و تجهیزات لازم هستند یکی از برنامه های 

جدی ما تامین گوشی ارزان و با کیفیت داخلی است.
وی ادامه داد: بر این اساس اکنون گوشی های خوبی در کشور تولید می 
شود که هر چند قابل رقابت با برخی گوشی های خارجی نیست اما نیازمند 
اولیه و حیاتی مصرف کننده را برطرف  نیاز  حمایت است زیرا به هر حال 

می کند.

اخبــار

غلامرضا حیدری *

محمد جواد ظریف :

وزیر بهداشت:

تحریم های آمریکا
 جنایت علیه بشریت است

چند درصد زنان ایرانی به حجاب اعتقاد دارند؟ 

 وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: تحریم 
آمریکا علیه بهداشت و سلامت ایران، جنایت علیه بشریت 
است. سعید نمکی روز دوشنبه در نشست مشترک خبری 

با جمیل جبق همتای لبنانی خود گفت: اقدامات دولت 
آمریکا در تحریم داروهای مورد نیاز بیماران ایرانی و فشار 

های واشنگتن بر حوزه بهداشت و سلامت ایران...

معاون اسبق وزارت امور اقتصادی و دارایی و بانک مرکزی گفت: ایران باید در مسیر حمایت از تولید گام بردارد و اتفاقا 
اقداماتی در این زمینه آغاز شده است.  حیدر مستخدمین حسینی افزود: بحث حمایت از تولید ملی یک بحث جدید 
نیست و از سالهای گذشته بارها مطرح شده است. این مهم هم در سالهای پیش و هم پس از انقلاب مطرح بود. به ویژه 

پس از انقلاب حمایت از تولید داخلی به یک اصل مهم در اقتصاد کشور تبدیل شد...

* راه حمایت از تولید از بانک ها می گذرد

8

عکس: فرج صمدی

افرادی که دنبال فاتحه دیپلماسی هستند باید صبر کنند
اروپا به تعهدات خود عمل نکند، گام سوم در راه است
از 1400 نترسید، آن سال در خانه یا دانشگاه هستم
تحریم وزیر خارجه یعنی شکست دیپلماسی
سفره مذاکره با امارات وعربستان باز است
پیشنهاد مذاکره را نپذیرفتم، تحریم شدم 
دوران گفتمان سلطه تمام شده است
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آیا می توانیم واشنگتن را 
شکست خورده تلقی کنیم؟

نگاه تقلیل گرایانه به سیاست است اگر بپنداریم دولت ها 
از یکدیگر تبعیت می کنند. دولت های مختلف بر اساس 
اوزانی که در نظام بی الملل دارند می توانند بر نظم بین المللی 

تاثیر بگذارند.در این راستا ابرقدرتی مانند ایالات متحده آمریکا نیز قادر نیست تا تمام 
سیاست های خود را عملی کند. اینکه بگوییم که دولت جدید انگلیس از آمریکا تبعیت 
می کند یا آمریکا هر چه که بخواهد انجام می دهد و ایران نیز قادر است تا نظم بین المللی 
را بر هم بزند گزاره هایی است که در نگاه اول می تواند برای برخی موجه باشد اما مستدل 
نیست. آن چه مشخص است این است که دولت انگلستان به دنبال بهره گیری از فرصت 
ها در نظام بین الملل است تا بتواند منافعش را تأمین کند.در فضای بین المللی انگلستان 
تنها مطرح نیست و دولت هایی وجود دارند که همه آنها از اوزان تاثیرگذاری متفاوتی 
برخوردار هستند. آنچه که موجب همگرایی دولت ها می شود وجود ساختارها،عاملیت ها 
و در نهایت بافتاری است که این دو عامل را به هم متصل می کند. بدون شک انگلستان و 
آمریکا دو کشوری هستند که از لحاظ ساختاری، عاملیت و بافتاری همواره به هم نزدیک 
بوده اند. اگرچه ساختار دولت در آمریکا به شکل ریاست جمهوری و در انگلستان به شکل 
پارلمانی است، اما از منظر لیبرالیستی در حوزه نظام سرمایه داری جهانی این دو کشور به 
هم نزدیک می شوند و با وجود ساختاری متفاوت، از نظر منطق درونی و بافتاری که آنها 
را تشکیل می دهد لیبرال بورژوازی یا لیبرال دموکراتیک محسوب می شوند.اکنون نیز 
بوریس جانسون در انگلستان به قدرت رسیده است. وی در این راستا توانسته خود را به 
عنوان یک کارآفرین سیاسی معرفی کند. با وجود فراز و نشیب هایی که او در رده های 
مختلفی چون  روزنامه نگاری، نماینده مجلس، شهرداری و وزارت خارجه داشت اکنون 
نخست وزیر شده است. از طرفی دیگر می بینیم که در آمریکا نیز فرد تاجری چون ترامپ 
سکان ریاست جمهوری آمریکا را به دست می گیرد تا نوعی عاملیت مشابه با یکدیگر را 
در عرصه افکار عمومی نشان دهد. این عاملیت های مشابه حتی در جنبه های ظاهری و 
فیزیکی هم نزدیک به هم هستند و می بینیم که رویکرد سیاسی آنان در برخورد با افکار 
عمومی و همچنین حرکاتشان به چه نحوی است. در ادبیات سیاسی و همینطور در بین 
کلاسیک ها در عرصه سیاست این گونه از رفتارها چندان قابل پذیرش نیست. پیش بینی 
می شود که ترامپ و جانسون با همگرایی روابط نزدیکی را تشکیل دهند؛ همانطور که 
ما در حافظه تاریخی مان رویکرد رضاشاه و آتاترک را در ایران و در جلب یکدیگر شاهد 
بوده ایم که در تاریخ نیز مندرج است.دونالد ترامپ که به دنبال تثبیت هژمونی آمریکا 
بدون افزایش هزینه های بین المللی در حل بحران های جهانی است، در خلیج فارس 
حضور یافته و از استراتژی جوجیتسو نیز بهره برده است و در قالب این استراتژی طرف 
های متحد و مخالف خود را تحریک کرده است و با جاخالی دادن های پی در پی آنها را 
بیشتر به تشک مبارزه می کشاند. آن چه که نخست در خلیج فارس ظاهر شد ناوهای 
اتمی و یا غیر اتمی آمریکا بود، سپس ترامپ در مسیر تحریک ایران جاخالی های پی در 
پی را داد و در نهایت نیز روابط ایران و انگلستان در قضیه بحران نفتکش ها پرتنش شد. 
اصطکاک بیشتر تهران و لندن و همچنین روی کار آمدن بوریس جانسون سبب شده 
تا همگرایی های انگلیس و آمریکا بیشتر شود. از همین رو شاهد هستیم که بیشترین 
حجم نیروی نظامی در خلیج فارس به طور فشرده استقرار یافته و آمریکا و انگلیس نیز 
تلاش می کنند تا زمینه های حقوقی حضورشان از تنگه هرمز تا خلیج عدن را فراهم 
سازند. آنها همچنین تلاش دارند تا نظام های جدیدی را برای آینده حرکت سرمایه داری 
جهانی در رقابت با سرمایه داری اقتدارگرای چین فراهم کنند.در زمینه ائتلاف دریایی باید 
توجه داشت که موفقیت امری نسبی است. ما در نگرش هستی شناسانه در ایران حتی 
در عرصه سیاست همه موارد را یا به صورت صفر و یا یک می بینیم. اگر از موفقیت  هم 
صحبت می کنیم منظور این است که کنش گر باید به تمام اهدافش در حد عالی دست 
پیدا کند، اما در جهان واقعیت ها و هستی شناسی نگرش غربی آنچه که موفقیت را شکل 
می دهد رسیدن به میزان قابل قبولی از اهداف و سرمایه گذاری است که انجام می شود. 
به نظر می رسد که آمریکایی ها در سرمایه گذاری جهت حضور در منطقه به میزان 
مناسبی از اهدافشان دست یافته اند. آمریکایی که برای ایجاد یک پایگاه در آسیای شرقی 
با مخالفت های پی در پی ژاپن و کشورهای دیگر آسیای شرقی و جنوب شرقی روبرو بوده 
اند، امروز در آسیای غربی و جنوب غربی چندین پایگاه را مستقر کرده اند و در این راستا 
قراردادهای امنیتی درازمدت با کشورهایی چون عراق و دیگر کشورهای منطقه بسته اند و 
شاهد هیچ گونه مخالفتی برای ایجاد پایگاه و حضور نظامیشان در منطقه نیستند و حتی 
دعوت برخی از کشورها را برای استقرار امنیت در منطقه را پشتوانه حضور خود کرده 
اند. پرسش اصلی اینجاست که با توجه نگرش های سیاسی در ایران و همچنین منطقه 
و با توجه به موارد ذکر شده آیا ما می توانیم آمریکایی ها را شکست خورده تلقی کنیم؟

حاشیه نگاری از نشست خبری وزیر امور خارجه؛

از اشک های پیر مطبوعات تا فریادهای ظریف
 نخستین نشست خبری وزیر امور خارجه پیش از ظهر دیروز با حضور ۷۳ خبرنگار 
و عکاس از رسانه های خارجی و ۱۴۰ خبرنگار و عکاس از رسانه های داخلی برگزار شد. 

علی ربیعی سخنگوی دولت و دستیار ارتباطات اجتماعی رئیس جمهور، محمد 
خدادی معاون امور مطبوعاتی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، حجت الاسلام والمسلمین 
سید محمود دعایی مدیر مسئول روزنامه اطلاعات، سیدعباس موسوی سخنگو و  رئیس 
مرکز دیپلماسی عمومی و رسانه ای وزارت امور خارجه و بهروز کمالوندی سخنگو و معاون 
سازمان انرژی اتمی، بهزاد صابری مشاور و حسین قریبی دستیار وزیر امور خارجه از 
جمله کسانی بودند که محمدجواد ظریف را در نشست خبری امروز همراهی می کردند.

نشست خبری ظریف از حساب کاربری وزارت امور خارجه در آپارات به طور مستقیم 
پخش می شد و برخی از خبرنگاران نیز به صورت زنده این گفت وگوی خبری را از صفحه 

ایسنتاگرام خود پوشش دادند.
* اشک های پیر مطبوعات ایران از توهین ها به ظریف

سید محمود دعایی نخستین کسی بود که در نشست امروز وزارت امور خارجه سخن 
گفت. وی دلیل سخنرانی خود را به علت دانست که دیرپاترین مقام مسئولی است که 
از ابتدای انقلاب تا به امروز در یک سمت دوام آورده است.مدیر مسئول روزنامه اطلاعات 
که قبل از این نشست، متنی را در مدح و وصف وزیر امور خارجه نوشته بود، ظریف را از 
اولیای خدا در عصر امروز دانست. در نیمه های قرائت این متن که به توهین ها و هجمه ها 
علیه ظریف اشاره می شد، اشک از چشمان دعایی جاری شد و او با بغض متن خود را به 
پایان رسد. اشک های پیر مطبوعات ایران برای لحظاتی فضای نشست را تحت تاثیر قرار 
داد. ظریف پس از پایان سخنان دعایی، وی را در آغوش گرفت.محمد خدادی، معاون 
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی دومین نفری بود که در این نشست سخنرانی کرد. خدادی 
ظریف را یک خبرنگار حرفه ای دانست که محتوایش بر جسمش غلبه داشته است.

مدیر عامل پیشین ایرنا افزود: تمام مسئولان الگوی ارتباطی ظریف در مستندات سازی 
اطلاعات در برابر جریانات را استفاده کنند و خبرنگار دوستی ظریف را به عنوان یک شیوه 
قرار بدهند. ساختن کلیدواژه و جریان سازی خبری نمونه و الگویی است که بد نیست 
کلاسی بگذاریم و از توانایی ایشان استفاده کنیم.محمد جواد ظریف در آغاز نشست 
خبری خود گفت: آقای دعایی همواره با لطف خود بنده را مورد شفقت قرار داده است.وی 
با تشکر از ربیعی و خدادی و تبریک به مناسبت روز خبرنگار به همه خبرنگاران، سالروز 

شهادت محمود صارمی را تبریک و تسلیت گفت.
* ننویسید ظریف عصبانی بود، اگر داد نزنم صدایم به شما نمی رسد

از ابتدا تا انتهای مصاحبه، همهمه ای در انتهای سالن وجود داشت ولی هر از چندگاه 
که این همهمه بلند می شد، صدای خبرنگاران درمی آمد و "هیسسسس... س. هیسسس" 
از ردیف خبرنگاران بلند می شد که انتهای سالن را دعوت به سکوت می کردند. با این 
حال، این تذکر هم کارکردی بیش از چند دقیقه نداشت و دوباره صدا بلند می شد. ظریف 
بالاخره در میانه های این نشست گفت: ننویسید ظریف عصبانی بود. من اگر داد نزنم، 
صدایم به شما نمی رسد. در مجلس شورای اسلامی هم اینقدر همهمه است که اگر داد 
نزنید اصلا به حرف شما گوش نمی کنند. اینقدر تصویربرداران سروصدا می کنند که اگر 
داد نزنم صدایم به شما نمی رسد.ظریف درباره احتمال مذاکره مجدد ایران و آمریکا گفت 
که مذاکرات برجام میان ایران و اعضای دائم شورای امنیت بود و آمریکا هم به همین دلیل 
در میان مذاکره کنندگان حضور داشت. البته ما رکورد ثبت نمی کنیم ولی طولانی ترین 
مذاکرات تاریخ در این دوره میان ایران و آمریکا انجام شده است. سابقه نداشته وزیر امور 
خارجه آمریکا ۱۷ روز متوالی برای یک مذاکره خارج از کشور باشد؛ هیچ گاه ۹ ساعت 
متوالی مذاکره نکرده اند.هنگامی که ظریف درباره گام سوم کاهش تعهدات برجامی ایران 
توضیح می داد، گفت: هیچ راه قانونی برای اسنپ بک )مکانیزم ماشه( وجود ندارد. اقدامات 
ایران در جارچوب اقداماتی جبرانی است که خود ما در نوشتن برجام پیش بینی کرده 
بودیم، برخلاف اعتقاد دوستانی که تیتر می زدند »ساده لوحی« و »کلاه بزرگ«. امروز 

حتی مطالب صفحات قبل خود را هم نگاه نمی کنند.
* تشویق خبرنگاران 

وی درباره امضای برجام هم تاکید کرد که اگر ۱۰ سال دیگر هم برگردد، توافق 
هسته ای را امضا خواهد کرد و گفت: برجام سند افتخار مردم ایران بود. من به پشتوانه 
مردم و رهبری و مقاومت برجام را امضا کردم. با پشتوانه مقاومت، برجام امضا شد و از 
روز امضا، پشتوانه مقاومت شد. بعضی ها نخواستند این مسئله را ببینند ولی امیدوارم که 

بعدا این مسئله را ببینند.
این سخنان وزیر امور خارجه با تشویق حاضران روبرو شد.حسن ختام نشست خبری 
ظریف عکس یادگاری خبرنگاران با وزیر امور خارجه بود و پس از آن ظریف برای اقامه 

نماز سالن نشست را ترک کرد.

سخنگوی دولت :

باید پارازیت ها را از رسانه ملی بگیریم
 سخنگوی دولت گفت :باید پارازیت ها را از رسانه ملی بگیریم و نگدازیم پارازیت های 
داخلی کاری کند که این رسانه خوب و عظیم ما صدایش شنیده نشود.علی ربیعی در برنامه 
گرامیداشت روز خبرنگار در وزارت خارجه،  اظهار کرد: بعد از برجام وقتی در اجلاس هایی 
حضور می یافتم در میان مقاماتی که در مسند سیاسی و اقتصادی بودند، بازتاب نگاه  و تغییر 
فضا ناشی از اقدامات ظریف و برجام را احساس می کردم.وی گفت: در هیچ دوره ای این گونه 
کاخ سفید علیه ایران و دولت - ملت بسیج نشده بود و در هیچ دوره ای این گونه براندازان 
اسلحه به  دست داخلی در کاخ سفید به همراه دشمنان خارجی حضور نداشتند. در هیچ 
دوره ای دشمنان بر عملیات روانی علیه ایران اینگونه مسلط نشده بودند. امروز این خاک 
ما نیست که مورد هجوم قرار گرفته، بلکه معیشت ها و زیست کرامت انسانی مورد هجوم 
است.سخنگوی دولت ادامه داد: امروز دشمن می خواهد در خانه و خانواده و افکار عمومی و 
بیمارستان ها دشمنی خود را ابراز کند. در عین حال باز هم فکر می کنم در هیچ دوره ای این 
طور افکار عمومی ما متوجه سیاست خارجی نبوده و افکار عمومی در معرض تناقض های 
با منفعت های کوتاه مدت وجود نداشته است؛ اما جامعه و افکار عمومی برای مقابله با 
خصومت ها به شدت تاب آور است.ربیعی تصریح کرد: امروز ایران به تلاش های رسانه ای 
ما معطوف است و به درستی رسانه ها سربازان خط اول این مبارزه  هستند. کلاشینکف ها 
و تانک های چیفتن قلم ها و نوشته های ماست و اگر مرزی فرو بریزد از میان قلم های ما فرو 
ریخته است.وی ضمن تبریک روز خبرنگار گفت که اجازه دهید از این فرصت استفاده کنم 
و بگویم امروز امنیت و تمامیت ارضی ما به فعالیت رسانه ها معطوف است.ربیعی خاطرنشان 
کرد: ظریف هم یک رسانه است، هم تولید محتوا می کند و هم ابزار انتقال پیام است و هم 
مثل همه رسانه ها که در تولید محتوا تا انتقال پیام که دچار پارازیت می شود او هم دچار 
پارازیت می شود. اما باید پارازیت ها را از رسانه ملی بگیریم و نگدازیم پارازیت های داخلی کاری 
کند که این رسانه خوب و عظیم ما صدایش شنیده نشود.وی در ادامه برای ظریف آرزوی 
موفقیت کرد و گفت: باید بگویم مردم شما و وضعیت جامعه را می فهمند. روز پنچشنبه 
هفته گذشته که آمریکا شما را تحریم کرد ما در میان جامعه خبری روز دیپلماسی عمومی 
را داشتیم؛ از این رو شما حق ندارید دلتان بگیرد و هر چه با شما بیش تر خصومت کنند در 

دل و روح جامعه ایرانی جای دارید.

حشمت الله فلاحت پیشه :

طرح توقف در مقابل توقف فرانسه 
به نفع ایران نیست

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی می گوید فرانسوی ها طرح توقف در 
مقابل توقف را دنبال می کنند که در این طرح منافع ایران تامین نمی شود.  حشمت الله 
فلاحت پیشه  با اشاره به گفت وگو تلفنی ۱۰۰ دقیقه ای رئیس جمهور ایران با رئیس 
جمهور فرانسه، گفت: نهایت طرح آقای مکرون توقف در مقابل توقف است، یعنی اینکه 
طرفین برجام در همین نقطه ای که هستند توقف کنند، این یعنی حفظ وضع موجود 
که به ضرر جمهوری اسلامی ایران است، چرا که ایران تازه استفاده از ابزارهای خود را در 
قالب برجام شروع کرده است.عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی ادامه داد: 
از سوی دیگر ابزارهای تحریمی آمریکا عملا پایان یافته و چیزی نمانده که آمریکایی ها 
تحریم کنند، به نظر می رسد آثار منفی تحریم های آمریکا که مستقیم علیه ایران بوده 
به آمریکا بر می گردد، به طور نمونه می توان به تحریم آقای ظریف اشاره داشت.نماینده 
مردم اسلام آباد غرب و دالاهو در مجلس دهم شورای اسلامی اظهار داشت: انگلیسی ها و 
آمریکایی ها در دهه ۱۳۹۰ هجری به دنبال آن بودند که ذیل ماده ۴۱ فصل هفتم منشور 
سازمان ملل تحریم دیپلماتیک ایران را پیش ببرند تا به واسطه آن رفت و آمد دیپلمات ها 
و سفرای ایران محدود شود، این کار به سرانجام نرسید و در نهایت توافق ژنو و برجام شکل 
گرفت.وی تاکید کرد: اکنون آمریکایی ها در اوج تنهایی به سر می برند و کشور تحریم 
های آنها را همراهی نمی کند، تحریم آقای ظریف به سود دیپلماسی عمومی جمهوری 
اسلامی ایران تمام می شود و تریبون های جمهوری و شخص وزیر امور خارجه بیشتر 
شد.فلاحت پیشه در ادامه گفت وگو با خبرگزاری خانه ملت، با اشاره به گفت وگوی تلفنی 
2 رئیس جمهور، گفت: درست است که ۱۰۰ دقیقه مکرون با روحانی صحبت کرده و 
و بعد از آن موضع مثبتی از سوی روحانی شکل گرفت که امیدوار است گفت وگو ها به 
نتیجه برسد اما فرانسه طرح توقف در مقابل توقف است که نمی تواند منافع ایران را تامین 
کند.این نماینده مجلس بیان کرد: در واقع طرح بازگشت در مقابل بازگشت طرح فرانسه 
را تکمیل می کند و می توان امیدوار بود، در واقع با طرح بازگشت همه طرف های به 
شرایط اجرای برجام بر می گردند، این ضعف اروپاست که نمی تواند آمریکایی ها را قانع 
کند.وی تاکید کرد: به هر حال در طول یکسال گذشته تلاش اثر بخشی از سوی اروپایی 
ها برای قانع سازی آمریکایی ها ندیده ایم در واقع اروپا نوعی وقت کشی در قبال ایران 
و تلاش برای ملزم کردن ایران به تعهداتش داشته است.نماینده مردم در مجلس اظهار 
داشت: چالش بین ایران و آمریکا راه کار اروپایی ندارد، اروپایی ها عملا در شرایط ضعف 
سیاسی در مواجه با آمریکا هستند، از طرف دیگر چالش بین ایران و آمریکا به مرحله ای 

رسیده است که آمریکایی ها دیگر ابزاری برای وارد آورد فشار حداکثری به ایران ندارند.

معاون حقوقی رئیس جمهور: 

دولت موافق حضور زنان در ورزشگاه ها است
 معاون حقوقی رئیس جمهور بیان کرد: دولت موافق حضور زنان در ورزشگاه ها است 
و این مسئله هیچ منع قانونی ندارد. لعیا جنیدی  درباره اینکه گفته  می شود شرط حضور 
زنان در ورزشگاه ها بستگی به نظر دولت دارد این موضوع تا چه حد در کابینه پیگیری 
شده است، گفت: دولت موافق ورود خانم ها به وزرشگاه هاست و می دانم وزرات وزش و 
جوانان هم همیشه پیگیر این موضوع بوده است.معاونت حقوقی نهاد ریاست جمهوری 
تاکید کرد: برای ورود خانم ها باید یک هماهنگی بین قوا به وجود بیاید.وی در خصوص 
این که عنوان می شود آیا خانم های علاقه مند به حضور در وزرشگاه ها می توانند از طریق 
معاونت حقوقی ریاست جمهوری این موضوع را پیگیری کنند، گفت: دستگاه  اجرایی 
ذی ربطش وزارت ورزش و جوانان است اما اگر آن ها کمکی را  لازم بدانند حتما معاونت 
حقوقی پیگیری خواهد کرد.جنیدی درباره نظر قانون در خضوص ورود زنان به ورزشگاه ها 
عنوان کرد: کاری به بیرون که چه اتفاقی افتاده است ندارم، از نظر من چیزی که به موجب 
صریح قانون منع نشده اصل بر جواز است و این یک حکم حقوقی است.وی خاطرنشان 
کرد: هیچ حقوق دانی نمی تواند این حکم را زیر پا بگذارد زیرا این حکم روشن است. 
معاون حقوقی ریاست جمهوری بیان کرد: عدم ورود زنان به وزرشگاه منع صریح نیاز 
ندارد و هنگامی که این منع وجود ندارد، اصل بر جواز است و من منعی برای ورود زنان به 
ورزشگاه ندیده ام.فدراسیون جهانی فوتبال تا نهم شهریورماه به فدراسیون ایران زمان داده 

تا تکلیف حضور زنان در ورزشگاه ها مشخص شود.

وزیر بهداشت:

تحریم های آمریکا، جنایت علیه بشریت است
 وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: تحریم آمریکا علیه بهداشت و سلامت 
ایران، جنایت علیه بشریت است. سعید نمکی روز دوشنبه در نشست مشترک خبری با 
جمیل جبق همتای لبنانی خود گفت: اقدامات دولت آمریکا در تحریم داروهای مورد نیاز 
بیماران ایرانی و فشار های واشنگتن بر حوزه بهداشت و سلامت ایران جنایت علیه بشریت 
است.  وی، اقدامات آمریکا در اعمال تحریم علیه حوزه بهداشت و سلامت کشور ها را 
غیرمنطقی و غیر انسانی ارزیابی کرد و ادامه داد: ۹۷ درصد داروهای مورد نیاز بیماران را 
داخل کشور تولید می کنیم و تنها برای تامین سه درصد از داروها با مشکل مواجه شدیم.

نمکی افزود: باوجود فشارهای آمریکا، داروهای مورد نیاز همه بیماران تامین شده است. 
همچنین با کمک شرکت های دانش بنیان و جوانان دانشمند این مرز و بوم، تصمیم 
داریم در سال های آینده تمام نیازهای دارویی کشور را داخل کشور تامین کنیم و نیازی 
به واردات نداشته باشیم.وزیر بهداشت گفت: مواد اولیه مورد نیاز داروسازی کشور در داخل 
موجود است و نیازی به دیگر کشورها در این حوزه نداریم.نمکی درباره ارائه کمک های 
آموزشی به دانشجویان لبنانی نیز اظهار داشت: ما آماده توسعه همکاری های آموزشی در 
تمام حوزه های بالینی، علوم پایه و در تمام مقاطع تحصیلی با لبنان هستیم.  وی افزود: 
آمادگی اعزام تیم متخصص به لبنان برای ارائه آموزش های کوتاه مدت به دانشجویان 

لبنان را داریم تا آنها بتوانند در محل زندگی خود از آموزش های لازم برخوردار شوند.

لاریجانی خطاب به ظریف: 

شما نماد ورزیدگی و سختکوشی
 دیپلماسی ایران هستید

رئیس مجلس شورای اسلامی، صبح روز دوشنبه ۱۴ مردادماه با حضور در وزارت 
امور خارجه با محمدجواد ظریف دیدار و گفت وگو کرد.علی لاریجانی در ابتدای این 
دیدار با تشکر از اقدامات وزیر امور خارجه کشورمان گفت: شما در این عرصه، مجاهدانه 
و خستگی ناپذیر عمل کردید و دستاوردهای بسیاری را برای انقلاب اسلامی و نظام 
جمهوری اسلامی به ارمغان آوردید.رئیس مجلس شورای اسلامی، دکتر محمدجواد 
ظریف را دیپلماتی ورزیده و باهوش خواند و ادامه داد: شما  به عنوان مسئول سیاست 
خارجی کشور، با جدیت، هوشمندی، پشتکار و با اقتدار از مصالح ملی دفاع می کنید و 
تلاش های شما در عرصه بین المللی موثر بوده است که دشمنان ملت دست به تحریم 
شما زده اند.محمدجواد ظریف، وزیر امور خارجه کشورمان نیز در این دیدار، ضمن تشکر 
و قدردانی از حضور رئیس مجلس شورای اسلامی در وزارت امور خارجه اظهار داشت: 

با تمام توان از منافع ملی و حقوق ملت در عرصه بین المللی دفاع و حمایت می کنیم.

یک عضو ناظر مجلس در شورای پول و 
اعتبار بر ضرورت انجام اقدامات عملی برای 
کاهش تورم و تقویت ارزش پایه پول ملی 
تاکید کرد و گفت که حذف چهار صفر از 

پول ملی تأثیر اقتصادی ندارد.
محمدرضا تابش با اشاره به تصویب 
کلیات لایحه حذف چهار صفر از پول ملی 
در هیئت دولت گفت: از نظر اقتصادی 
حذف چهار صفر اثری ندارد و این کار 
یک اقدام مدیریتی وحسابداری است که 
شاید از جنبه  روانی اثری داشته باشد. 
اگر هم تبعیت از این منطق است که پول 

کشور در  مقابل دلار باید مضربی از یک 
باشد)مثل هر پوند معادل 2۱/۱دلار( باز 
هم امروز با حذف چهار صفر و احتساب 
 ۱2 عدد  به  ریال  هزار   ۱2۰ دلار  هر 

می رسیم.
وی یادآور شد: با این اقدام قرار نیست 
مولفه های اصلی اقتصاد بهبود یابد، تورمی 
کاهش نخواهد یافت و رشد نقدینگی مهار 
نخواهد شد و پول ملی تقویت نمی شود. 
اگر هم بحث کاهش هزینه های نگهداری 
و حمل ونقل و... پول مطرح است که چاپ 
اسکناس و مسکوکات جدید مستلزم صرف 

هزینه های هنگفتی است.
با  نماینده مردم اردکان در مجلس 
باید در مجلس  این لایحه  اینکه  بیان 
مورد رسیدگی قرار گیرد، افزود: تصور 
من این است که در مجلس نگاه مثبتی 
به آن وجود نخواهد داشت زیرا این کار 

تأثیر اقتصادی ندارد.
این عضو کمیسیون برنامه و بودجه 
مجلس ادامه داد: ما ملاحظات دولت و 
استماع  لایحه  این  درباره  را  دفاعیاتش 
خواهیم کرد و بر مبنای آن تصمیم گیری 
بر آن  اقتصادی  آثار مهم  اگر  می کنیم. 

مترتب باشد طبعا مجلس از آن استقبال 
می کند اما در غیر این صورت این لایحه 

مورد تصویب مجلس قرار نمی گیرد.
ضرورت  بر  تاکید  با  پایان  در  تابش 
اصلاح ساختار بانک ها و نظام بانکداری و 
همچنین اعمال اصلاحات پولی و مالی 
گفت: این اقدامات است که منجر به مهار 
تورم، کاهش رشد نقدینگی، تقویت پول 
ملی، کاهش فشار بر مردم و رونق تولید 
و اشتغال می شود لذا بهتر است به جای 
حذف صفرها، اقدامات عملی برای کاهش 

تورم و تقویت پایه پول ملی انجام شود.

محمدرضا تابش:

حذف ۴ صفر از پول ملی تأثیر اقتصادی ندارد

ایالات  اقدام  قضاییه  قوه  رئیس   
متحده آمریکا در تحریم وزیر امور خارجه 
توصیف  »غیرخردمندانه«  را  کشورمان 
کرد و افزود: تحریم وزیر امورخارجه، نشان 
دهنده اوج استیصال و به بن بست رسیدن 
آمریکا و موجب سرزنش همه خردمندان 

عالم است. 
آیت الله سیدابراهیم رئیسی در جلسه 
شورای عالی قضایی، افزود:  بر همین مبنا 
لازم است برای شکست دادن دشمن در 
شناخت  جهادی،  کار  اهدافش،  تحقق 
دشمن و تلاش برای افزایش اعتماد به 
نظام و کارآمدی آن را سرلوحه کارهای 
خود قرار دهیم و تردید نکنیم که آینده 
بسیار روشن و موفقیت آمیزی را پیش رو 

خواهیم داشت.
* بی دقتی در رعایت حجاب لزوما 

به معنای مخالفت با ارزش ها نیست
وی در بخش دیگری از سخنان خود 
به موضوع حجاب اشاره کرد و گفت: در 
تاریخ تمدنی کشور ما موضوع حجاب، حیا 
و عفاف در بین زنان و مردان یک مساله 
کاملا ریشه دار است و مردم ما همواره 
در طول تاریخ تمدن خود عفیفانه زندگی 

کرده اند.
آیت الله رئیسی افزود: خاطرنشان کرد: 
حجاب یک فریضه مسلم شرعی الهی است 
اما همچنان که رهبر معظم انقلاب در یکی 
از سخنرانی های خود در خراسان شمالی 
فرمودند، نباید تصور کنیم کسی که نسبت 
به حجاب غفلت یا بی دقتی دارد، لزوما 

مخالف ارزش های نظام، اسلام و انقلاب 
است.رئیس قوه قضاییه با اشاره به تصویب 
سند عفاف و حجاب از سوی شورای عالی 
تعیین  و  سال ۸۴  در  فرهنگی  انقلاب 
وظایف هر یک از دستگاه های اجرایی، 
فرهنگی، اجتماعی، انتظامی و قضایی در 
این زمینه، یادآور شد: در این سند برای 
2۶ دستگاه وظایفی تعیین شده است. 
به عنوان مثال، وزارت ارشاد 2۱ وظیفه، 
 ۱۷ فناوری  و  تحقیقات  علوم،  وزارت 
وظیفه، وزارت آموزش پرورش 2۱ وظیفه 
و سازمان صداوسیما، وزارت کار و وزارت 
ارتباطات، هر یک وظایف فراوانی را به عهده 

دارند که کمترین آنها پنج وظیفه است.
عملکرد  بر  بازرسی  سازمان   *

دستگاه ها  نظارت کند 
آیت الله رئیسی افزود: اکنون بعد از 
گذشت ۱۴ سال باید همه این دستگاه 

ها بازبینی به عملکرد خود داشته باشند تا 
ببینند آیا به وظایف قانونی خود عمل کرده 
اند یا خیر که البته به اعتقاد ما به این وظایف 
عمل نشده است. بر همین مبنا از سازمان 
بازرسی کل کشور در اجرای وظیفه نظارت 
بر حسن جریان امور و اجرای صحیح قانون 
می خواهم که ضمن نظارت بر عملکرد 
دستگاه ها در این زمینه، گزارش لازم را 
ارائه کند.رئیس قوه قضاییه با بیان اینکه در 
این زمینه کمبود قانون نداریم و اتفاقا یکی 
از مشکلات کشور ما حجم بالای قوانین 
و مقررات در زمینه های مختلف است، 
مشکل اصلی را در عدم توجه به اجرای 
قانون دانست و تاکید کرد: روسای سازمان 
ها، نهادها و دستگاه ها باید هوشیار باشند 
و فراموش نکنند که امروز دشمن تمام 
داشته های ما را که همان باورها و ارزش 
هایمان است هدف قرار داده و اگر دستگاه 

ها به وظیفه قانونی خود عمل کنند، به 
هیچوجه نباید نگران عملکرد مردم بود.

آیت الله رئیسی با بیان اینکه امروز مساله 
اصلی ما مبارزه با فساد، تبعیض و تجاوز به 
حقوق عامه است، تصریح کرد: اینکه کسی 
در جایی مرتکب فساد اقتصادی می شود، 
مجوزی برای قانون شکنی دیگران نیست. 
کسی که از چراغ قرمز عبور می کند، 
نباید بگوید به جای برخورد با من بروید با 
مفسدان برخورد کنید. هر دو، نقض قانون 

است و باید با آن برخورد شود.  
وی ادامه داد: البته طبیعی است که 
حساسیت ما نسبت به جرایم بزرگ تر که 
حقوق مردم را مورد تعرض قرار می دهد 
بیشتر است اما باید این فرهنگ در کشور 
نهادینه شود که جرم کوچک و بزرگ فرقی 
ندارد و هر گونه نقض قانون، ضد ارزش 
است. بنابراین فساد اقتصادی عده ای نباید 
مجوز کم کاری، رشوه گرفتن و ترویج بی 
حیایی در جامعه شود.رئیس قوه قضاییه، 
حیا را به عنوان یکی از پایه های اخلاقی 
برای زنان،  جامعه دانست و گفت: حیا 
مردان، صاحبان تریبون، مسئولان و همه 
دست اندرکاران امور کشور از مبانی بسیار 
مهمی است که باید مورد توجه قرار گیرد.

آیت الله رئیسی یادآور شد: آنچه رهبر 
معظم انقلاب در هفته جاری مورد تاکید 
قرار دادند، توجه به کار جهادی بود که 
لازم است این روحیه در کشور به ویژه بین 
مسئولان و کارگزاران نظام به یک فرهنگ 

و گفتمان غالب تبدیل شود.

رئیس قوه قضائیه:

تحریم وزیر امورخارجه، اوج استیصال آمریکا را نشان داد
اخبــار یادداشت

نیم نگاه
سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی از مذاکره 
ایران و عربستان برای کاهش تنش ها و بهبود روابط استقبال و تاکید می کند جمهوری 

اسلامی ایران اعلام کرده که باب مذاکره به روی کشورهای منطقه باز است. 
سیدحسین نقویحسینی اظهار می کند: ایران و عربستان دو کشور بزرگ منطقه 
و جهان اسلام محسوب می شوند ولی متاسفانه دشمنان و معاندان آرامش منطقه و 
همچنین دشمنان و معاندان جهان اسلام و مسلمانان در سال های اخیر بسیار تلاش 
کردند که تنش ها و درگیری ها بین کشورهای منطقه را افزایش دهند؛ به همین جهت 

عربستان را از مسیر وحدت و آرامش منطقه ای خارج کردند. 
او اضافه می کند: به دلیل همین سیاست نادرست، عربستان دچار چالش های جدی 
شد که نمونه بارز آن بحران یمن است که سال هاست عربستان را در باتلاق گرفتار و با 
مشکل روبرو کرده است. همچنین رفتارهایی که عربستان نسبت به برخی از کشورهای 
منطقه انجام داد، باعث فاصله بین کشورها شده است در حالی که جمهوری اسلامی 

همیشه بر مذاکره تاکید داشته است.
نقوی حسینی تصریح می کند: این سیاست اصولی نظام جمهوری اسلامی ایران است 
که هیچ مناقشه ای در منطقه نیست که نشود از طریق گفت وگو و مذاکره آن را حل کرد. 
همان طور که ما امروز با بسیاری از همسایگان تنش زدایی کرده ایم و ارتباطاتمان خیلی 

خوب و مراودات مسالمت آمیز شده است.

سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس تاکید می کند: جمهوری 
اسلامی ایران همیشه تاکید داشته که باب مذاکره به روی کشورهای منطقه باز است و 
ایران از مذاکره استقبال می کند.او می افزاید: این عربستان است که باید مسیر حرکت 
خود را اصلاح کند و تغییر رویه دهد و به جمهوری اسلامی ایران نزدیک شود تا مسائل 

و مشکلات از طریق گفت وگو حل شود.
نقوی حسینی در پاسخ به این سوال که چرا عربستان به دنبال بهبود روابط با ایران 
است می گوید: در ماه های اخیر حتی در همان ائتلاف علیه یمن شکاف هایی به وجود 
آمد که منجر به تغییر رویه عربستان شد. یا در ارتباط با مقابله با گروه های تروریستی و 
تکفیری بین کشورهای این ائتلاف شکاف به وجود آمد و برخی از کشورها از ائتلاف خارج 
شدند و حتی مقابل آن ائتلاف ایستادند و بالاخره نشان دادند که این روند  صحیحی 

نیست و منتهی به نتیجه صحیح برای منطقه نمی شود.
او اضافه می کند: این ناکامی ها و عدم موفقیت های سیاست های تنش زا بالاخره 
مقامات عربستان را به جایی رسانده که از خود می پرسند تا کی  می  خواهند به این روند 
ادامه دهند؟ تا کی می خواهند در یمن به کشتار مردم ادامه دهند و تا کی می خواهند 
به خصومت علیه ایران ادامه دهند؟ لذا این ناکامی های آنها و موفقیت جمهوری اسلامی 
ایران در تنش زدایی با همسایگان مقامات عربستان را به این فکر انداخته که مسیرشان را 

تغییر دهند و وارد فاز گفت وگو و مذاکره شوند.

سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس :

موفقیت های ایران عربستان را به فکر مذاکره انداخته است

مهدی مطهر نیا

در  آمریکایی ها  گفت:  سپاه  کل  فرمانده  جانشین 
صحنه های رویارویی با فرزندان مومن، انقلابی، جهادی، 
غیور و ولایت مدار ملت ایران در نیروی دریایی سپاه، مغلوب 

محض و بازنده تمام عیار بوده اند.
سردار دریادار علی فدوی در بازدید از روابط عمومی کل 
سپاه، در جمع مدیران این مجموعه با اشاره به اهمیت و 
حساسیت جایگاه، نقش و ماموریت روابط عمومی سپاه در 
خنثی سازی جنگ رسانه ای و عملیات روانی همه جانبه 
امپراطوری رسانه ای سلطه علیه ملت ایران به ویژه نهاد 
مردمی و انقلابی سپاه، گفت: آرایش رسانه ای پیچیده، 
متنوع، متکثر، کارآمد، فنی و پیشرفته دشمن ضد ملت 
ایران تمرکز ویژه ای را معطوف به  سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی و کارکردهای اقتدار آفرین و امنیت ساز آن برای 
کشور ساخته است که نیازمند شناخت عمیق، دقیق و 

واقعی است.
وی افزود: موضوع کلیدی امروز ما تحول قدرت دفاعی 
و دستاوردهای عظیم انقلاب اسلامی و گفتمان مقاومت 
محور و استکبار ستیز آن است که ایران اسلامی را از مرحله 
بازدارندگی عبور داده و دشمن را منفعلانه به تلاش جدی 
و در عین حال هراسناک برای ایجاد بازدارندگی برابر این 

اقتدار واداشته است.
سردار فدوی جنگ نرم رسانه ای را مکمل پازل جنگ 

اقتصادی امروز دشمن توصیف و مقطع کنونی را، شرایط 
جنگ هوشمند قلمداد و تصریح کرد: در این کارزار بزرگ 
و سرنوشت ساز، رسانه های متعهد و رسالت آشنا بایستی 
هوشمندانه و هم افزا عمل کرده و با انعکاس واقعیت ها و 
ظرفیت های بالنده و غنی درونی ، علاوه بر مأیوس ساختن 
دشمن، روح امید، نشاط، تلاش و مجاهدت برای پیشرفت 

و بالندگی کشور در جامعه را ارتقا بخشند.
جانشین فرمانده کل سپاه رسالت و ماموریت روابط 
عمومی سپاه را در شرایط خطیر امروز به مراتب سنگین، 
حساس  و سخت تر از گذشته ارزیابی و خاطرنشان کرد: 
روابط عمومی سپاه امروز تابلوی نمایش اقتدار، صلابت، 
قابلیت ها، شایستگی ها و مجاهدت های این نهاد انقلابی و 
مردمی در دفاع از انقلاب و نظام اسلامی و صیانت از امنیت 
ملی، استقلال، تمامیت ارضی و هویت و حقانیت کشور در 

جهان مملو از پلیدی و پلشتی است.
وی در ادامه تاکید کرد: مرجعیت و مقبولیت روابط 
عمومی سپاه به عنوان کانال اصلی اعلام مواضع و انتشار 
اخبار و تولیدات رسانه ای مربوط به کارکردها، دستاوردها 
و توانمندی های این نهاد، کمک شایانی در عرصه هدایت 
و مراجعه افکار عمومی به دریافت اخبار درست، دقیق و به 

موقع سپاه و بسیج از سایت سپاه نیوز کرده است.
دریادار فدوی توجه به امر آموزش، توجیه و تربیت 

متخصصان رسانه ای مورد نیاز ماموریت سپاه در صحنه 
هم آوردی با رسانه های دشمن را امری مهم و اولویت دار 
برای روابط عمومی سپاه معرفی کرد و افزود: جوانگرایی و 
اهتمام به ارتقای سواد رسانه ای در سازمان برای آگاهی بهتر 
کارکنان و مدیران و نیز تولیدات رسانه ای متنوع در حوزه 
های نوشتاری، شنیداری، دیداری و مجازی و به کارگیری 
روش های جدید در کارآمد ساختن ارتباطات و تعاملات 
با اصحاب رسانه به ویژه رسانه ملی و ظرفیت سازی های 
نوین رسانه ای و در خور برای ارائه تصویر دقیق، درست و 
جامع از رویکردها و کارکردهای سپاه و پایگاه مردمی آن 
در داخل و خارج از کشور بایستی بیش از گذشته مورد 

همت قرار گیرد.
جانشین فرمانده کل سپاه در پایان با اشاره به سابقه ای از 
رویارویی نیروی دریایی سپاه با آمریکایی ها در خلیج فارس و 
استیصال و درماندگی آنها طی چهل سال گذشته برابر ملت 
ایران، تصریح کرد: خدای بزرگ را شاکریم که امریکایی ها 
در صحنه های رویارویی با فرزندان مومن، انقلابی، جهادی، 
غیور و ولایت مدار ملت ایران در نیروی دریایی سپاه، مغلوب 
محض و بازنده تمام عیار بوده اند که به ویژه می توان 
رخدادهای 2۵ فروردین ماه سال ۶۷ و 22 دیماه سال ۹۴  
و  همچنین انهدام پهپاد متجاوز آنان در ماه گذشته را به 

آنها یادآوری کرد.

سردار فدوی:

آمریکا در مقابله با نیروی دریایی سپاه بازنده تمام عیار است

مجلس  حقوقی  و  قضایی  کمیسیون  رئیس  نایب 
شورای اسلامی با بیان اینکه »موتورسواری زنان مثل 
دوچرخه سواری منع شرعی و قانونی ندارد«، گفت: ما 
وظیفه داریم قید و بندی که نه شرعی و نه قانونی است را از 

مسائل فرهنگی و اجتماعی برداریم.
محمد کاظمی با اشاره به صدور حکم شعبه یک 
دیوان عدالت اداری مبنی بر الزام پلیس راهور به صدور 
گواهینامه رانندگی موتورسیکلت برای زنان، گفت: به نظر 
می رسد دیوان عدالت اداری آیین نامه های مربوطه را 
در صدور این حکم مورد رسیدگی قرار داده و بر اساس 
ضوابط موجود تشخیصش این بوده که بین زن و مرد 

در دریافت گواهینامه موتورسیکلت تفاوتی وجود ندارد و 
همچنان که زنان می توانند گواهینامه رانندگی اتومبیل 
دریافت کنند در مورد موتور هم به عنوان یک وسیله نقلیه 

این امکان وجود دارد.
نایب رئیس کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس ادامه 
داد: به نظر من رای شعبه یک دیوان عدالت اداری درست 
و قانونی است. اگر این رای در تجدید نظر تایید شود قاعدتاً 
قانونگذار مصلحت را پیش بینی کرده و دیگر راهنمایی 

رانندگی نمی تواند در این باره مصلحت سنجی کند.
وی با بیان اینکه »موتورسواری زنان مثل دوچرخه 
سواری منع شرعی و قانونی ندارد«، افزود: ما وظیفه داریم 

قید و بندی که نه شرعی و نه قانونی است را از مسائل 
فرهنگی و اجتماعی برداریم. زنان ما حقوقی دارند که 
در قوانین محترم شمرده شده و ما نمی توانیم به صورت 
سلیقه ای و به ضرر آنها قوانین را تفسیر کنیم. ضمن اینکه 
باید به فرهنگ سازی این موضوع هم کمک کنیم و از اینکه 

خانمی سوار موتور یا دوچرخه شده تعجب نکنیم.
نماینده مردم ملایر در مجلس شورای اسلامی با اشاره 
به درخواست تجدید نظر خواهی نیروی انتظامی نسبت 
به حکم دیوان عدالت اداری یادآور شد: ممکن است این 
حکم در تجدید نظر بشکند، در این زمینه نوع دفاع و لایحه 

نیروی انتظامی و استدلال آنها حائز اهمیت است.

نایب رئیس کمیسیون حقوقی مجلس:

موتورسواری زنان منع شرعی و قانونی ندارد

عضو کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس گفت: مسئولان نظام باید بین ادامه 
مسئولیت یا تحصیل و زندگی فرزندانشان در خارج از کشور یکی را انتخاب کنند.

محمدعلی پورمختار در خصوص اظهارات اخیر حجت الاسلام محمد مصدق معاون 
حقوقی قوه قضاییه مبنی بر اینکه نمایندگان طرحی ارائه کنند مبنی بر اینکه اگر فرزندان 
مقامات عالی رتبه نظام در خارج از کشور تحصیل می کنند پدران آن ها از سمت خود 
استعفا دهند، اظهار داشت: تهیه این طرح در مجلس امکان پذیر و در صورت تصویب و 
تبدیل به قانون، بازدارنده است.وی ادامه داد: در واقع بازدارندگی چنین طرحی از این 
باب است که مسئولی که به دنبال اعزام فرزندانش به خارج از کشور برای تحصیل است، 

دیگر مسئولیتی نداشته باشد و باید بین ادامه مسئولیت یا تحصیل و زندگی فرزندانشان 
در خارج از کشور یکی را انتخاب کنند.عضو کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس تاکید 
کرد: در صورتی که این طرح تهیه و تبدیل به قانون شود، یک عامل پیش گیرنده است 
تا مسئولان نظام از موقعیت و جایگاه خود برای تحقق منافع شخصی و خانوادگی شان 
سوءاستفاده نکنند. پورمختار بیان کرد: البته ما در برخی از رشته ها نیازمند اعزام دانشجو 
به خارج از کشور هستیم و اگر امکان تحصیل در خارج از کشور برای همه کسانی که 
دارای استعداد و توانمندی کافی علمی هستند وجود داشته و تبعیضی در این زمینه 

نباشد، بسیار خوب است. 

محمدعلی پورمختار :

مقامات بین مسئولیت و زندگی فرزندانشان در خارج یکی را انتخاب کنند
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آیا واقعا هویج باعث افزایش قدرت دید می شود؟
 بیشتر مردم دنیا اعتقاددارند خوردن هویج موجب افزایش بینایی شده و می تواند شما 
را قادر به داشتن دید بهتری در شب کند. البته اینکه هویج دارای میزان مناسبی ویتامین 
A است، موضوعی اثبات شده است و کمبود این ویتامین می تواند منجر به کاهش قدرت 

دید انسان شود.
بدن انسان به ویتامین های مختلفی ازجمله ویتامین A نیاز دارد و این ویتامین از 
منابع غذائی مختلفی ازجمله خوردن هویج تأمین می شود اما مصرف هویج به تنهایی 
نمی تواند موجب افزایش دید افراد عادی شده و یا قدرت دید در شب را در آن ها ایجاد 

کند.
تنها درصورتی که مشکل بینایی یک فرد به دلیل کمبود ویتامین A باشد، مصرف هر 

نوع ماده غذایی حاوی این ویتامین، و نه فقط هویج، می تواند به فرد بیمار کمک کند.
به باور متخصصان مصرف هویج می تواند منجر به افزایش سلامت چشمان شما 
شود. حال سؤال مهمی که مطرح می شود این است که چگونه باور به تأثیر جادوئی 
مصرف هویج در افزایش قدرت دید و ایجاد دید در شب در سراسر جهان به وجود آمده 

است؟
این موضوع دارای داستانی بسیار جالب و عجیب است. در حقیقت تاریخ باور به قدرت 
جادوئی مصرف هویج به حدود 75 سال پیش و سال های جنگ جهانی دوم بازمی گردد.
این شایعه توسط مطبوعات و رسانه های بریتانیایی دران زمان و باهدف انحراف افکار 
عمومی و فریب نیروهای متحدیم انجام شد. در این زمان هواپیماها هنوز فاقد رادار و 
ناوبری امروزی بودند و قدرت دید خلبان هواپیما نقش اساسی و اصلی  تجهیزات 
را در پیروزی نبردهای هوائی ایفا می کرد و خلبانان انگلیسی به دلیل توانایی خود در 
تیراندازی و هدف قرار دادن بمب افکن های دشمن طی حملات شبانه لندن ، از شهرت 

وحشتناکی برخوردار بودند.
رازی که در ورای این قدرت بود، استفاده از اختراع جدیدی به نام رادار بود اما ارتش 
بریتانیا برای انحراف دشمن؛ این شایعه را مطرح کرد که خلبانان ارتش این کشور به 
میزان زیادی از هویج در برنامه غذایی خود استفاده می کنند که این موضوع موجب 

افزایش قدرت دید آن ها در شب شده است.
هنوز مشخص نیست که آیا ارتش آلمان در دام این حیله افتاده است یا نه، اما مردم 
انگلیس مطمئناً با تبلیغ این شعار دولتی به گسترش شایعه فوق در سراسر جهان کمک 
کردند. شعاری که می گفت: »هویج شما را سالم نگه می دارد و به شما کمک می کند تا 

در تاریکی به خوبی ببینید.«
تاریخ باور به قدرت جادوئی مصرف هویج به حدود 75 سال پیش و سال های جنگ 
جهانی دوم بازمی گردد. این شایعه توسط مطبوعات و رسانه های بریتانیایی دران زمان و 

باهدف انحراف افکار عمومی و فریب نیروهای متحدین انجام شد.
هویج سرشار از یک رنگ دانه نارنجی به نام بتاکاروتن است. آنزیم های موجود در 
بدن انسان؛ بتاکاروتن را به نوعی ویتامین A موسوم به رتینول تبدیل می کنند که برای 

سلامتی چشم بسیار حیاتی است.
سایر آنزیم ها ، رتینول را به ماده شیمیایی موردنیاز شبکیه تبدیل می کنند که برای 

تشکیل یک رنگ دانه به نام رودوپسین که در شرایط کم نور کار می کند ، مهم است.
رودوپسین در سلول های نور گیرنده معروف به میله های بینایی وجود دارد که در 
قسمت پشت چشم ، در شبکیه قرار دارند. این سلول ها در نور کم مسئول بینایی ما 

هستند و خوردن هویج به نگه داشتن آن ها در شرایط نوک کمک می کند.
در حقیقت خوردن هویج و منابع ویتامین A موجب افزایش قدرت بینایی نمی شود 
 ، A بینایی منجر شده و بدون هیچ گونه ویتامین بلکه کمبود آن به کاهش قدرت 

شب کوری ایجاد خواهد شد.

مشاور رئیس انجمن تغذیه ایران  مطرح کرد

نکاتی برای داشتن تغذیه مناسب در سفر
با افزایش سفرها در تابستان مراقبت از تغذیه در سفر نکته بسیار مهمی است که برخی 
افراد از آن غافل اند. ننوشیدن آب کافی، زیاده روی در مصرف تنقلات، نداشتن تحرک 
کافی و... و. همگی از نکاتی است که عدم رعایت آن می تواند در حین سفر و یا بعد از آن 

مشکلاتی برای فرد ایجاد کند.
مشاور رئیس انجمن تغذیه ایران گفت: با توجه به اینکه در تابستان گرما هم شدت 
بیشتری می گیرد یکی از مهم ترین نکاتی که مردم باید در سفر به آن توجه کنند نوع 
تغذیه و محل تهیه و طبخ غذایشان است. اگر از آن دسته افرادی هستید که در طول 
سفر تنها غذاهای رستورانی مصرف می کنید، باید نسبت به رستورانی که می روید دقت 

کافی داشته باشید.
برلیانت بزرگمهر   با اشاره به این که در این فصل با توجه به گرمای هوا، مواد غذایی 
زودتر فاسد می شوند، گفت: از این رو لازم است تا در مصرف خوراکی هایی که بیرون از 
خانه طبخ می شوند، دقت کافی را به خرج دهند تا گوشت، مرغ و ماهی که در رستوران 

میل می کنند، فاسد و مانده نباشد.
وی در ادامه متذکر شد: عادت غلطی که بین برخی وجود دارد این است که در سفر، 
بویژه در طول مسیر مدام باید خوراکی های چرب و شور مصرف کنند؛ درحالی که این 
کار می تواند بسیار آسیب زننده باشد. یکی از مواد غذایی مناسب در سفر، میوه است که 

هم ضرری برای بدن ندارد و هم می تواند بخشی از آب بدن را تامین کند.
این مشاور تغذیه و رژیم درمانی درخصوص مصرف آب در سفر افزود: از آنجایی که 
تعریق افراد در این فصل افزایش می یابد، باید با مصرف آب کافی در صدد جبران آب از 

دست رفته بدن خود باشند.
 میزان آب مصرفی باتوجه به نوع غذای افراد متفاوت است؛ چرا که با مصرف غذاهای 
چرب و شور فرد آب بیشتری مصرف می کند، اما به طور معمول، نوشیدن حداقل ۶ تا ۸ 
لیوان آب در روز برای همه افراد لازم است. البته این نکته هم مهم است که مصرف شربت 

نمی تواند جایگزین مصرف آب باشد.
وی مصرف نوشابه را یک عادت غلط دیگر در سفر معرفی کرد و گفت: نوشابه ها به 
علت قند بالایی که دارند، باعث چاقی می شوند و از طرفی هیچ گونه ارزش غذایی هم 
ندارند. از آنجایی که برای گاز دار شدن نوشابه به آن اسید فسفریک اضافه می کنند، 
نسبت کلسیم به فسفر غذا دچار ناهماهنگی شده و در نتیجه جذب کلسیم از روده 

کاهش پیدا می کند.
بزرگمهر ادامه داد: کمبود کلسیم در کودکان می تواند منجر به بروز راشیتیسم، در 

نوجوانان و جوانان نرمی استخوان و در بزرگسالان پوکی استخوان ایجاد کند.
وی در پایان، سفر را فرصت خوبی برای پیاده روی و ورزش های سبک معرفی کرد و 

گفت: پیاده روی می تواند در جلوگیری از چاقی نیز موثر باشد.

یک متخصص قلب و عروق :

بیماری خطرناکی که هیچ علامتی ندارد 
متخصص قلب و عروق با بیان اینکه فشار خون علامتی ندارد، گفت:  با توجه به اینکه 
زمان بالا رفتن فشار خون را نمی دانیم، بیمارانی که دچار این بیماری هستند باید به طور 

مرتب دارو مصرف کنند. 
رامین اسکندری درباره »پرفشاری و نوسان فشار خون و نقش آن در ایجاد بیماری های 
قلبی«، اظهار داشت: فردی که دچار پرفشاری خون است، در معرض بیماری های قلبی 

است و این پرفشاری می تواند در قلب یا مغز باشد.
وی ادامه داد: تأثیر بالا بودن فشار خون در عروق مغزی بیشتر است. در زمان های 
ابتدایی که فشار خون شروع می شود، نوسان دارد و گاهی میزان فشار خون نرمال و 

برخی اوقات بالا می رود.
را  خون  فشار  رفتن  بالا  زمان  ما  چون  داشت:  اظهار  عروق  و  قلب  متخصص  این 

نمی دانیم؛ در نتیجه بیمارانی که دچار فشار خون هستند باید مرتب دارو مصرف کنند.
اسکندری یادآور شد: این نوسان ممکن است شروع فشار خون باشد و گاهی بالا برود 
یا به دنبال بروز استرس در فرد این حالت وجود داشته باشد و بعد از پایان استرس چه 

بسا فشار خون طبیعی باشد.
وی با بیان اینکه این بیماران ریسک بالاتری از حوادث عروق قلبی دارند، گفت: ما 
نباید بی خیال این افزایش فشار باشیم؛ در حالی که وظیفه ما این است که نگذاریم 

فشار خون بالا برود.
این متخصص قلب و عروق در پاسخ به این پرسش که »آیا فشار خون علامتی دارد؟«، 
ابراز داشت: خیر؛ چراکه فشار خون بر خلاف تصور مردم علامتی ندارد و وقتی این 
موضوع روی می دهد روی کلیه، بینایی، قلب و عروق و مغز تاثیر می گذارد و علامت دار 

می شود.
اسکندری افزود: فشار خون یک یافته کمّی است و باید حتما میزان آن اندازه گیری 
شود؛ اینکه فکر کنیم فشار خون ما بالاست؛ به دلیل اینکه مثلا سردرد داریم، اساسا پایه 

علمی ندارد و باید میزان آن اندازه گیری شود.

رئیس انجمن صنایع غذایی ایران:

سمی خطرناک که سرطان را 
مهمان بدنتان می کند 

رئیس انجمن صنایع غذایی ایران گفت: مصرف غذا های آلوده به آفلاتوکسین می تواند 
موجب بیماری در انسان یا دام شود. 

محمد حسین عزیزی اظهار کرد: کپک موجود بر روی نان یا ذرت باعث ترشح سمی به 
نام آفلاتوکسین می شود که بر اثر مصرف طولانی مدت ذرت های آلوده به این سم، افراد 

مبتلا به بیماری سرطان می شوند.
او ادامه داد: کارشناسان توصیه می کنند اگر قارچ های مولد این سموم بر روی خوراک 
دام و مواد غذایی )مانند پسته، بادام زمینی، ذرت، سویا و گندم( رشد کنند، مصرف 

غذا های آلوده به آفلاتوکسین می تواند موجب بیماری در انسان یا دام شود.
رئیس انجمن صنایع غذایی ایران گفت: ذرت آلوده به سم آفلاتوکسین می تواند باعث 

مسمومیت و در دراز مدت سرطان زا باشد.

سراغ  معمولی  درمان های  از  سری  یک  برای  نباشد  لازم  اگر 
داروهای شیمیایی و داروخانه نروید، بهتر نیست؟ گاهی اوقات 
داروی طبیعی تسکین درد و ناراحتی شما در کابینت آشپزخانه یا 
یخچالتان است، مثلًا شیر! در این مطلب به بعضی از کاربردها و 
خواصی از شیر اشاره می کنیم که ممکن است تا به حال در مورد 

آن ها زیاد نشنیده باشید.
محققان دریافته اند شیر به پیشگیری از خیلی از بیماری ها کمک 
می کند از جمله کاهش فشارخون و ریسک سکته مغزی. ضمناً 
شیر می تواند از تولید کلسترول توسط کبد بکاهد و به بهبود بینایی 
کمک کند. برخی از محققان عقیده دارند حتی شیر می تواند از 
برخی از سرطان ها پیشگیری کند. شاید این سؤال برایتان مطرح 
شود که چه نوع شیری بهتر است. جواب این است که فرق زیادی 
نمی کند؛ شما می توانید شیر بدون چربی، شیر کم چرب و یا شیر 
کامل را انتخاب کنید. همه ی این شیرها خواص مشابهی دارند 
و فقط میزان چربی و کالری شان با هم متفاوت است که با توجه 
به شرایط وزنی و مزاجی می توانید نوع مناسب برای خودتان را 

مصرف کنید.
همه ی ما می دانیم که شیر و سایر فرآورده های لبنی سرشار از 
کلسیم اند و کلسیم نیز ماده ای معدنی است که برای سلامت 
یا  تنهایی  به  را  شیر  می توانید  اما  است؛  ضروری  استخوان ها 
همراه با ماده ی غذایی دیگری برای درمان برخی از ناراحتی های 
تا  گرفته  پوستی  عوارض  از  کنید.  استفاده  هم  معمولی تان 

مشکلات خواب! 
آفتاب  دچار  و  بزنید  آفتاب  ضد  کردید  فراموش  که  بار  این 
با شیری که در  را  التهابتان  و  سوختگی شدید، می توانید درد 
یخچال دارید تسکین بدهید. پارچه ی تمیزی را در شیر سرد فرو 
ببرید و آن را روی آفتاب سوختگی تان بگذارید تا دردتان کمتر شود. 

شیر، قدرت ضدالتهابی دارد
*شیر شکلات برای ریکاوری بعد از تمرین

اگر اهل باشگاه رفتن و مدام تمرین کردن باشید پس می دانید که 
ریکاوری بدن بعد از تمرین و فعالیت چقدر اهمیت دارد و باید هر 
چیزی که حین تمرین از دست داده اید را جبران کنید. این بار که 
باشگاه رفتید، بعد از تمرین به جای اینکه پروتئین شیک بخورید، 
یک لیوان بزرگ شیر شکلات میل کنید تا به ریکاوری بدنتان کمک 

کرده باشید.

شیر شکلات یک نوشیدنی بسیار مؤثر برای بعد از تمرینات 
سخت است که هم می توانید از فروشگاه بخرید و هم می توانید 
خودتان آن را تهیه کنید؛ که البته مورد دوم به مراتب بهتر است. 
شیر شکلات سرشار از کربوهیدرات و پروتئین است. کربوهیدرات 
کمکتان می کند گلیکوژن از دست رفته حین تمرین را بازیابی کنید 
و پروتئین نیز کمکتان می کند عضلاتی را که حین تمرین تخریب 

کرده اید بازسازی و تقویت نمایید.
شیر قبل از خواب

اضطراب  و  استرس  بی خوابی،  شایع  و  اصلی  دلایل  از  یکی 
است. اگر مشکل شما هم همین است پس حتماً قبل از رفتن به 
رختخواب یک لیوان شیر گرم بنوشید. افرادی که زیاد استرس و 
اضطراب دارند معمولًا شب ها ساعت ها این پهلو و آن پهلو می شوند 
تا آرام بگیرند و به خواب بروند. منیزیم و کلسیم موجود در شیر 

می تواند اضطراب را تسکین بدهد.
برای خیلی از افراد، نوشیدن شیر گرم می تواند تداعی کننده ی 
دوران شیرین کودکی باشد و خاطرات آن زمان را زنده کند. این 

اتفاق نیز تأثیری آرامش بخش دارد و احساسات خوبی را در فرد 
برانگیخته می کند. رفع بی قراری ها و آرامش، بهترین زمینه را برای 

یک خواب راحت فراهم می کند. 
*اگر فلفل دهانتان را سوزانده است

وقتی زبان و دهانتان به خاطر فلفلی که خورده اید در حال آتش 
گرفتن است، مطمئناً به چیزی نیاز دارید که گرما و التهابتان را آرام 
کند و شیر همان چیزی است که در این زمان به آن نیاز دارید. شیر 
دارای پروتئینی به نام کازئین است که با ماده ی تند کپسایسین 
ترکیب می شود. بنابراین وقتی که بعد از خوردن یک غذای تند، 
شیر می نوشید، کپسایسین که با پرزهای چشایی زبانتان واکنش 
کنده  زبانتان  روی  از  و  شده  ترکیب  شیر  کازئین  با  است  داده 
می شود. خوب است بدانید کپسایسین محلول در چربی است و 

در چربی شیر حل می شود.
 *تسکین آفتاب سوختگی

آفتاب  دچار  و  بزنید  آفتاب  ضد  کردید  فراموش  که  بار  این 
با شیری که در  را  التهابتان  و  سوختگی شدید، می توانید درد 

یخچال دارید تسکین بدهید. پارچه ی تمیزی را در شیر سرد فرو 
ببرید و آن را روی آفتاب سوختگی تان بگذارید تا دردتان کمتر شود. 

شیر، قدرت ضدالتهابی دارد.
*شیر و زردچوبه، تقویت کننده ی ایمنی

گاهی لازم است به کمک سیستم ایمنی تان بروید و تقویتش 
کنید. شیرطلایی یا همان ترکیب شیر با کمی زردچوبه می تواند 
یکی از این راه حل ها باشد. زردچوبه بابت خاصیت ضدالتهابی 
که دارد معروف است و می تواند سیستم ایمنی را تقویت کند. 
ضمناً زردچوبه سابقه ی بسیار طولانی در طب سنتی دارد و اگر 
آن را به شیر اضافه کنید، ترکیبی سرشار از آنتی اکسیدان ها و 
ضدالتهاب ها خواهید داشت که می توانند به ریکاوری عضلات 
نیز کمک کنند. آنتی اکسیدان ها می توانند رادیکال های آزاد را 
که به سلول ها آسیب وارد می کنند از بین ببرند و ضدالتهاب ها 
نیز می توانند التهاب ایجاد شده به دلیل ورزش یا آسیب را کاهش 

دهند.
*شیر و کاهش وزن

مطالعات ثابت کرده اند زنانی که هر روز شیر می نوشند نسبت 
به زنانی که اصلًا شیر نمی نوشند، بهتر می توانند وزن کم کنند. 
اگر شما هم به دنبال میان وعده ی سالمی هستید، یک لیوان شیر 
بنوشید. برای گرفتن بهترین نتیجه آن را با کمی عسل میل کنید. 

*کاهش استرس
می تواند  فراوان  املاح  و  ویتامین ها  داشتن  دلیل  به  شیر 
استرستان را تسکین بدهد. بعد از یک روز سخت کاری، بنشینید 
و یک لیوان شیر گرم بنوشید تا هم تنش عضلاتتان رفع شود و هم 

اعصابتان آرام بگیرد.
*تسکین دردهای قاعدگی

خیلی از خانم ها از دردهای قاعدگی رنج می برند. طبق یافته ها، 
شیر می تواند بدن را ریلکس کرده و از اثرات منفی سیکل قاعدگی 

بر بدنتان کم کند.
*تسکین سوزش معده

غذاهای زیادی وجود دارند که اسیدی اند و باعث می شوند دچار 
سوزش معده شوید که اصلًا خوشایند نیست. یکی از ساده ترین 
و البته خوشمزه ترین راهکارها برای رفع سوزش معده، نوشیدن 
یک لیوان شیر است. حس خنکی و بافت یکنواخت شیر می تواند 

پوششی برای مخاط مری و معده ایجاد کند.

شیر؛ از تسکین آفتاب سوختگی تا کاهش استرس

کاربردهاوخواصیازشیرکهشایدنمیدانستید

 

خودروی پرنده در ژاپن آزمایش شد

یک شرکت ژاپنی خودروی پرنده عظیم با چهار پروانه را رونمایی کرد. این خودرو به مدت 
یک دقیقه در ارتفاع ۱۰ فوتی زمین پرواز کرد.

 شرکت ژاپنی NEC از یک خودروی پرنده رونمایی کرده که حدود یک دقیقه پرواز کرد.
در این آزمایش خودروی مذکور که در حقیقت شبیه یک پهپاد عظیم با چهار پروانه 
است در ارتفاع ۱۰ فوتی زمین پرواز کرد. برای حفظ ایمنی آزمایش مذکور در یک قفس 
عظیم در یکی از واحدهای NEC در توکیو انجام شد.  این در حالی است که دولت ژاپن 
از تولید خودروهای پرنده حمایت می کند. هدف از اجرای این پروژه نیز جابه جا کردن 
افراد با خودروهای پرنده در دهه ۲۰۳۰ میلادی اعلام شده است.  از سوی دیگر دولت 
تلاش دارد یک مسیر آزمایشی برای خودروهای پرنده در مناطقی بسازد که طی سونامی 
۲۰۱۱ میلادی و فجایع هسته ای فوکوشیما در شمال شرق این کشور نابوده شده است.

زد تی ای اولین گوشی نسل پنجم چین را عرضه کرد
زد تی ای اولین شرکت سازنده گوشی های هوشمند در چین است که یک گوشی نسل  

پنجم را در این کشور عرضه کرده است. این گوشی که 5G Pro ۱۰ Axon نام دارد، از 
امروز در دسترس علاقمندان قرار گرفته است. 5G Pro ۱۰ Axon مجهز به یک نمایشگر 
۶.7 اینچی با دقت ۱۰۸۰ پیکسل و از نوع AMOLED بوده و در آن از اولین نسل از 
مودم های 5G X5۰ کوالکوم برای متصل کردن تلفن همراه یادشده به شبکه بی سیم 
نسل پنجم کشور چین بهره گرفته شده است. البته با توجه به اینکه اولین شبکه نسل 
پنجم کشور چین تازه در ماه اکتبر یا مهر ماه راه اندازی می شود، بهره مندی از مزایای 
این گوشی تا آن زمان ممکن نخواهد شد. قرار است تا قبل از پایان سال ۲۰۱۹ شبکه 
نسل پنجم چین در بیش از 5۰ شهر این کشور در دسترس قرار بگیرد. دو شرکت مخابراتی 
چاینا تله کام و چاینا یونیکام قرار است خدمات نسل پنجم را در نقاط مختلف کشور چین 
ارائه دهند. پیش از این قرار بود هواوی اولین گوشی نسل پنجم را در کشور چین عرضه 
کند، اما این شرکت در رقابت با زدتی ای عقب افتاد و نتوانست 5G X ۲۰ Mate را به 
موقع به بازار بفرستد. این گوشی در تاریخ ۱۶ آگوست یعنی ۱۱ روز دیگر در دسترس 
علاقمندان قرار می گیرد. برخی شرکت های دیگر چینی مانند وان پلاس و اوپو گوشی 

های نسل پنجم خود را در کشورهایی به جز چین به بازار فرستاده اند.

شیائومی حق امتیاز موبایل خورشیدی ثبت کرد
شرکت شیائومی حق امتیاز اختراع یک موبایل با پنل خورشیدی را ثبت کرده است. 
نمایشگر این دستگاه بدون فرورفتگی است و به نظر می رسد دوربین جلویی زیر نمایشگر 
نصب شود.شرکت چینی شیائومی حق امتیاز اختراع یک موبایل جدید را ثبت کرده که 

دارای پنل خورشیدی است. 
طبق اطلاعات به دست آمده این حق امتیاز جولای سال گذشته در »سازمان جهانی 
مالکیت فکری«)WIPO( ارائه شده است. این حق امتیاز شامل چند تصویر از طراحی 
موبایل است. این طرح ها نشان می دهند موبایل خورشیدی مذکور دارای نمایشگری 

بدون فرورفتگی است، اما مشخص نیست دوربین جلویی آن در کجا قرار می گیرد. 
زیرا نشانی از ماژول دوربین جلویی پاپ آپ نیز در تصاویر وجود ندارد. بنابراین احتمال 
دارد این شرکت از فناوری تعبیه دوربین زیر نمایشگر  برای این موبایل استفاده کند. پشت 
دستگاه نیز  ماژولی با دو دوربین وجود دارد و حسگرهای دوربین به طور عمودی قرار 

گرفته اند.
یک فلش ال ای دی نیز میان دو حسگر قرار دارد. علاوه بر آن پشت دستگاه نشانی 
از حسگر اثر انگشت نیست بنابراین، این ماژول احتمالا زیر نمایشگر قرار می گیرد. اما 
مهمترین بخش این موبایل پنل خورشیدی آن است که تقریبا بخش اعظم پشت دستگاه 

را می پوشاند.
 جالب آنکه این پنل از ماژول دوربین نازکتر است. با کمک این پنل  دستگاه به وسیله 
انرژی خورشیدی شارژ می شود.  البته هیچ اطلاعاتی درباره عرضه یا ساخت این موبایل 
وجود ندارد. هرچند حق امتیاز آن ثبت شده  اما لزوما به معنای آن نیست که دستگاهی با 

این مشخصات به بازار عرضه می شود.

تولید  به  موفق  ایرانی  بنیان  دانش  شرکت  یک 
بالشتک های سوپر جاذب اکسیژن و آزادکننده دی اکسید 
کربن شد که از فساد مواد غذایی جلوگیری می کند. سید 
محمدحسن مرتضوی، مدیر عامل یک شرکت دانش بنیان 
در گفتگو با خبرنگار مهر اظهار کرد: جلوگیری از فساد مواد 
دامداری  و  کشاورزی  بخش   اولویت های  از  یکی  غذایی 
است که بخشی از آن به وسیله احداث سردخانه و بخشی 
دیگر به وسیله بالشتک های سوپر جاذب صورت می گیرد. 
وی با اشاره به اینکه این بالشتک ها نقش مهمی در حفظ 
و ماندگاری محصولات کشاورزی و دامداری دارد، افزود: 
موفق شدیم در این شرکت بالشتک هایی را برای جلوگیری 
از فساد مواد غذایی به تولید برسانیم. مرتضوی خاطر نشان 
کرد: این بالشتک های سوپرجاذب که به درون بسته حاوی 

مواد غذایی الحاق می شود، با جذب یا آزادسازی گازهای 
مختلف، اتمسفر اطراف میوه، گوشت و ... را تغییر داده و 
با تأثیر بر متابولیسم آن، عمر نگهداری محصول را بهبود 
می بخشند. این بالشتک ها شبیه بالشتک هایی است که 
در وسایل چرمی و الکتریکی به کار می رود و اکسیژن را 
از داخل بسته بندی ها حذف می کند. مرتضوی در ادامه 
درباره کاربرد این محصول دانش بنیان، گفت: مهم ترین 
کاربرد این بالشتک ها در بسته های مواد غذایی اعم از میوه، 

گوشت و برخی دیگر از مواد غذایی است.
مدیر عامل این شرکت با بیان اینکه بالشتک هایی که به 
عنوان نمونه ساخته ایم توانسته است ۱۰۰ درصد اکسیژن 
این  کرد:  عنوان  کند،  حذف  بسته بندی ها  داخل  از  را 
محصول بر اساس درخواست مشتری و متناسب با نیاز آنها 

در ابعاد مختلف قابل ساخت است. 
کربن  اکسید  کننده دی  آزاد  دوم  بالشتک  افزود:  وی 
است که تفاوت آن با بالشتک سوپر جاذب این است که 
برای شروع کار نیاز به رطوبت دارد و به همین دلیل برای 
محصولاتی مانند گوشت که رطوبت دارند استفاده می شود 
و همزمان با گرفتن رطوبت، CO۲ آزاد می کند که منجر 
به افزایش عمر نگهداری محصول می شود. این بالشتک 
همچنین مانع از رشد میکروارگانیسم هایی می شود که رشد 

آنها موجب فساد محصول می شود.
مرتضوی با بیان اینکه ما اولین شرکت در کشور هستیم 
که موفق به تولید این محصول شده ایم، گفت: محصول 
تولیدی شرکت ما کاملا با مشابه خارجی آن برابری می کند 

و همان کارایی را با همان کیفیت و دقت دارد.
داخل  در  حاضر  حال  در  محصول  این  افزود:  وی 
کشور مورد استفاده قرار نمی گیرد چون هم آشنایی با آن 
وجود ندارد و هم اینکه هزینه بر است. واردات هم در این 
حوزه نداریم و فقط محصولاتی که از خارج از کشور وارد 
می شوند دارای این بالشتک هستند. مرتضوی گفت: ما 
برای نمونه سازی و شرکت در نمایشگاه ها و تبلیغات، پنج 
هزار واحد از این بالشتک ها تولید کرده ایم اما هنوز وارد 
بازار نشده ایم، اما اگر سفارش داشته باشیم این قابلیت را 
داریم که تمام نیاز کشور را تامین کنیم. وی با بیان اینکه 
دریافت  با  را  خود  طرح  نوروز  عید  از  قبل  و  تازگی  به  ما 
تسهیلات از صندوق نواوری و شکوفایی به اتمام رسانده ایم، 
خاطرنشان کرد: صادرات فعلا در دستور کار ما نیست، اما 
اگر  نیاز داخلی را تامین می کنیم می توانیم برای صادرات از 

کشورهایی مانند عراق و آذربایجان شروع کنیم.

اگر چه بدن انسان قادر به التیام زخم ها و نابودی عفونتهاست، اما قادر به بازتولید 
اجزای از دست رفته خود نیست. محققان امیدوارند با الهام گرفتن از یک نوع بی مهره نرم 
تن بر این مشکل غلبه کنند. به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از نیواطلس، در حال حاضر 
برای جایگزین کردن اجزای از دست رفته بدن از انواع پروتز استفاده می شود. اما برخی 

موجودات دیگر از مهارت و توانایی لازم به منظور بازسازی کامل خود برخوردارند.
اسید  های  رشته  از  یکدیگر  همکاری  با  هاروارد  و  کالیفرنیا  های  دانشگاه  محققان 
ریبونوکلئیک یا آر ان ای در بدن یک نوع موجود بی مهره نامیرا به نام هیدرا برای بازسازی 

اجزای بدن استفاده کرده اند و امیدوارند این روش در آینده جایگزین کاربرد پروتز شود.
موجودات تک سلولی نامیرا بر اثر پیری از بین نمی روند، اما ممکن است بر اثر عوامل 
دیگری مانند آسیب فیزیکی یا بیماری بمیرند. موجودات یادشده می توانند خود را در 

صورت آسیب دیدن به طور کامل و بدون هیچ گونه محدودیتی بازسازی کنند.
موجودی که دانشمندان بدین منظور در نظر گرفته اند هیدرا نام دارد. این موجودات 

می توانند حرکت کنند ولی اکثر اوقات ساکن هستند، دارای کیسه گوارش یک طرفه بوده، 
سر و مغز ندارند و در سراسر بدنشان شبکه آب از تارهای عصبی کشیده شده است. بدن 
هیدرا از سه یا چهار ردیف سلول ساخته شده و فاصله دیگر سلول ها از مواد غذایی موجود در 
کیسه گوارشی زیاد نیست. در صورتی که یک هیدرا از وسط به دو نیم شود، باز هم می تواند 
خود را بازسازی کند و لذا با این کار دو هیدرا تولید می شود. این در حالی است که بازسازی 
بسیاری از بافت ها و اندام بدن انسان بعد از نابودی یا آسیب دیدن ممکن نیست. بررسی 
های محققان نشان می دهد هیدرا دارای سه نوع متفاوت از سلول های بنیادی است که 
قادر به بازسازی سلول های از دست رفته هستند و رشته های آر ان ای در بدن هیدرا این کار 
را انجام می دهند. آنان از اطلاعات جمع آوری شده در این زمینه برای متمایزکردن سلول 
های بنیادی و بافت های مختلف بدن استفاده کرده و امیدوارند بتوانند در نهایت یک نقشه 
کامل از سلول های بنیادی بدن هیدرا تهیه کنند که در آینده راهنمایی برای بازسازی کامل 

بافت های از دست رفته بدن انسان باشد.

تولید بالشتک های سوپر جاذب برای جلوگیری از فساد مواد غذایی

بازتولید سلول های بدن با الهام از بی مهرگان

از  مشغله های روزافزون در زندگی ماشینی عصر ما موجب شده که بسیاری افراد 
وضعیت سلامت خود و سبک زندگی سالم غافل بمانند. 

به گزارش ایسنا، سبک زندگی می تواند تاثیر شگفتی بر سلامت انسان داشته باشد و به 
همین دلیل حائز اهمیت است تا به بهترین شیوه ممکن زندگی کنیم. اما برای بسیاری 
افراد همواره این پرسش مطرح است که بهترین گزینه های سبک زندگی سالم شامل چه 

مواردی می شوند؟
سایت "ازبیگ مدیا" در مطلبی تخصصی به چند الگوی مفید و در عین حال ساده که 
می توانند در داشتن سبک زندگی سالم نقش موثر داشته باشند، اشاره کرده که به شرح 

زیر است:
۱- پیاده روی

پیاده روی از بهترین گزینه های دردسترس و کم هزینه برای حفظ سلامتی است زیرا با 
کاهش خطر ابتلا به دیابت و بیماری قلبی همراه است.

۲- یادگیری زبان دوم
یادگیری زبان دوم و توانایی در برقراری ارتباط با فرهنگ های دیگر یکی از گزینه های 
سبک زندگی سالم به حساب می آید. علاوه براین، یادگیری زبان دوم می تواند در به تاخیر 

انداختن بروز علائم زوال عقل موثر باشد.

۳- خواب بیشتر
برخورداری از خواب کافی باعث می شود فرد در طول روز احساس سرحال بودن داشته 
باشد. در عین حال افرادی که خواب کافی ندارند در معرض ابتلا به مشکلات جسمی 
هستند. برای برخورداری از سلامت کامل و حداکثر کارایی، لازم است به ساعت خواب 

توجه کافی داشته باشیم.
۴- مثبت بودن

حوادث ناگوار بخشی از اتفاقاتی است که شاهد وقوع آن ها هستیم. داشتن افکار 
مثبت به حفظ سبک و رفتارهای مثبت در زندگی کمک می کند. به طور مثال خواندن 
جملات تشویق کننده، گوش دادن به موسیقی مورد علاقه یا گردش در طبیعت از جمله 

این رفتارهای مثبت هستند.
۵- استفاده بهینه از وقت

برای تمامی ساعات و روزهای خود برنامه ریزی داشته باشید. با استفاده بهینه از 
فرصت ها برخورداری از سبک زندگی سالم در طولانی مدت دور از دسترس نخواهد بود.

۶- کنترل وضعیت جسمیِ کنونی
یکی از بهترین گزینه های سبک زندگی سالم، کنترل صحیح وضعیت فعلی جسمانی 

و جلوگیری از آسیب ها و بیماری های قابل پیشگیری است.

۷- نوشیدن آب کافی
حفظ آب بدن میزان انرژی و خلق و خو را بهبود می دهد. هرچند، خودداری از دریافت 

آب کافی نتیجه عکس دارد و حتی موجب بروز التهاب  در بدن می شود.
۸- مسافرت رفتن

رفتن به مسافرت یکی از لذت بخش  ترین راهکارهای ذکرشده برای حفظ سلامت است 
که ایده های خلاقانه و کاهش استرس از دیگر فوائد آن است.  

۹- مطالعه کردن
استرس هیچ تاثیر مثبتی بر سلامتی ندارد و راهکارهای متعددی برای کاهش استرس 
وجود دارند. یکی از این راهکارها خواندن داستان های دنباله دار است چرا که میزان 

استرس را حدود ۶۸ درصد کاهش می دهد.
۱۰- داشتن اعتماد به نفس 

بودیم  خواهیم  بیشتری  رویدادهای  و  اتفاقات  شاهد  می کنیم  عمر  بیشتر  هرچه  
و می توانیم از این تجارب برای واکنش ها و رفتارهای خلاقانه و با اعتماد به نفس بهره  
بگیریم. در مواجهه با اتفاقات زندگی، رفتارهای متناسب با اخلاقیات و ارزش ها را در 
پیش بگیرید تا واقعا برای شما مفید باشند و حالتان را خوب کنند و بتوانید به انتخاب 

خود باور داشته باشید.

10فرمولِ زندگی سالم
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معاون استاندارقم:

طرح یکپارچه سرمایه گذاری ویژه 
میدان مطهری تدوین می شود

 معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم گفت: برای سرمایه گذاری در میدان شهید 
مطهری، طرح یکپارچه و جامعی توسط شهرداری قم تدوین و برای اجرا به پیمانکاران و 

سرمایه گذاران ارائه می شود. 
محسن بهشتی شامگاه  یکشنبه در جلسه بهسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر حضرت 
معصومه)س( در سالن جلسات استانداری افزود: تلاش می شود این طرح جامع تا پایان 

سال به صورت کامل تدوین و نهایی شود.
وی با اشاره به ساماندهی میدان مطهری عنوان کرد: دغدغه پیمانکار و سرمایه گذار 
کنونی در رابطه با ساماندهی این میدان، تهیه طرح یکپارجه برای سرمایه گذاری در حوزه 

های مختلف است.
وی ادامه داد: سرمایه گذار فعال در این طرح، از سه ضلع میدان مطهری تاکنون ضلع 
جنوبی آن را به صورت کامل تملک کرده و در صورتی که طرح شهرداری در این رابطه 
تکمیل شود روند ساماندهی آن آغاز می شود. بهشتی تصریح کرد: این سرمایه گذار ۲ هزار 

و ۵۰۰ متر مربع از اطراف این میدان را به صورت کامل تملک کرده است.
وی اضافه کرد: میدان مطهری از ابعاد ترافیکی، معماری و شهرسازی مبدا بسیاری از 
جریان های جاری شهر است که در این بین مساله ترافیکی از اهمیت ویژه ای برخودار 
است. بهشتی اضافه کرد: حذف کامل تردد خودرو از این میدان و عبور ترافیک از زیر سطح 
با هزینه های سنگین اعتباری همراه بوده و با توجه به اهمیت ترافیکی این میدان جنبه 

عملیاتی ندارد.
وی ترافیک را مساله اصلی در این میدان دانست و تصریح کرد: باتوجه به عناصر مختلف 
در این میدان عبور ترافیک از سطح امر اجتناب ناپذیری است و باید طراحی دقیقی باز 

شدن گره های ترافیک در آن اندیشیده شود.
وی افزود: تعیین تکلیف جداره و کف سازی و نوع تراکم و سطح اشغال میدان مطهری 

مساله ای بوده که باید در ۲ ماه آینده تدوین و طرح های مطالعاتی آن کامل شود.
وی در ادامه با اشاره به مشکلات بازار شمسه گفت: نبود امکانات لازم برای تردد افراد 
معلول و سالمندان از معضلات و دغدغه های مهم شهروندان و زائران در ارتباط با این بازار 
است. معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم اضافه کرد: باید آسانسوری مجزا برای 
استفاده افراد سالمند و معلول و عدم اجبار برای عبور از مساحت بزرگ این بازار برای افرادی 

که تمایلی برای ورود به بازار ندارد، جانمایی و نصب شود.

رئیس سازمان بسیج کارگران و کارخانجات کشور :

بسیج با تمامی ظرفیت از گروه فولاد مبارکه 
حمایت خواهند کرد

رئیس سازمان بسیج کارگران و کارخانجات کشور در جریان بازدید از فولاد مبارکه اصفهان 
گفت: بسیج و سپاه با تمامی ظرفیت از گروه فولاد مبارکه و سایر صنایع کشور حمایت 

خواهند کرد.
علی حسین رعیتی فرد با اشاره به نقش حمایتی سازمان بسیج کارگران و کارخانجات 
از صنعت کشور افزود: این سازمان با بیش از ۲۵۰۰ پایگاه در صنایع کشور برای هرگونه 
حمایت، ایجاد تعامل و ارتقای بهره وری در صنعت، ارایه خدمت به خانواده کارکنان و 
همچنین پیگیری و تسهیل گری و رفع موانع تولید و مطالبات صنعت آماده همکاری است.
رعیتی فرد با تأکید براین که تاکنون این سازمان با همدلی و همراهی مدیران سازمان ها 
و کارخانجات به نتایج ارزشمندی در این راستا دست یافته است گفت: در شرایط جنگ 
اقتصادی، این وظیفه حمایتی برای سازمان بسیج کارگران به مراتب سنگین تر از قبل شده 
است. از این رو مصمم هستیم تا اجازه ندهیم به هر دلیل چرخ صنایع از حرکت بازایستد. 
چراکه توقف هر چرخ صنعت در این شرایط مانند این است که یکی از مؤلفه های اصلی 
در جنگ را از دست داده ایم. وی خاطرنشان کرد: به یقین این هم افزایی به رونق تولید 
و ایجاد اشتغال پایدار و درآمدزایی اقتصادی منجر خواهد شد. رئیس سازمان بسیج 
کارگران و کارخانجات کشور، شرکت فولاد مبارکه را پیشران صنعت ایران اسلامی خواند 
و اظهار داشت: همانگونه که اشاره شد، این بسیار حائز اهمیت است که این شرکت با 
تمامی ظرفیت خود قوی تر از قبل به تولید خود ادامه دهد. چراکه هرگونه توقف در خطوط 
تولید این کارخانه صنایع بسیاری را دچار مشکل خواهد کرد؛ از این رو بسیج به عنوان یک 
دستگاه یاری رسان،  آماده حمایت از مدیران و کارکنان فولاد مبارکه و سایر صنایع استان 
اصفهان و کشوراست. وی تصریح کرد: این که گروه فولاد مبارکه با آینده نگری و تیزبینی 
مدیران و کارکنان خود و علی رغم همه محدودیت ها با اقتداردر حال تولید است، جای 
بسی خوشحالی است. در این شرایط سخت اقتصادی چنین عملکردی قابل تقدیر است.
رعیتی فرد اظهار داشت: مجموعه بسیج و سپاه ضمن قدردانی از زحمات مدیران و 
کارکنان مجاهد و بسیجی فولاد مبارکه با تمامی ظرفیت در کنار این عزیزان خواهند بود 
تا همچنان رویکرد رونق تولید محقق گردد. به همین منظور از هیچ کوششی فروگذار 
نخواهند کرد تا مدیران و کارکنان گروه فولاد مبارکه بتوانند با اطمینان خاطر به کار و تولید 
همت گمارند و ضمن تامین نیاز صنایع داخلی و بازارهای صادراتی به بازارهای جدیدی در 

اقصی نقاط دنیا نیز دست یابند.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی  استان قم:

قم از جایگاه خبری ویژه ای در کشور 
برخوردار است

 مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم  گفت: سفر مسئولان ارشد کشور به قم، 
حضور مراجع عظام تقلید و همچنین ظرفیت های مهم مذهبی از جمله حرم حضرت 
معصومه)س( و مسجد جمکران، ظرفیت های بالایی است که موجب شده تا قم از جایگاه 

خبری ویژه ای در کشور برخوردار باشد. 
سید موسی حسینی کاشانی اظهار داشت: اخبار قم  بازتاب های گسترده در سطح ملی و 
بین المللی دارند که این نشان از جایگاه و اهمیت خبری این استان می باشد. وی با اشاره به 
اثرگذاری رسانه ها و مطبوعات استان در سطح ملی اظهار داشت: نگاه حرفه ای به مطبوعات 
و رسانه های استان این امکان را فراهم می کند تا با انتشار گزارش های تحلییل جایگاه ویژه ای 
در کشور به دست آورند. وی ضمن تبریک ۱۷ مرداد روز خبرنگار گفت: مجموعه خانواده 
بزرگ رسانه ای استان روند رو به رشدی را طی می کنند و از نظر کمی و کیفی مطبوعات و 
اهالی رسانه روزهای بهتری را سپری می کنند. حسینی کاشانی، روز خبرنگار را فرصتی 
برای پاسداشت زحمات اهالی رسانه دانست و گفت: خبرنگاری، رشته ای همراه با عشق و 
علاقه است که ادامه این راه به دلیل سختی های این راه جز با علاقه امکان ندارد. وی  اظهار 
داشت: با همکاری ارگان های مختلف به دنبال برنامه ریزی برای برگزاری مجدد دوره های 
آموزش مختلف به منظور ارتقای سطح کیفی رسانه های استان، افزایش تعامل اهالی رسانه 
با مسئولان و کم کردن دغدغه های اهالی رسانه هستیم. مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
قم  ادامه داد: مطبوعات استان از نظر کمی رشد محسوسی در سه ساله گذشته داشته اند 
به گونه ای که هم اکنون بیش از ۳۰۰ رسانه مکتوب شامل روزنامه، هفته نامه،  دو هفته نامه، 
فصل نامه، دو فصلنامه و سالانه دارای مجوز در این استان مشغول فعالیت هستند. حسینی 
کاشانی، با بیان اینکه جایگاه رسانه در دنیای امروز و تاثیر آن ها بر مجموعه برنامه ریزی 
کلان بسیار پررنگ شده است، گفت: با توجه به جایگاه ویژه قم و ظرفیت های رسانه ای و 
پوشش خبری مراسم های مختلف در این استان، زمینه لازم برای ارتقای جایگاه رسانه های 
استان در مجموعه خبری کشور وجود دارد که این مهم با پیگیری و مشارکت اهالی رسانه 
دست یافتنی است. وی با اشاره به سیاست های حمایتی دولت از خبرنگاران ادامه داد: 
ساز و کارهای مختلف در سال های گذشته برای کاهش دغدغه های معیشتی خبرنگاران 
در زمینه بیمه، بیمه تکمیلی و همچنین نوع ارتباط خبرنگاران و کارفرمایان برنامه ریزی و 
اجرا شده است که با گسترده شدن این سیاست های حمایتی امیدواریم شاهد کاهش این 

دغدغه ها در میان خبرنگاران باشیم.

رییس اداره هماهنگی حمل و نقل اداره کل راه و شهرسازی قم:

تسریع در مکان یابی دهکده لجستیک قم 
ضروری است 

 رییس اداره هماهنگی حمل و نقل اداره کل راه و شهرسازی قم گفت: در جلسه کمیته 
دهکده لجستیک استان قم بر تسریع در جانمایی و مکان یابی این دهکده تاکید شد. 

محمدرضا فرج در دومین جلسه کمیته دهکده لجستیک قم اظهار کرد: در محدوده 
استان ظرفیت های بسیار خوبی برای انتخاب دهکده لجستیک وجود دارد و مکان 
یابی و جانمایی آن با مطالعه مشاور ذی صلاح نهایی خواهد شد. وی خاطرنشان کرد: 
در برنامه لجستیک استان قم، توسعه خطوط ریلی و استفاده از ظرفیت آن برای حمل 
ونقل بار مد نظر است. وی در این خصوص ادامه داد: دستگاه های عضو با امکاناتی که در 
اختیار دارند، شرایط استفاده بخش خصوصی از گمرک ریلی را فراهم آورند. این با جلسه 
حضور مدیرکل گمرک و نمایندگان ادارات راه و شهرسازی، راهداری، راه آهن، منطقه 
ویژه اقتصادی سلفچگان و بخش خصوصی استان قم در سالن جلسات اداره کل گمرک 
برگزار شد. در پایان این جلسه، اعضای شرکت کننده از ایستگاه راه آهن گارمانوری و روند 

پیشرفت طرح اتصال گمرک به راه آهن بازدید کردند.

در شرایطی که نام سریال »عروس تاریکی« در جهت امید 
بخشی به مخاطبان این روزهای تلویزیون به بوی باران تغییر 
کرد اما محتوای این سریال با آنچه در ابتدا هدف قرار داده 

شده بود، تفاوت های بسیاری دارد. 
از پخش  تاریکی« درست بعد  با عنوان »عروس   سریالی 
اولین قسمت به »بوی باران« تغییر نام داد و توجیه سازندگان 
نام  به مخاطبین بود چراکه  امید بخشی  القای جریان  نیز 
به  بود.  نمایی   سیاه  حاوی  خود  خودی  به  تاریکی  عروس 
همین دلیل نام سریال به بوی باران تغییر یافت، اما نکته ای که 
در این شب ها بیش از هر چیز جلب توجه می کند این است 
که اگر قرار بود در نام سریال امیدبخشی مستتر باشد چرا در 
محتوای سریال و قصه ای که پیش روی مخاطب قرار داده 
شده است، هیچ القای امیدی وجود ندارد؟ و مخاطب بیش 
از هر موضوعی شاهد سکانس های خشن، تلخ، اندوه و قتل 
به فجیع ترین شکل ممکن است؟ و تنها توجیه سازندگان برای 
این سکانس ها وجود زیرنویس ۱۲- در گوشه تصویر است که 

اتفاقا در شب گذشته نادیده گرفته شده بود.
حدود چهل قسمت از سریال »بوی باران« به نویسندگی 
عباس نعمتی و کارگردانی محمود معظمی از شبکه یک سیما 
پخش شده است. ماجرای این سریال از یک قتل مشکوک 
عروسی با لباس عروسی در موتورخانه باغ شروع شد و بعد 
داستان هایی که باید مکمل داستان اصلی می شد، در کنار 
قصه اصلی چیده شد که البته این داستان ها نه تنها مکمل 
بود بلکه گره های اصلی را کورتر کرد. مثل ماجرای ورود به 
تابعیت یک افغانی و ازدواج سوری  وی با مردی که در آن واحد 

دو زن دیگر نیز داشت.
* اتفاق  هایی پی در پی با گره های فراوان

قتل یکی از کارگرهای کارخانه بدون اینکه هیچ دلیل برای 
آن گفته و بازگو شود. همدستی شخصیت شهاب با یک باند 
مشکوک به قاچاق دلار و در نهایت اینکه شهاب تمام زندگی 
و دارایی پدرش را برای اطاعت از آنها به تاراج می گذارد و در 
یک دستگیری یکی از انگشت های پایش را قطع می کنند و 
قبلتر او را تا گردن درون خاک کرده تا شکنجه اش بدهند. همه 
اینها خبر از یک اتفاقی می دهد که معلوم نیست چه زمانی 

قرار است فاش شود؟!
 اما نکته ای که از پخش سریال »از یادها رفته« به نویسندگی 
عباس نعمتی -که در ماه رمضان امسال به کارگردانی بهرام 
بهرامیان از شبکه یک سیما پخش شد- باب شد، این بود که 
قبل از شروع سکانس هایی که خشونت داشت واژه ۱۲- در 
کنار تصویر دیده می شد و این ماجرا در »بوی باران« هم ادامه 
دارد و در سکانس های قتل، قطع انگشت پای شهاب و ... 
شاهد ۱۲- در گوشه تصویر بودیم. اما بسیاری از منتقدان 
سیما  حاضر  سریال های  سازندگان  که  تدبیری  این  به  نیز 
برای توجیه سکانس های خشن سریالشان در نظر گرفته اند 
مشغول  خانواده  با  همراه  وقتی  گفتند  و  کردند  اعتراض 
تماشای یک سریال معمایی و یا عاشقانه هستید، نمی توانید با 

دیدن واژه  ۱۲- شبکه تلویزیون را تغییر دهید! و این کار اساسا 
درست نیست.

* توجیه سازندگان برای نمایش صحنه قتل با ضربه های 
متعدد قمه چه بود؟!

از  پر  سکانس  در  چرا  که  می آید  بوجود  سوالی  اینجا  در 
با ضربه های متعدد قمه( که پخش  خشونت )قتل سهیل 
یا سازندگان فراموش  نبود؟ حالا  از ۱۲-  شد، هیچ خبری 
کرده اند یا اینکه عامدانه دست به چنین اقدامی زده اند که باز 
در هر صورت چیزی از خشونت سریال کم نخواهد کرد. در 
ادامه گفت وگویی با حسین سلطان محمدی منتقد سینما و 

تلویزیون در این باره انجام دادیم که در زیر می خوانید.
در  تلویزیون  و  منتقد سینما  »حسین سلطان محمدی« 
گفت وگو با خبرنگار رادیو و تلویزیون خبرگزاری فارس، درباره 
نیست  ایرانی  مدل  سریال  این  داستان  گفت:  سریال  این 
و تمام الگوها برگرفته از فیلم و سریال های خارجی جنایی 
است. مشخص نیست در این سریال نظام قانونی شناسایی 

و دستگیری متهم کجاست؟
وی با اشاره به حضور نرگس محمدی در نقش یک ناجی 
در این سریال نیز بیان داشت: چرا در این سریال ما شاهد 
قهرمان های انفرادی و من در آوردی هستیم؟ در حال حاضر 
سریال  بازیگرهای  که  رسیده  جایی  به  باران  بوی  داستان 
خودشان مجرم و متهم را شناسایی می کنند و در آخر هم به او 
می گویند که بیا و در دادگاه شهادت بده و شاهد صحنه قتل با 
آنها قرار می گذارد تا فیلم صحنه قتل را نشانشان دهد! در این 
بین جای سوال است که چرا ترانه با بازی نرگس محمدی باید 
به دنبال برادری که جرمی را مرتکب شده برود؟ در شرایطی 
فکر  پلیس  آنچه  خلاف  اطلاعاتی  هرگونه  می تواند  او  که 
می کند دارد را در اختیار مامورین اداره آگاهی قرار دهد تا آنها 
خودشان بر اساس ادله مورد نظر و منطقی که برای پرونده های 
جنایی و قتل به کار می گیرند پیش روند. در حقیقت با تعداد 
قسمت هایی که دیدم به این نتیجه رسیدم که این نوع سریال 
سازی به صورت غیر مستقیم می خواهد عدم اعتماد به مامور 
به همین خاطر تک تک کاراکترها  را نشان دهد.  ایران  در 
اقدامی می زنند که  به هر گونه  تنهایی دست  به  خودشان 

وظیفه پلیس است و هر کدام خود را پلیس می دانند.
* حضور قهرمان های داستان در قامت پلیس!

هنوز  من  افزود:  ادامه  در  تلویزیون  و  سینما  منتقد  این 
کار  دفتر  در  سریال  این  دختر  قهرمان  باید  چرا  نمی دانم 
شوهرش با شاهد قتل فرشته برای نجات برادرش قرار بگذارد؟ 
که حالا شوهرش با آن وضعیت به قتل برسد؟ و آیا سازندگان 
به این فکر نمی کنند که ممکن است این سکانس ها خشونت 
را در جامعه رواج دهد و منجر به بدآموزی شود؟ در ادامه حالا 
شخصیت برهان به دفتر کار سهیل بیاید دوستان به این فکر 
کردند که چطور می خواهند اعتراف او را ضبط کنند؟ مگر 
اینها از لحاظ قانونی حجت است و رسمیت دارد؟ در اینجا 
سوالی مطرح می شود که شوهر نرگس محمدی مگر پلیس 

است؟ که می خواهد مشکوک بودن کارهای شهاب را بررسی 
اتاق  کند که به همسرش می گوید از سیستمی که داخل 
شهاب است، یک آپ گرفته و برای او اطلاعات سیسنم شهاب 

را در یک فلش بریزد؟
از  یکی  نیز  سهیل  شخصیت  اینکه  به  اشاره  با  وی 
شخصیت های مثبت سریال بود، افزود: دزدی و ماجراهای 
پشت پرده و پیشنهاد نمایندگی مجلس به سهیل، همه و 
همه ملغمه ای است که معلوم نیست می خواهد ما را به کجا 
برساند؟ پیشنهاد نمایندگی مجلس به سهیل هم بهانه ای 
است که بگویند این سریال داخلی است و حواس مخاطب را 
از مقایسه با سریال های خارجی پرت کنند و بگویند که این 

سریال هم یک سریال داخلی است.
وی ادامه داد: در الگوهای خارجی زمانی اینها را مطرح 
یا در یک پاکت نامه  می کنند که همه اسناد در یک فلش 
باشد و روی آن قید شده باشد که اگر من کشته شدم اینها به 
دست فلانی برسد. قاعده دادگستری ما این شکلی نیست. 
باز هم می گویم که الگوی این سریال الگوی ایرانی نیست و 
با نشانه های داخلی و ایرانی مطابقت ندارد و به همین دلیل 
با  منطبق  را  می افتد  سریال  این  در  که  اتفاق هایی  اغلب 

خودمان نمی دانیم.
 سلطان محمدی با اشاره به اینکه چرا بعد از چهل قسمت 
به یکباره شاهد عینی قتل سر و کله اش پیدا می شود، عنوان 
داشت: سوالم اینجا است که این چه شاهدیه که تا قسمت  
۴۰و جایی که سریال از نیمه خود گذشته تازه سر و کله اش 
اینکه  انگار هم می ترسد و هم  پیدا شده و در شرایطی که 
می خواهد حقیقتی را بازگو کند، تصمیم به افشای حقیقت 

می گیرد.
* »بوی باران« خطای طرح روایت دارد 

این منتقد در ادامه با اشاره به قصه این سریال بیان داشت: 
داستان سریال آبکی است، خطای طرح روایت دارد و کپی 
چند محصول خارجی اعم از فیلم و سریال است. بوی باران 
الگوی داستان نویسی بی نظمی دارد و نویسنده برای طولانی 
کردن قسمت ها و کشاندن سریال تا قسمت ۷۰، هر داستان 
ناهماهنگی را به قصه اضافه کرده که مخاطب نظم و منطق را 

در این میان پیدا نکند.
وی در بخش دیگری از این نقد درباره زنده بودن فرشته و 
سکانسی که به کالبد شکافی قبر او برمی گشت، گفت: اینکه 
یک وکیل بدون حضور مامور قانون بلند می شود و با حکمی 
که در دست دارد جسد قبری که گویا قبر فرشته است را کالبد 
شکافی می کند، کجای دنیا مرسوم است؟ روی صحبتم اینجا 
است که چرا در این سریال جضور مامور قانون و نیروی پلیس 
هیچ کاربردی ندارد و وکیل ها جلوتر از ماموران اجرای قانون 

هستند؟
این منتقد درباره سیاه نمایی که در این سریال از قسمت های 
ابتدایی تا به اینجای کار دیده می شود و اوج آن در سکانس 
دیشب و صحنه قتل سهیل با ضربه های قمه بود، نیز گفت: 
ایرانی  رفتار  و  الگو  و  نمی شود  تعریف  درست  کاری  وقتی 
نیست، مجبور می شوند بر اساس الگوهای تصویری خارجی 
و اشتباهی کار کنند که این نوع تصویرسازی و تلخ نشان دادن 
و سیاه نمایی در عرف جامعه و داستان و روایت تعریف کردن 
در کشور دیگری مثل ایران مفهومی ندارد و در کشورهای 

خارجی معنی دارد.
 * فقدان عنصری به نام قانون کاملا مشهود است

این منتقد در ادامه نیز عنوان داشت: در این سریال هیچ 
المان ایرانی دیده نمی شود و فقدان عنصر قانونی در این 
بین کاملا مشهود است. شاهد عینی ماجرای قتل مدت ها 
است که ماجرای واقعی را می دانسته اما لو نداده و یکباره لو 
می دهد و چرایی آن هنوز در هاله ای از ابهام است. همه اینها 
رفتارهای بی منطق است و می توان گفت انبوهی از بازیگران 
را در طولانی کردن قسمت ها با خودشان همراه کردند. از رضا 
کیانیان گرفته تا رویا نونهالی و سید مهرداد ضیایی و حمیرا 
ریاضی که سالها است در هیچ کار تصویری حضور نداشته 

است و بعد از مدت ها در این سریال بازی کرده است.  

رییس شورای هماهنگی امور راه و شهرسازی استان قم :

ستاد بازآفرینی محرک توسعه است
رییس شورای هماهنگی امور راه و شهرسازی استان قم گفت: ستاد بازآفرینی شهری، 
محرک توسعه است و نتیجه و برآیند آن اقداماتی است که بنیاد مسکن در بافت های 

فرسوده قم به شکل موثر و کارآمد در حال انجام می دهد.
بحسن صبوری در سومین جلسه شورای هماهنگی امور راه و شهرسازی استان، ضمن 
تقدیر از اقدامات شایسته بنیاد مسکن در بافت های فرسوده و ناکارآمد، اظهار داشت: 
برای نوسازی، ساماندهی و بهسازی بافت های ناکارآمد نیاز به هم افزایی و مشارکت همه 
دستگاه های زیربنایی و خدمات رسان است. وی افزود: شهرداری، دستگاه های زیربنایی 
مانند آبفا، برق، گاز و ...به همراه سایر دستگاه های عضو ستاد می بایست به صورت 

مجدانه در نوسازی بافت های ناکارآمد تلاش نمایند.
*تسهیلات 9 درصدی برای نوسازی بافت فرسوده

صبوری از نقش موثر تسهیلات بانکی به عنوان محرک نوسازی بافت گفت و ادامه داد: 
تفاهم نامه ای مابین شرکت بازافرینی شهری کشور و بانک مسکن به امضا رسیده است که 
بر اساس آن، برای دریافت تسهیلات نوسازی بافت با نرخ سود 9 درصد تفاهم و توافق شده 
است. مدیرکل راه و شهرسازی استان قم ابراز داشت: از حدود ۴۰۰ سهمیه اختصاصی 

برای دریافت تسهیلات بانکی 9 درصد تنها 8۰ مورد جذب شده است.
وی تاکید کرد: با برنامه ریزی صحیح، آگاهی بخشی، اطلاع رسانی و استفاده از همه 
ظرفیت های تبلیغی می بایست در خصوص این تسهیلات به مردم آگاهی داد و از آن ها 

برای استفاده از آن دعوت نمود.
* لزوم نوسازی ناوگان حمل و نقل استان 

صبوری در بخش دیگر از سخنان خود اظهار داشت: در سامانه خرید بلیط اینترنتی 
از مبدأ قم تنها سفر به سه استان تعریف شده است. وی افزود: برنامه ریزی دقیقی در 
خصوص سفر از مبدأ قم به عنوان یکی از مراکز مهم مذهبی و زیارتی کشور و شاهراه ۱۷ 
استان به سایر استان ها انجام گیرد تا مردم بتوانند در سامانه های برخط و اینترنتی از مبدا 
قم به سایر استان ها نیز بلیط تهیه نمایند. رییس شورای هماهنگی امور راه و شهرسازی 
استان قم در خصوص ساماندهی میدان ۷۲ تن و خدمات مناسب به مسافران گفت: 
حضور و انتظار مسافران برای خودروهای سواری و اتوبوس در این مکان جلوه خوبی ندارد 
و اغلب شاهد تصادفات و صدمات مالی و جانی در این منطقه هستیم که در این خصوص 
می بایست هر چه سریع تر برای جانمایی درست و مناسب پایانه های مسافربری در سطح 
شهر چاره ای اندیشید. وی در پایان خاطر نشان کرد: برای استقبال همشهریان و هم 
استانی ها از ناوگان حمل و نقل عمومی استان، نوسازی ناوگان و استفاده از شرکت های به 

نام و متخصص حوزه حمل و نقل در دستور کار قرار گیرد.

معاون اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم   خبرداد

اجرای طرح کنترل دروازه ای شبانه ناوگان 
حمل ونقل عمومی درسطح راه های استان قم 
معاون حمل ونقل اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم ازاجرای  طرح 
کنترل دروازه ای مدارک وتجهیزات ایمنی  ناوگان حمل ونقل عمومی درسطح راههای 

استان قم خبرداد
حمیدسالاری با عنوان این مطلب که طرح مذکور با همکاری پلیس راه اجرا میشود خاطر 
نشان ساخت : از جمله اماکن استقرار کارشناسان اجرایی این طرح  ،جنب پاسگاههای 

پلیس راه وهمچنین خروجی راههای اصلی استان می باشد .
وی درتوضیحی مجمل درخصوص نحوه و موارد موضوعه این طرح نیزاظهار داشت : 
درطرح کنترل دروازه ای ناوگان حمل ونقل عمومی که به منظور افزایش ضریب ایمنی 
سفرها و ارائه خدمات مناسب به کاربران جاده ای صورت میگیرد مدارک راننده و خودرو و 

همچنبن تجهیرات ایمنی ناوگان مورد بازدید و بررسی قرار میگیرند . 
سالاری ادامه داد : پس از احصا مدارک راننده و خودرو وبررسی تجهیرات ایمنی ناوگان 
درصورت مشاهده هرنوع اهمال و تخلف ، مراتب جهت اعمال قانون به کمیسیونهای مواد 
۱۱ و ۱۲ ) کمیسیونهای رسیدگی به تخلفات رانندگان و شرکتهای حمل ونقل عمومی ( 
ارجاع می گردد .  معاون حمل ونقل اداره کل  راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم 
دردربخشی دیگر از بیاناتش به موارد  موضوعه دربررسی تجهیزات ایمنی ناوگان اشاره کرد 
و عنوان نمود : کپسول اطفا حریق ) مهمور به تاریخ شارژ معتبر ( چکش ایمنی شیشه ها ) 
ناوگان اتوبوس( آج لاستیکها ، سالم بودن شیشه ها ، ملزومات احتیاط ) کله قندی ، چراغ 
چشمک زن پرتابل ، مثلث احتیاط ( و...ازجمله مهمترین مواردی است که دراین طرح 
مورد کنترل قرار میگیرند . وی ادامه داد : همچنین دراین طرح مدارک اصالت خودرو،  
شامل کارت هوشمند ناوگان، معاینه فنی ، بارنامه ) وصورت وضعیت برای ناوگان مسافر( 
ومدارک هویتی راننده شامل گواهینامه ، کارت هوشمند ، کارت سلامت و دفترچه کار مورد 

بررسی وکنترل قرار میگیرند.
سالاری بایادآوری مجدداین موضوع که درصورت مشاهده هرنوع تخلف و اهمال ، مراتب 
جهت طرح وبررسی به کمیسیونها مواد  ۱۱و ۱۲ ارجاع میگردد خاطر نشان ساخت : پس 
از ارجاع وطرح موارد موضوعه به کمیسیونهای یادشده  و استماع سخنان ومشاهده ادله 

مکتوب راننده وشرکت مربوطه نسبت به صدور رای اقدام میگردد .
وی درپایان ضمن اشاره به این مهم که صیانت از جان و مال مردم ، امری است که باید 
همگی نسبت به آن احساس مسئولیت نماییم عنوان کرد : گرچه قانونگذار با هرنوع اهمال 
و تخلف با جدیت برخورد می نماید اما فراموش نکنیم وظیفه دینی ، انسانی ، به ما حکم 
میکند که صیانت از جان وعرض و مال مردم را به مثابه صیانت از جان وعرض ومال خود 

دانسته ودراین راستا از هیچ کوششی فرو گذاری نکنیم  . 
 

در مجمع عمومی شرکت آب و فاضلاب استان قم مطرح شد

تقدیر معاون آبفای کشور از برنامه های 
آموزشی و پژوهشی آبفای قم

مجمع عمومی عادی سالیانه صاحبان سهام شرکت آب و فاضلاب استان قم به صورت 
ویدئو کنفرانس به ریاست دکتر گیاهی معاون منابع انسانی و پشتیبانی آبفای کشور برگزار و 

صورت های مالی سال 9۷ این شرکت تصویب شد.
به گزارش روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب استان قم، معاون منابع انسانی و پشتیبانی 
آبفای کشور در این جلسه در سخنانی ضمن قدردانی از تلاش های شرکت آب و فاضلاب 
در راستای خدمت به مردم، اقدامات و فعالیت های صورت گرفته آبفای استان قم در 
بخش های پژوهش و آموزش قابل تقدیر دانست. دکتر گیاهی همچنین بر صرفه جویی در 

هزینه ها و توسعه در درآمدهای آبفا با استفاده از روش های نوین جذب منابع تاکید کرد.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم نیز در ابتدای این جلسه به ارائه گزارشی از 
عملکرد سال 9۷ این شرکت پرداخت و اجرا و توسعه بیش از ۳۱ کیلومتر طرح های توزیع 
آب شهری، یکسان سازی کیفیت آب در کل شهر با تغییرات انجام شده در خروجی مخازن 
سالاریه و دو برادران و تکمیل 9۰ درصد زون های فشاری داخل شهر و ۱۰۰ درصد در 

پردیسان را از جمله اقدامات سال گذشته آبفای قم برشمرد.
وی بهینه سازی فشار شبکه در سطح شهر با تنظیم فشارشکن ها، بهسازی 6 حلقه چاه، 
اجرای برنامه ایمنی آب برای شهر قم، اجرای بیش از ۵8 شبکه جمع آوری و خط انتقال 
فاضلاب، عقد ۵ فقره قرارداد به مبلغ  ۱۰۵میلیارد ریال جهت بازسازی تجهیزات و ابنیه 
تصفیه خانه فاضلاب شماره دو قم، عقد قرارداد واگذاری پساب به شهرداری قم به میزان 
۵/۴ میلیون مترمکعب در سال را از دیگر فعالیت های سال گذشته شرکت آب و فاضلاب 
استان ذکر کرد. دکتر علی جان صادق پور با اشاره به برنامه های شرکت آب و فاضلاب 
در خصوص بازچرخوانی و استفاده از پساب در مجتمع های مسکونی گفت: بر اساس 
تصویب هیئت مدیره شرکت، مشترکینی که از آب خاکستری استفاده کنند برای آن ها 
۲۰ درصد تخفیف در فاضلاب بها محاسبه و یک انشعاب عمومی نیز به این مجتمع ها 
رایگان واگذار می شود. وی همچنین به اقدامات صورت گرفته در راستای کاهش تلفات 
و جلوگیری از هدر رفت اشاره کرد و اظهار داشت: تعویض ۷۳۱۲ دستگاه کنتورهای 
خراب مشترکین، شناسایی و تبدیل ۵68 فقره انشعابات غیرمجاز به مجاز، نصب ۱9 
دستگاه فلومتر در شبکه تأمین و توزیع، پیمایش و تعیین تکلیف قطعی ۲6۵۰ اشتراک 
با مصرف علی الحساب و تست ۲۵۳۱ مشترک خانگی با میانگین مصرف ماهیانه کمتر 
از ۵ مترمکعب در ماه از جمله این اقدامات است. مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان 
قم همچنین پیمایش انشعابات و مصارف کلیه کارواش ها، تالارها، رستوران ها، هتل های 
استان، شناسایی و رفع 9۰9 فقره انشعاب غیرمجاز و دستکاری و  اخذ جرائم مربوطه، 
نصب ۴6۰۰ عدد پرلاتور و شیر اهرمی در ادارات و مدارس، نشت یابی ۲۴۳ کیلومتر از 
شبکه توزیع و دبی سنجی کنتورهای اقطار بالا را از دیگر فعالیت های صورت گرفته در 

راستای کاهش تلفات و جلوگیری از هدر رفت آب ذکر کرد.
وی به برنامه های شرکت آب و فاضلاب استان در راستای سیاست های اقتصاد مقاومتی 
اشاره کرد و ارتقای توان تولید ملی در حوزه آب و فاضلاب، ایجاد بسترهای لازم جهت 
حضور بخش خصوصی برای سرمایه گذاری در طرح های آب و آبفا و توسعه ، تعمیق و 
جذب تکنولوژی در حوزه آب و فاضلاب را از جمله این برنامه ها اعلام کرد و گفت: عقد 
۵ فقره قرارداد به مبلغ ۱۰۵ میلیارد ریال جهت بازسازی تجهیزات و ابنیه تصفیه خانه 
فاضلاب شماره دو قم، اخذ مجوز تولید ۴۰۰ کیلووات برق به روش پمپ معکوس از شرکت 
و راه اندازی یک دستگاه اسکروپمپ فاضلاب و طراحی و ساخت  مهندسی، ساخت 
آشغالگیر دانه ریز یک میلی متر برای پکیج تصفیه فاضلاب پردیسان از جمله اقدامات آبفای 

قم در راستای سیاست های اقتصاد مقاومتی به شمار می رود.
دکتر صادق پور در ادامه با اشاره به توجه ویژه شرکت آب و فاضلاب به اجرای طرح های 
تحقیقاتی و پژوهشی خاطرنشان کرد: بیش از ۱6 طرح تحقیقاتی و پژوهشی سال گذشته 
در شرکت آب و فاضلاب استان قم به مرحله اجرا رسیده است. وی پروژه بومی سازی 
طراحی و ساخت اسکروپمپ  فاضلابی را از جمله این پروژه ها برشمرد و اظهار داشت: این 
پروژه ضمن جلوگیری از خروج میلیون ها دلار ارز از کشور، کاهش هزینه های بهره برداری 
و نگهداری و سهولت دسترسی به قطعات یدکی را به دنبال دارد. گفتنی است در پایان 
صورت های مالی سال 9۷ شرکت آب و فاضلاب استان قم با گزارش مقبول حسابرسی به 

تصویب مجمع رسید و بازرس و حسابرس قانونی سال 98 نیز تعیین شد.

قصه ای که کپی ناقص فیلم های خارجی است 

قهرمان های »بوی باران« من درآوردی هستند!
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اقتصادی

گسترش چتر مالیاتی در کشور

پزشکانوطلافروشانمتخلفدرتورمالیاتی
همزمان با اجرای برنامه های گسترده برای جلوگیری از فرار مالیاتی، پزشکان ملزم به 
نصب کارتخوان در مطب شده و همچنین بررسی اطلاعات بانکی فعالان صنعت طلا و 

جواهر نیز آغاز شده است. 
موضوع نحوه اخذ مالیات از اصناف و برخی گروه ها، همواره با انتقاد هایی از سوی 
سایر مودیان مالیاتی مطرح بوده به نحوی که برخی از آن به عنوان جلوه  ای از بی عدالتی 
در جامعه یاد کرده اند و در این ارتباط از جمله گلایه ها اینکه  چرا مالیات کارمندان و 
کارگران به طور کامل اخذ می شود، اما اصناف از جمله طلا فروشان و مشاغل پردرآمدی 

مانند پزشکان از پرداخت مالیات می گریزند.
بررسی پیشینه چگونگی اخذ مالیات از مشاغل گویای آن است که از سالیان دور 
همواره نحوه اخذ مالیات از پزشکان و طلافروشان مورد بحث و جدل بوده، اما تاکنون به 
نتیجه نرسیده و به نظر می رسد اکنون با توجه به شرایط اقتصادی و کاهش درآمدهای 
مالیاتی، عزم نظام مالیاتی برای اخذ مالیات از این اصناف و مشاغل پردرآمد، جدی شده 
به طوری که برای پزشکان به منظور  ثبت نام کارتخوان، ضرب الاجل تعیین شده و اخذ 

اطلاعات بانکی طلافروشان در دستور کار است.
امروز با توجه به کاهش درآمدهای نفتی، مالیات به عنوان مهم ترین منبع تامین درآمد 
در بودجه نگریسته می شود و بر این اساس، برنامه های گسترده ای برای افزایش پایه های 

مالیاتی و جلوگیری از فرار مالیاتی به اجرا گذاشته شده است.
یکی از مهم ترین روش ها برای شناسایی فرارهای مالیاتی، بررسی حساب های بانکی 
و تراکنش های انجام شده توسط مودیان است. بر این اساس، تاکنون حساب بانکی 

حدود ۱۷ هزار مودی مشکوک به فرار مالیاتی دریافت و بررسی شده است.
چندی پیش مدیر کل دفتر بازرسی ویژه، مبارزه با پولشویی و فرار مالیاتی سازمان امور 
مالیاتی کشور گفت: با شناسایی حساب های بانکی تاکنون بیش از ۲۴ هزار میلیارد 
سخنگوی  شاهرودی«  حسینی  »حسن  است.  شده  شناسایی  مالیاتی  فرار  تومان 
کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی نیز چندی پیش به ایرنا گفت: یک و نیم تا 

دو برابر مالیاتی که در کشور وصول می شود، فرار مالیاتی داریم.
*۲۳ مرداد، آخرین مهلت پزشکان برای ثبت نام کارتخوان

براساس تازه ترین اقدامات در روند اخذ مالیات در کشور، سازمان امور مالیاتی کشور 
مهلتی را برای صاحبان مشاغل پزشکی تعیین کرده تا آنها نسبت به ثبت نام کارتخوان 
اقدام کنند. به گفته رئیس اداره امور مالیاتی شهر و استان تهران از میان حدود ۲۰ هزار 
نفر پزشک در تهران تعداد ۱۱ هزار نفر برای عملکرد سال ۱۳۹۶ اظهارنامه ارائه داده اند.
بر این اساس، مدیرکل دفتر تنظیم مقررات سازمان امور مالیاتی اعلام کرد: صاحبان 
مشاغل پزشکی، پیراپزشکی، داروسازی و دامپزشکی تا ۲۳ مرداد ماه جاری  مهلت دارند 

در نظام سامانه فروش و استفاده از پایانه فروشگاهی )کارتخوان بانکی( ثبت نام کنند.
»علی رستم پور« افزود: همه صاحبان حرف و مشاغل یاد شده مکلفند حداکثر تا تاریخ 
۲۳ مردادماه  ۱۳۹۸ برای ثبت درخواست تخصیص شماره شناسه پایانه فروشگاهی 
نشانی  به  کشور  مالیاتی  امور  سازمان  الکترونیکی  عملیات  درگاه  به  )کارتخوان( 
الکترونیکی https://tax.gov.ir مراجعه و مبادرت به ثبت مشخصات دستگاه کارتخوان 
خود کرده و در نخستین ماه پس از دریافت شناسه مزبور از طریق پیامک تلفنی نسبت 

به بهره برداری از آن اقدام کنند.
*اخذ اطلاعات بانکی طلافروشان

همچنین در گامی جدید برای جلوگیری از فرار مالیاتی، اخذ و بررسی اطلاعات بانکی 
فعالان صنعت طلا و جواهر آغاز شده است.

برخی گزارش ها حاکی از این است که حدود ۷۰ درصد طلافروشان کمتر از کارمندان 
مالیات می دهند که این موضوع نشان دهنده تبعیض در روند اخذ مالیات است.

بر این اساس، برای جلوگیری از فرار مالیاتی، مدیر کل دفتر بازرسی ویژه، مبارزه با 
پولشویی و فرار مالیاتی سازمان امور مالیاتی کشور در ابتدای هفته جاری اعلام کرد: 
تاکنون وضعیت مالیاتی ۱۳۹۹ مودی فعال در صنف طلا و جواهر مورد بررسی قرار 

گرفته است.
 هادی خانی درخصوص فرار مالیاتی در برخی صنوف همچون طلا و جواهر گفت: 
اطلاعات بانکی این افراد به منظور شناسایی و کشف فرار مالیاتی احتمالی اخذ شده 

است.
 

رئیس هیات مدیره مجمع کارآفرینان ایران:

نقدینگیکشوربهسمتسفتهبازیرفتهاست
رئیس هیات مدیره مجمع کارآفرینان ایران، گفت: امروز همه صنایع بزرگ کشور معطل 
تامین نقدینگی هستند، اما مشکل آنجاست که نقدینگی به سمت فعالیت های سفته 
بازی رفته است و در این زمینه باید سیاست های کنترلی نظیر مالیات بر عایدی اعمال 

شود. 
محمدرضا دیانی روز دوشنبه در نشست خبری در محل انجمن صنفی تولیدکنندگان 
لوازم خانگی کشور افزود: در سال های گذشته منابع نقدینگی زیادی در شمال شهر 
تهران صرف ساخت آپارتمان ها و مجتمع هایی شده که بسیاری از آنها خالی هستند یا 

در سایر فعالیت های سفته بازی وارد شده و هیچ فایده ای هم نداشته است.
دیانی گفت: ۲.۵ درصد سپرده گذاران غیردولتی، ۸۵ درصد سپرده های کشور را در 
اختیار دارند که مالیات هم پرداخت نمی کنند، در حالی که با سود روزانه پرداختی به آنها 
می توان روزانه ۴۰۰ کیلومتر بزرگراه، ۱۰ بیمارستان ۱۰۰ تختخوابی یا چهار هزار و ۳۲۷ 

کلاس درس تاسیس کرد. 
وی افزود:  تنها راه مبارزه با تحریمها را تقویت تولید ملی برشمرد و گفت که در این راستا 
سران قوا باید وارد عمل شده و از تولیدکنندگان به ویژه پیشروان های اقتصادی حمایت 
کنند. رئیس هیات مدیره مجمع کارآفرینان ایران ادامه داد:  امروز تحریم ها طلایی ترین 
فرصت را برای صنعت کشور به وجود آورده و در حقیقت یک توفیق اجباری است تا با 
طراحی سیاست های دقیق و منسجم، موضوع حمایت از تولید را عملیاتی و اجرایی 

کنیم.
 وی معتقد است: اگر از تولید حمایت شود، با ظرفیت های ایجاد شده در ۳۰ تا ۴۰ 
سال گذشته در بخش تولید بتوانیم از »بیماری هلندی« اقتصادی و وابستگی به نفت 
نجات یابیم. در این صورت حتی آمریکایی ها در یکی دو سال آینده حاضر خواهند شد 
بدون مذاکره از تحریم ها خارج شوند، زیرا به قصد تخریب اقتصاد ما وارد عمل شده اند، 

اما خواهند دید که تصمیماتشان اقتصادمان را تقویت کرده است.
رئیس هیات مدیره مجمع کارآفرینان ایران به مبارزه جدی با مفاسد اقتصادی اشاره کر 
و گفت: باید مراقب باشیم این موضوع جو نا امیدی نسبت به فعالان اقتصادی به وجود 

نیاورد و همزمان باید از کارآفرینان و پیشران های اقتصادی حمایت کنیم.
وی در عین حال یادآور شد: پرونده های سنگین تری در موضوع مفاسد اقتصادی 

وجود دارد که باید به آنها نیز پرداخته شود.
کارهای  اداره ها،  برخی  اکنون  تا  شده  سبب  فساد  با  مبارزه  بحث  گفت:  دیانی 
عادی شان را نیز با ترس و لرز انجام دهند و کاری به اینکه فعال اقتصادی فردی پیشرو 
و فعالی بزرگ است یا عادی، نداشته و اولویتی قائل نمی شود، در حالی که اقتصاد به 

معنای توجه به اولویتهاست.  
رئیس هیات مدیره مجمع کارآفرینان ایران ادامه داد: منابع نقدینگی کشور باید به 
سمت تولید هدایت شود، این در حالی است که در سال ۹۶ فقط ۲۶ درصد و در سال 
۹۷ حدود ۲۷ درصد نقدینگی ها به سمت تولید رفته است؛ انتظار می رود در این زمینه 
بانک مرکزی به اعمال سیاست های تشویقی و تنبیهی برای بانک ها در تخصیص منابع 

بپردازد.
 

مدیرعامل بانک صادرات:

حذفچهارصفرازپولملی،تاثیرتورمی
بلندمدتندارد

مدیرعامل بانک صادرات با بیان اینکه حذف چهار صفر باعث روان شدن معاملات 
می شود، گفت: ممکن است که پس از اجرای این طرح در کوتاه مدت، نوسان قیمت ها 
را مشاهده کنیم اما خیلی زود به ثبات خواهند رسید؛ حذف چهار صفر نمی تواند اثر 

تورمی بلندمدت داشته باشد. 
»حجت الله صیدی« درباره طرح حذف چهار صفر از پول ملی، افزود: حذف چهار 
صفر، طرح مثبتی به شمار می رود که سبب روان تر شدن معاملات و شفاف شدن 

قیمت ها می شود.
وی خاطرنشان کرد: گاهی بحث می شود که حذف چهار صفر اثر تورمی داشته و 

می تواند باعث رشد تورم شود که این موضوع را قبول ندارم.
مدیر عامل بانک صادرات اضافه کرد: بر اساس این طرح، ریال در کنار تومان قرار 

می گیرد که به بخش پذیری واحد پول ملی کمک می کند.
صیدی یادآور شد: »تومان« هیچگاه از زندگی ایرانی ها حذف نشده و »ریال« فقط 

برای گزارشگری اقتصادی مورد استفاده قرار می گرفته است.
وی با اشاره به تجربه سایر کشورها برای اصلاحات پولی، گفت: اگر به تجربه سایر 

کشورها نگاهی بیندازیم به دو تجربه موفق در اتحادیه اروپا و ترکیه می رسیم.
مدیرعامل بانک صادرات افزود: در اتحادیه اروپا اقدام به تبدیل واحدهای پول مختلف 

و پراکنده به یورو کردند، در ترکیه نیز »لیر جدید« رونمایی شد.
صیدی ادامه داد: ممکن است که پس از اجرای طرح حذف چهار صفر در کوتاه مدت، 
نوسان قیمت ها را داشته باشیم اما خیلی زود به ثبات خواهند رسید؛ قطعا می توان ادعا 

کرد که حذف چهار صفر نمی تواند اثر تورمی بلندمدت داشته باشد.
در شرایط غیرعادی  بودن طرح حذف چهار صفر  موفقیت آمیز  میزان  درباره  وی 
اقتصادی و تحریم، گفت: تاثیر روانی تحریم بیشتر از آثار واقعی آن است، تاثیر واقعی 

تحریم بر اقتصاد به حدی نیست که نتوانیم اصلاحات پولی در کشور انجام دهیم.
این  انجام  پولی سال ها دنبال  ادامه داد: سیاست گذار  بانک صادرات  مدیرعامل 

اصلاحات پولی بود که با تصویب هیات وزیران جنبه اجرایی یافته است.

حذف صفر از واحدهای پولی، موضوع جدیدی نیست و پیش از این ۱۹ کشور از 
برزیل گرفته تا هلند و ترکیه آن را انجام داده اند. تجربه این کشورها نشان دهنده موفقیت 
در برخی از آنها و شکست در برخی دیگر است. در این بین در برخی کشورها صفرها 
از پول های ملی چندین بار حذف شدند؛ همچون برزیل که در شش مرحله ۱۸ صفر 
حذف کرد و در برخی از کشورها نیز این اقدام با اصلاحات ساختاری اقتصادی دیگر 

جواب داد که این مدل مشابهت بیشتری با شرایط اقتصادی ایران دارد. 
به گزارش ایسنا، حذف صفرها از واحد پولی نخستین بار بعد از جنگ جهانی دوم و 
در کشور آلمان به اجرا درآمد. علت این تصمیم هم تورم وحشتناکی بود که این کشور 
بعد از جنگ تجربه کرد. بعد از این برخی دیگر از کشورها هم تجربه آلمان را تکرار کردند 

اما همه آن تجربه ها موفق نبود.
بعد از آن هم این طرح در بسیاری از کشورهای دیگر انجام شد؛ به طوری که در طول 
۵۰ سال گذشته ۱۹ کشور اقدام به حذف صفر از پول ملی خود کردند. صفرها در 
آرژانتین تاکنون چهار مرتبه، در روسیه، اوکراین، لهستان و بلژیک سه مرتبه و در ترکیه، 

کره جنوبی و غنا یک مرتبه برداشته شده اند.
*برزیل رکورددار حذف صفر! 

یکی دیگر از کشورهایی که به حذف صفرها علاقه زیادی داشته، برزیل است. این 
کشور در دهه ۶۰ و ۷۰ میلادی یکی از سنگین ترین تورم های زمان خود را تجربه کرد؛ 
به طوری که پول ملی این کشور ماهانه ۳۰ تا ۴۰ درصد ارزش خود را از دست می داد.

در سال ۱۹۶۷ میلادی برای اولین بار سه صفر از پول ملی برزیل حذف شد، با این 
حال برزیل نتوانست در کنترل تورم موفق عمل کند و تا سال ۱۹۸۱ تورم این کشور بار 
دیگر به ۱۵۱ درصد رسید. در این مدت دوباره سه صفر از پول ملی برزیل حذف شد اما 

در سال ۱۹۸۹ تورم بار دیگر در برزیل افزایش پیدا کرد و به ۱۴۳۱ درصد رسید.
در همین زمان برای چندمین بار دولت برزیل اقدام به حذف صفرهای بازگشته همراه 

با تغییر نام پول ملی کرد. در سال ۱۹۹۳ زمانی که تورم این کشور در مرز ۲۰۰۰ درصد 
قرار داشت باز هم حذف سه صفر اعمال شد.

جالب است بدانیم که از ۱۹۳۰ تاکنون طی شش مرحله ۱۸ صفر از پول ملی برزیل 
حذف شده و هشت بار هم نام واحد پولی این کشور تغییر پیدا کرده و با این حال این 

کشور هنوز یکی از گران ترین کشورهاست!
*حذف صفرها در هلند کارگر افتاد

بیماری هلندی اصطلاحی است که بر اساس اتفاقات رخ داده در اقتصاد هلند 
در سال های دهه ۶۰ به وجود آمد. در آن سال ها اقتصاد هلند به دلیل ورود منابع 
درآمدی غیر منتظره از محل استخراج گاز، با تورم فزاینده ای روبرو شد؛ به طوری که 
دولت مجبور به چاپ اسکناس های درشت شد تا بتواند پاسخگوی نیازهای تورم ۱۰۰ 

درصدی باشد.
این وضعیت در هلند چندان ادامه پیدا نکرد، چرا که دولت با اعمال سیاست های 
شدید انقباضی در سیاست های پولی توانست حجم پول را کنترل کرده و به همراه آن 
چهار صفر از اسکناس های این کشور را حذف کند. هلند در واقع نمونه برجسته ای از 
جوابگو بودن سیاست حذف صفر از اسکناس در شرایطی است که این کار با اعمال 

دیگر سیاست های کنترل نقدینگی همراه باشد.
*هر دلار آمریکا ۵.۱ میلیون لیر ترکیه

ترکیه در ۲۰۰۵ به یک باره شش صفر را از پول ملی خود حذف کرد. تورم در این کشور 
از ابتدای دهه ۸۰ آغاز شده و با شتاب به پیش رفت؛ به طوری که هر دلار آمریکا که 
در سال ۱۹۸۸ با ۱۴۲۲ لیر قدیم ترکیه مبادله می شد در سال ۲۰۰۳ به بیش از ۱/۵ 

میلیون لیر قدیم رسید.
در این شرایط قیمت یک ساندویچ در ترکیه به سه میلیون لیر رسید. از سال ۱۹۸۱ به 
این سو در ترکیه هر دو سال یک بار نیاز به اسکناس های درشت تر احساس می شد. در 

یک چرخه ۲۵ ساله درشت ترین اسکناس ترکیه از ۵ هزار لیر به یک میلیون لیر تبدیل 
شد.

تعداد بی شمار صفرها در ارقام اقتصادی و مبادلات که گاه تا چند تریلیون لیر می رسید 
مشکلات فراوانی را در مسیر عملیات حسابداری و نگه داری حساب ها به وجود آورده 
بود. از آغاز سال ۲۰۰۵ اسکناس های جدید ترکیه با عنوان لیر جدید منتشر شدند. هر 
لیر جدید حالا معادل یک میلیون لیر قدیم است و به این ترتیب ترکیه در یک مرحله 

شش صفر را از اسکناس حذف کرد.
مهار تورم در ترکیه با نظارت و دستورالعمل های صندوق بین المللی پول انجام گرفت. 
این کشور به عنوان یک نمونه برگزیده در مهار تورم از سوی این نهاد بین المللی معرفی 

شد. ترکیه پیش از آنکه اقدام به حذف صفرها کند تورم را به طور کامل مهار کرد.
*ترکیه حذف صفرها را با اصلاحات بانکی همراه کرد

درباره تجربه کشور ترکیه در حذف صفرها، حسین وکیلی –اقتصاددان- در گفتگو با 
ایسنا، با اشاره به فراگیری حذف چهار صفر از پول ملی روی مبادلات اقتصادی، شرط 
موفقیت این عملیات را در اصلاحات ساختاری ارزیابی کرد و گفت: در ترکیه حذف 
صفر با دیگر اصلاحات اقتصادی از جمله اصلاح ناترازی بانک ها، تغییر در قوانین 
جذب سرمایه گذاری خارجی و توسعه فضاهای گردشگری همراه شد که البته موفقیت 

آمیز هم بود.
این اقتصاددان با بیان اینکه حذف صفرها باید در شرایط ثبات اقتصادی انجام شود 
ادامه داد: تا زمانی که ثبات قیمت ها شکل نگیرد و حجم روزافزون نقدینگی با تولید 
ملی تناسبی نداشته باشد، حذف صفرها نمی تواند به تنهایی باعث قدرتمند شدن پول 

ملی شود.
*در ایران هم حذف صفر به تنهایی جواب نمی دهد

وکیلی با تاکید بر اینکه باید زمینه های لازم برای کنترل حجم نقدینگی در اقتصاد 
فراهم شود گفت: این حجم نقدینگی در کنار کاهش درآمدهای نفتی باعث می شود که 
تورم در اقتصاد ایران بیشتر از روز قبل باشد که در چنین شرایطی حذف چهار صفر از 

پول ملی به تنهایی نمی تواند باعث حل مشکلات اقتصادی یا کاهش تورم شود.
در مورد تجربه ترکیه ذکر این نکته هم ضروری است که این کشور ابتدا یک برنامه 
ریاضتی ۱۶ میلیارد دلاری را به اجرا گذاشت و پس از آن که نرخ تورمش به ۹ درصد 

کاهش پیدا کرد، در سال ۲۰۰۵ اقدام به حذف صفر از پول ملی خود کرد.
بعد از این با ایجاد اصلاحات ساختاری، قیمت برابری هر دلار از یک میلیون و ۳۵۰ 
هزار لیر در سال ۲۰۰۴ به نرخ معقول خود بازگشت و ثبات نسبی نرخ ارز برای مدت 
طولانی در این کشور ادامه پیدا کرد و در آخرین معاملات ارزی، هر دلار آمریکا به ازای 

۵.۵۵۹۸ لیر مبادله می شود.
*صفرها به تنهایی زورشان به تورم نمی رسد

بررسی تجربیات کشورهای مختلف نشان می دهد که حذف صفر از پول ملی الزاما به 
توقف نرخ تورم یا کاهش ارزش پول منجر نشده است.

زیمباوه در سال ۲۰۰۹ اقدام به حذف ۱۲ صفر از پول ملی خود کرد. به گفته سی ان 
ان، در آن سال با یک اسکناس ۱۰۰ تریلیون دلاری زیمباوه می شد تنها یک قرص نان 

خرید و قیمت هر دلار آمریکا به ۳۰۰ تریلیون دلار زیمباوه رسیده بود.
با این حال تنها اکتفا به حذف صفر از پول بدون اصلاحات ساختاری باعث شد تا تورم 
این کشور در ژوئن سال ۲۰۱۹ با گذشتن از ۱۷۵.۶۶ درصد مجددا رکوردشکنی کند.

ونزوئلا نیز سال گذشته اقدام به حذف پنج صفر از پول ملی خود کرد اما تورم آن از ۲۴ 
هزار و ۵۷۱ درصد در سال گذشته به ۸۱۵ هزار و ۱۹۴ درصد در ماه می افزایش پیدا 
کرده است. اقتصاد ونزوئلا نیز که سال گذشته طبق گفته دویچه وله منفی ۱۸ درصد 
کوچک شده بود، طبق پیش بینی صندوق بین المللی پول امسال را با رشد منفی ۳۵ 

درصد سپری خواهد کرد.

۱۹کشور سابقه دار حذف صفر از پول ملی

حذفچندصفرجوابمیدهد؟!

معاون اسبق وزارت امور اقتصادی و دارایی و بانک مرکزی گفت: 
ایران باید در مسیر حمایت از تولید گام بردارد و اتفاقا اقداماتی در 

این زمینه آغاز شده است.  
حیدر مستخدمین حسینی افزود: بحث حمایت از تولید ملی یک 
بحث جدید نیست و از سالهای گذشته بارها مطرح شده است. این 
مهم هم در سالهای پیش و هم پس از انقلاب مطرح بود. به ویژه پس 
از انقلاب حمایت از تولید داخلی به یک اصل مهم در اقتصاد کشور 
تبدیل شد. این امر سبب شده تا تمام دولتها همواره این بحث را در 
سر فصل برنامه های خود قرار دهند ولی وقتی در عمل به این ماجرا 

نگریسته می شود، توفیق چندانی دیده نمی شود.
ایران  در  داخلی،  تولید  از  حمایت  بحث  کانون  داد:  ادامه  او 
مساله سرمایه گذاری است و در دو دهه اول انقلاب نیز در قالب 
پیشنهادهای دولت به مجلس، به ویژه در بودجه تحت عناوینی 
چون تبصره سه به مساله سرمایه گذاری پرداخته می شد. این 
حمایتها اغلب بخشها اعم از بالادستی و پایین دستی را در بر می 
گرفت. درنتیجه حمایت های دولتی از تولید چندان خود را محدود 
به حوزه های خاصی نمی کرد. گرچه در ان زمان هم شتاب رونق 
تولید چندان مطلوب نبود اما در هر حال تحرک بود ولی به تدریج 

این روند ناکام ماند و تغییر کرد.
این کارشناس اقتصادی با اشاره به روی کار آمدن دولت نهم گفت: 
در یک دهه گذشته بحث تغییر کرد و عملا می توانیم این تغییر را با 
رها کردن تسهیلات تکلیفی و پرداخت تسهیلات با نرخ عمومی به 
بخش تولید به شکل دقیقی ببینیم. به بیان دیگر عملا از یک دهه 
قبل بنگاه های تولید تسهیلات خود را با نرخ سود عادی از بانک 

ها دریافت کردند و علی رغم اعتراضات متنوع این روند تاکنون هم 
ادامه یافته است. 

او با اشاره به وظایف قوه مجریه و مقننه برای حمایت از تولید تاکید 
کرد: تولیدکنندگان کشور بحث چندانی بر نرخ سود بانکی ندارند 
ولی مقامات نباید فراموش کنند که اقتصاد ایران بانک محور است و 
این اقدام چه تاثیراتی بر کلیت اقتصاد ایران خواهد داشت. سخت 
گیری بر تخفیف نرخ سود برای تولیدکنندگان در حالی صورت می 
گیرد که این نرخ عملا بازی را به سود واردکنندگان و بازرگانان تغییر 
داده و سیاست فعلی کشور برای این بخش فرصت رشد و گسترش 
فراهم آورد حال آن که تولیدکنندگان به تدریج زیر فشارهای طاقت 

فرسا ورشکسته می شوند.
*سیاست پولی با تولید کشور هم راستا شود

مستخدمین حسینی با اشاره به سخت گیری های اخیر دولت در 
گمرک کشور گفت: به چند ماه اخیر نباید صرفا نگاه کنیم که دولت 
جلوی واردات برخی از کالاها را گرفت. گرچه همین مساله هم فشار 
خود را بر بازرگانان آورد ولی مساله صرفا این نیست، مساله بر سر 
تدوین یک استراتژی حمایت از تولید ملی است که همواره سر لوحه 

همه بخشها و نهادهای تصمیم گیر کشور باشد.
وی در پاسخ به پرسشی در رابطه با اهمیت سیاستهای پولی کشور 
در حمایت از تولید خاطرنشان ساخت: ببینید سسیستم پولی 
کشور باید در خدمت و در راستای تولید قرار گیرد. در همین مدت 
کوتاهی که از تحریم کشور می گذرد، توجه به تولید از سر ناچاری 
مسئولان افزایش یافته و اگر این روند سیستمی شود، عملا بیکاری 
نیز شدیدا کمتر می شود. وقتی تحریم دولت از واردات برخی کالاها 

منع می کند، دولت یا باید مصرف آن کالا را به فراموشی سپارد یا 
باید به نحوی آن را تولید کنیم. به هیمن دلیل دوباره در زمان تحریم 

ها توجه به تولید داخلی دو چندان می شود.
مستخدمین حسینی تاکید رد: به طور کلی حرف من این است 
که تولید ملی باید استراتژی و زیر بنای اقتصاد کشور باشد و تمام 
بخش ها در توجه به این سیاست، چشم انداز و اهداف خود را تعیین 
کنند که این میان سیاستهای پولی نیز اهمیت دو چندانی خواهد 
داشت. نرخ سود، تسهیلات و توجه به بودجه و سیاست مالیاتی 
همگی به سود یا زیان تولید خواهند بود ولی گاهی این مسائل کنار 

می رود.
*حمایت از تولید استراتژی می خواهد 

که  مالیاتی کشور گفت: در حالی  به سیاست های  اشاره  با  او 
فرار مالیاتی ایرانی ها بسیار بالاتر از ارقام جهانی است، درآمدهای 
نفتی هم به خاطر تحریم ها دچار مضیقه شده و دولت ناچار است 
درآمدهای بیشتری را از مالیات کسب کند. حال در شرایطی که رکود 
بر کشور حاکم شده و این میان بیشترین فشار هم بر تولیدکنندگان 

آمده است. پرواضح است که این به سود تولید نخواهد بود.
این مدیر سابق دولتی در رابطه با مساله کیفیت در تولید ملی 
گفت: البته که کیفیت و افزایش آن باید در کانون مساله حمایت ها 
باشد و مصرف کننده کشور حمایتی از سازمان متولی خود نمی 
بیند. این مهم در خودروسازی ایران بیش از هر جایی خودنمایی 
نیم قرن حمایت هنوز  از  با گذشت بیش  به نحوی که  می کند 
کیفیت تولیدات پایین است. به همین اعتبار فکر می کنم دولت 
باید حمایت خود را به مواردی چون کیفیت هم منوط کند تا اگر 

صنایعی خوش خیالانه از افزایش تولید شانه خالی کردند، حمایتها 
را از دست بدهد. به هر حال فکر می کنم کیفیت در کنار حمایت 

جای رشد بیشتری خواهد داشت.
او با اشاره دوباره بر نقش سیاست های پولی بر حمایت های دولتی 
از تولید خاطرنشان ساخت: تغییر  سیاست های پولی، مالی و تعرفه 
ای با رعایت اصول و چارچوب تولید محور، نباید مقطعی باشند و 
تا حتی در  تبدیل شود  اقتصادی کشور  باید در سرفصل اصول 

روزهایی که کشور مشکلات امروز را هم ندارد، رها نشود.

حیدر مستخدمین حسینی: راه حمایت از تولید از بانک ها می گذرد

شرطخوبشدنحالتولیددرایرانچیست؟

رییس کمیسیون اقتصادی مجلس، پیشنهاد داد تا برای اصلاح ساختار یارانه های پنهان بازار متشکل انرژی تشکیل و به هر کد ملی 
۲۰ لیتر بنزین اختصاص یابد. 

الیاس حضرتی  با اشاره به طرح اصلاح ساختار اقتصادی کشور، گفت: مهمترین موضوع در اصلاح ساختار، تصمیم گیری نظام در 
حوزه حامل های انرژی و نوع اتخاذ سیاست در این بخش است که در تصمیمی منطقی باید عنوان شود که آیا کشور وارد بحث حامل های 

انرژی می شود یا خیر.
نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس در مجلس شورای اسلامی معتقد است که دولت باید حتما وارد  ساماندهی 

حوزه حامل های انرژی شود و نوع ورود باید به گونه ای باشد که مردم بازیگر اصلی صحنه شوند و دولت خود را کنار بکشد.
وی با بیان اینکه باید برای ساماندهی بخش سوخت بازار متشکل انرژی ایجاد شود، ادامه داد: باید به هر کد ملی ۲۰ لیتر بنزین 
اختصاص یابد تا افرادی که ماشین نداشته و یا در شهرهای مختلف و حاشیه شهرها زندگی کرده و مصرف کمتری دارند بتوانند مازاد نیاز 

خود را در بازار متشکل انرژی به فروش برسانند.
حضرتی تاکید کرد: افرادی که به آب، برق، گاز و بنزین کمتری نیاز دارند می توانند درآمد خود را با فروش و عرضه سهمیه مازاد افزایش 
دهند و فردی که منزل مسکونی بزرگتر و خودروی بیشتری دارد متقاضی خدمات بیشتر می شود و در واقع عرضه کننده و متقاضی در 

بازار متشکل انرژی به یک قیمت متعادل دست می یابند.
جهت فعلی یارانه ها در بخش حامل های انرژی ناعادلانه است

وی با بیان اینکه اگر ۲۰ لیتر بنزین ماهانه به هر ایرانی تخصیص یابد روزانه ۵۵ میلیون لیتر بنزین مصرف می شود، افزود: اگر اندکی 
بنزین در اختیار دولت قرار داده شود که بازار انرژی را کنترل کرده و مراقبت کند تا قیمت سوخت به ۱۰ یا ۲۰ هزار تومان افزایش نیابد، 

بخش زیادی از بنزین تولیدی برای صادرات باقی می ماند.
با اصلاح ساختار پرداخت یارانه انرژی  ۸ دهک اول منتفع می شوند، اما ۲ دهک بالای درآمدی باید هزینه بیشتری پرداخت کرده و 

حدود ۱۲ درصد خسارت متحمل می شوند
این نماینده مردم در مجلس دهم، با اشاره به اینکه افراد زیادی در مرز پاکستان، عراق و ترکیه برای خرید بنزین از ایران در صف ایستاده 
اند، ادامه داد: جهت فعلی یارانه ها در بخش حامل های انرژی ناعادلانه است، چراکه فردی که مصرف کمتری داشته مورد تنبیه قرار 

گرفته و شخصی که مصرف بیشتری داشته تشویق می شود که این جهت با اصلاح ساختار اقتصادی تغییر می یابد.
اصلاح ساختار پرداخت یارانه انرژی سبب کاهش مصرف می شود

وی تصریح کرد: با اصلاح ساختار پرداخت یارانه انرژی  ۸ دهک اول منتفع می شوند، اما ۲ دهک بالای درآمدی باید هزینه بیشتری 
پرداخت کرده و حدود ۱۲ درصد خسارت متحمل می شوند.

حضرتی با بیان اینکه با اصلاح ساختار پرداخت یارانه انرژی مصرف کاهش می یابد، افزود: این موضوع سبب می شود دیگر افراد تک 
سرنشین در شهر تردد نکنند و اصل اجرای این موضوع به نفع منافع ملی است.

سازمان بورس بر ایجاد بازار متشکل انرژی نظارت می کند
وی با اشاره به ضرب المثل "عدو شود سبب خیر، اگر خدا خواهد"، ادامه داد: ترامپ می گوید اجازه نمی دهم نفت ایران صادر شود 

که این موضوع به نفع کشور بوده و باید از این فرصت تاریخی بی نظیر در راستای محرومان و طبقات ضعیف جامعه استفاده شود.
رییس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی، با بیان اینکه سیستم اداری باید برای اصلاح ساختار اقتصادی کشور روان تر شود، 

گفت: در صورت تصویب ایجاد بازار متشکل انرژی سازمان بورس بر آن نظارت می کند.

مدیرعامل بانک سپه با بیان اینکه مراحل اصلی ادغام پنج بانک نظامی در بانک سپه را پشت سر گذاشته ایم، گفت: تا پایان 
امسال، تابلوهای بانک های مشمول ادغام واحد می شوند. 

»محمدکاظم چقازردی« دیروز در جمع خبرنگاران با تشریح آخرین وضعیت ادغام بانکهای نظامی با بانک سپه، افزود: مهم ترین 
طرح بانکی کشور، هم اکنون مربوط به ادغام بانک ها و موسسه های اعتباری در بانک سپه است.

وی ادامه داد: چنین ادغامی در سال های پس از پروزی انقلاب اسلامی، بی سابقه بوده و در عرصه جهانی نیز تنها یک یا دو 
تجربه مشابه وجود دارد که البته نوع و مدل آن، تفاوت داشته است.

مدیرعامل بانک سپه اضافه کرد: ادغام بانک ها و موسسه های اعتباری در بانک سپه، اصلاح ساختاری نظام بانکی به شمار رفته 
و بر اساس مصالح و مقتضیات کشور انجام می شود.

چقازردی با اشاره به سابقه تشکیل بانک های نظامی در دهه ۱۳۸۰ گفت: در آن دوره زمانی بر اساس شرایطی که در کشور به 
علت تحریم ها وجود داشت، بانک های نظامی تشکیل شدند، اما اکنون ضرورت ادغام آنها ایجاد شده است.

وی با بیان اینکه روند ادغام بانک ها طبق مسیر تعیین شده پیش می رود، اضافه کرد: در حال حاضر مراحل اصلی ادغام را 
پشت سر گذاشته ایم.

مدیرعامل بانک سپه افزود: از طرف بانک سپه یک نماینده در هیات مدیره بانک های مشمول ادغام، تعیین شده تا همه اقدامات 
آن بانک ها در فرایند ادغام رصد شود.

وی اضافه کرد: همچنین حضور این نماینده ها در هیات مدیره بانک ها باعث می شود تا ابزارها و توانمندی های آن بانک ها مورد 
ارزیابی قرار گرفته و استفاده شود. چقازردی با اشاره به جزئیات روند ادغام گفت: بانک سپه دارای یک هزار و ۶۰۰ شعبه در سراسر 

کشور است که با ادغام بانک های یاد شده، تعداد شعب آن به چهار هزار و ۵۰۰ شعبه افزایش خواهد یافت.
وی ادامه داد: همچنین شمار کارکنان بانک سپه نیز از ۱۵ هزار و به ۴۳ هزار نفر افزایش می یابد.

چقازردی با خاطر نشان کردن اینکه با ادغام پنج بانک و موسسه اعتباری نظامی، بانک سپه به بزرگترین بانک کشور تبدیل 
می شود، اظهار داشت: این ادغام می تواند کارامدی نظام بانکی کشور را در سال های آینده افزایش می دهد.

مدیرعامل بانک سپه با بیان اینکه نیروی انسانی و کارکنان بانک های مشمول ادغام در قالب این طرح حذف نمی شوند، گفت: 
هرم سنی نظام مدیریتی بانک سپه به علت قدمت این بانک، بالاست اما با انجام ادغام، نیروهای جدید و جوان به این بانک تزریق 
می شود. وی درباره ترازنامه مالی بانک های مشمول ادغام نیز اضافه کرد: بررسی روند ارزشگذاری ترازنامه مالی این بانک ها نشان 
می دهد که بیشتر آنها در وضعیت مناسبی قرار دارند. چقازردی با بیان اینکه بیشتر سهام این بانک ها به بانک سپه منتقل شده 

است، ادامه داد: تا پایان امسال، تابلوهای بانک های مشمول ادغام واحد می شوند.
وی همچنین با اشاره به نقش نظام بانکی در رونق تولید، گفت: در چهار ماه نخست امسال بیش از ۹۵ درصد منابع جذب شده، 
صرف پرداخت تسهیلات شده است. مدیرعامل بانک سپه اضافه کرد: در چهار ماه نخست امسال حدود ۸۰ هزار میلیارد ریال 

تسهیلات داده شده که ۳۴ هزار میلیارد ریال از آن مربوط به واحدهای کوچک اقتصادی بوده است.
چقازردی ادامه داد: همچنین در سه سال اخیر حدود ۱۱ هزار میلیارد ریال تسهیلات برای صنعت خودروسازی کشور تامین 
شده است. بانک مرکزی روز ۱۱ اسفند سال ۹۷ با انتشار اطلاعیه ای اعلام کرد که برنامه ادغام بانک ها و مؤسسات اعتباری 
وابسته به نیروهای مسلح در بانک سپه تدوین شده و بانک های انصار، قوامین، حکمت ایرانیان، مهر اقتصاد و مؤسسه اعتباری 

کوثر در این بانک دولتی ادغام خواهند شد.

رییس کمیسیون اقتصادی مجلس پیشنهاد داد

تشکیلبازارمتشکلانرژیبرایاصلاحیارانههایپنهان
مدیرعامل بانک سپه :

تابلوی5بانکنظامیادغامیتاپایانامسالواحدمیشود

رای اصلاحی
آگهی ماده ۳ قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
تاریخ ۱۳۹۸/۰۱/۲۱ جلسه هیات موضوع قانون تعیین تکلیف با حضور امضاء کنندگان زیر تشکیل در خصوص پرونده کلاسه ۱۳۹۶۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۹۴۷ مربوط به آقای جهانگیر فاطمی موضوع رای شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۱۱۲۰ اعلام می گردد که پلاک تصرفی و 
مالکیت ۱۹۴۹ اصلی می باشد که ذکر نشده است و صحیح آن به صورت در قسمتی از /ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده است به مساحت ۸۵/۸۰ مترمربع پلاک شماره فرعی از ۱۹۴۹- اصلی واقع در بخش حوزه ثبت دو قم می باشد . بدیهی است بقیه مندرجات 

رای به قوت خود باقی می باشد و رای اولیه اصلاحی توآمان قابلیت اجرا دارد .
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه 
از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح 

است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود. 
مرتضی نورانی آرانی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم
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 یک مقام مسئول در وزارت ورزش با تاکید بر اینکه موانع مدنظر 
آغاز  از همان  باید  واگذاری سرخابی ها  برای  سازمان خصوصی 
کار مطرح می شد، گفت: انجام برخی درخواست های آنها برای 

پیگیری کار قانونی نیست.
واگذاری دو تیم پرسپولیس و استقلال که صحبت های ابتدایی آن 
از دولت نهم آغاز شد، همچنان ادامه دارد اما با توجه به شرایط فعلی 
و توپ اندازی که مسئولان مرتبط در زمین یکدیگر دارند، بعید است 
کلاف سردرگم آن به نتیجه ای برسد به خصوص که اقدامات قانونی 
لازم برای فروش برند این دو باشگاه توسط سازمان خصوصی سازی 

هنوز آغاز نشده که نتیجه ای داشته باشد. 
مسئولان سازمان خصوصی سازی به خاطر پیش شرط های لازم 
برای ورود پرسپولیس و استقلال به بازار پایه فرابورس، هنوز نتوانسته 
روند این مهم یعنی واگذاری دو باشگاه را وارد مرحله ای جدید کنند 
و حتی مدام بر غیرقابل انجام بودن این کار از طریق آنچه مجلس 

تصویب کرده، تاکید می کنند. 
بر اساس آنچه در بند »ه« قانون بودجه ۹۸ کشور به آن تاکید 
بازار  به  از طریق ورود  باید واگذاری پرسپولیس و استقلال  شده 
پایه فرابورس و تا پایان شهریورماه انجام شود اما مسئولان سازمان 
خصوصی انجام این کار از طریق مزایده را سهل الوصول تر می 
دانند و به همین دلیل خواستار اعمال تغییرات و اصلاحاتی در 
قانون مصوب شده اند ضمن اینکه آنها اخیرا هم خواستار افزایش 

سرمایه سرخابی ها برای ورود به فرابورس شده اند. 
این گونه درخواست ها اما واکنش افشین داوری مدیرکل امور 
باشگاه های وزارت ورزش را به دنبال داشته است. وی می گوید اگر 
مسئولان سازمان خصوصی سازی نسبت به روند واگذاری - طبقه 
آنچه مصوب شده - انتقادی داشتند باید از همان ابتدا مطرح می 

کردند.
*وزارت ورزش اقدامات لازم برای واگذاری را مو به مو انجام 

داده 
وزارت ورزش  به عهده  قانون  آنچه  افشین داوری گفت: طبق 
و  پرسپولیس  سازی  خصوصی  به  مربوط  مسائل  بود،  گذاشته 
استقلال را مو به مو انجام دادیم. مستندات اقدامات انجام شده در 
این زمینه هم موجود است. حسابرسی سالانه، تعیین میزان بدهی، 
پرداخت آنها و اقدامات دیگری از این قبیل به موقع انجام و نتایج آن 

در اختیار سازمان خصوصی سازی قرار گرفت. 
*درخواست غیرقانونی سازمان خصوصی سازی برای 

افزایش سرمایه سرخابی ها
وی افزود: در این زمینه اخیرا صحبت هایی مبنی بر افزایش 
سرمایه دو باشگاه مطرح شد که ورود وزارت ورزش به آن خلاف 
قانون است. چراکه در واقع انجام این کار کمک دولت به ورزش 

حرفه ای به حساب می آید که قانون آن را منع کرده است. ظاهرا 
داشتن سرمایه ای به اندازه حد نصاب مشخص از ضوابط ورود به 
فرابورس است. درخواست برای افزایش آن هم جدیدا به ما اعلام 
شده در حالیکه وزارت ورزش نمی تواند اقدامی برای آن داشته 

باشد.
*سرمایه پرسپولیس و استقلال مشخص نیست

وی در پاسخ به این پرسش که »سرمایه پرسپولیس و استقلال 
چقدر است که سازمان خصوصی سازی برای ورود آنها به فرابورس 
خواستار افزایش شده است؟«، گفت: رقم دقیقی را نمی توان 
مشخص و اعلام کرد. اگر بخواهیم میزان دقیق سرمایه دو باشگاه را 
محاسبه کنیم باید ابتدا برند آنها قیمت گذاری شود یا اینکه ارزش 
مالی مجموعه های در اختیارشان را مشخص کنیم. اینها در تغییر 
ساختار و سهام ایجاد مشکل می کنند. به نظر سازمان خصوصی 
سازی خود باید راهکاری در این زمینه پیش بینی کند چراکه با 
اتمام وظایف محول شده به وزارت ورزش، پیگیری روند واگذاری 

سرخابی ها در اختیار سازمان خصوصی سازی قرار گرفته است. 
*چرا سازمان خصوصی سازی موانع واگذاری را از همان 

ابتدا اعلام نکرد؟
اینکه  بیان  با  مدیرکل امور باشگاه های وزارت ورزش در ادامه 
استقلال  و  پرسپولیس  واگذاری  برای  سازی  خصوصی  سازمان 
مشکلاتی دارد، خاطرنشان کرد: تا به امروز جلسات زیادی گذاشته 
شده و در مورد موارد مختلفی بحث و تصمیم گیری شده است 
موانع  به  ابتدا  همان  از  سازی  خصوصی  سازمان  مسئولان  اما 
موردنظرشان اشاره نداشتند. این موضوع جدیدا مطرح شده است. 
بهتر بود از همان ابتدا ضوابط و مشکلات آن مطرح می شد. داوری 
در واکنش به این موضوع مطرح مبنی بر اینکه »تاکید سازمان 
خصوصی سازی بر این است که واگذاری پرسپولیس و استقلال از 
طریق مزایده سهل الوصول تر از ورود به فرابورس است« نیز گفت: 
همین مسئله را چرا از همان ابتدا که مجلس موضوع و چگونگی 
انجام را تصویب کرد، اعلام  نکردند؟ به هر حال طی ماه های 
گذشته نمایندگان سازمان خصوصی سازی هم در جلسات زیادی 
با ما حضور داشتند. حتی از آنجا که اموال دو باشگاه قابل تشخیص 

نبود، اینگونه نتیجه گیری شد که برند دو باشگاه به فروش برسد. 
*وزارت ورزش کاری را روی زمین نگذاشته است

وی در این زمینه ادامه داد: در کل تا به امروز تمام اصلاحیات و 
مسائلی که مد نظر سازمان خصوصی سازی بود و در خواست آن به 
وزارت ورزش ابلاغ شد را انجام دادیم. از طرف وزارت ورزش و برای 
واگذاری دو باشگاه کوتاهی نمی بینید چراکه تمام کارها را بر اساس 
آنچه به ما تکلیف شده انجام دادیم.  اجازه نداریم برای طی شدن 

روند واگذاری کاری روی زمین بماند. 

*اقدامی که وزیر با درخواست سازمان خصوصی سازی 
انجام داد

مدیرکل امور باشگاه های وزارت ورزش همچنین از اقدام وزیر 
ورزش برای اعمال تغییرات لازم در نحوه واگذاری خبر داد. وی در 
این زمینه اینگونه توضیح داد: این کار بنا به درخواست سازمان 
خصوصی سازی انجام شده است. مسئولان این سازمان در رابطه با 
روند واگذاری و اینکه از طریق ورود به فرابورس انجام شود، خواستار 
اعمال تغییرات و اصلاحاتی شدند تا به واسطه آن واگذاری راحت تر 
انجام شود. در همین رابطه وزیر ورزش مکاتبات لازم را با وزیر اقتصاد 

و دارایی و مجلس انجام داده است. 
واگذاری  برای  ورزش  وزارت  اراده  داد:  ادامه  رابطه  این  در  وی 
سرخابی ها در این حد است که نه تنها پیش از این کارهایی که 
موظف به انجام آن بود را به نتیجه رساند بلکه حالا که تمام امور به 

سازمان خصوصی سازی واگذار شده، بازهم پیگیر است.
*در انتظار لایحه جدید برای واگذاری 

نتیجه  با  رابطه  در  شده  مطرح  پرسش  دیگر  به  پاسخ  در  وی 
نیز  درخواست مطرح شده برای تغییر و اصلاح قانون واگذاری 
گفت: در این زمینه با آقای پولادگر رئیس کمیسیون اصل ۴۴ قانون 

هم جلساتی داشته ایم. موضوع باید بررسی و تغییرات احتمالی به 
صورت لایحه ابلاغ شود. اینکه موضوع در مجلس با چه فوریتی 
پیگیری شود هم اهمیت دارد. در هر صورت تغییرات باید در قالب 

لایحه ابلاغ شود. 
*در مورد تاخیر در واگذاری سرخابی ها ایرادی به وزارت 

ورزش وارد نیست 
داوری با اشاره به اینکه رئیس سازمان خصوصی اعلام کرده که 
واگذاری سرخابی ها تا شهریورماه انجام نمی شود، تصریح کرد: 
انجام شده  به وزارت ورزش تکلیف شده بود،  آنچه  خوشبختانه 
است. از این جا به بعد وزارت ورزش در امر واگذاری دخیل نیست 
با این حال همچنان همکاری های لازم را انجام می دهد تا کار به 
موقع انجام شود. اگر در زمان مقرر این موضوع به نتیجه نرسید، 

ایرادی و انتقادی به وزارت ورزش وارد نخواهد بود. 
مدیرکل امور باشگاه های وزارت ورزش همچنین در مورد وضعیت 
اموال دو باشگاه پرسپولیس و استقلال که سندشان به نام خوشان 
نیست، گفت: این مسئله یکی از عوامل بازدارنده است. دو باشگاه 
ابتدا باید واگذار شوند تا مالک آنها مشخص شوند بعد برای اموال 

شان سند زده شود.

روایت واگذار نشدن سرخابی ها

سازمانخصوصیسازیایرادتراشیمیکند؟

حسین علی واحد جانشین پاتوسی می شود؟

همبازیاتوئوگزینهجدیداستقلال
 »حسین علی واحد« بازیکن ملی پوش تیم ملی فوتبال عراق و همبازی »ساموئل اتوئو« 

مورد توجه مسولان استقلال قرار گرفته است. 
مسولان استقلال برای تقویت خط هافبک خود به دنبال جذب بازیکن خارجی هستند 

و گزینه مورد نظر آنان، »حسین علی« هافبک ملی پوش عراقی است.
این بازیکن قرار است جانشین »آیاندا پاتوسی« شود که راهی بن یاس امارات شد.

پاتوسی بهترین خرید استقلال در لیگ هجدهم محسوب می شود. او هرچند در نیم 
فصل دوم به جمع آبی پوشان تهرانی پیوست اما عملکرد خوبی داشت و به سرعت به چهره 

ای محبوب نزد هواداران تبدیل شد.
حسین علی ۲۳ ساله در پست هافبک نفوذی و طراح در فصل گذشته برای باشگاه 

القطر به میدان رفته و در ۲۱ بازی برای این تیم سه گل را به  ثمر رسانده است.
این ستاره عراقی فصل گذشته در القطر قطر در کنار ساموئل اتوئو مهاجم افسانه ای 

سال های دور بارسا نیز به میدان رفته و همبازی این بازیکن بزرگ بود.
 حسین  علی با شماره ۹ در دیدار اول خود برای القطر شروعی رویایی داشت و ۲ گل 

حساس مقابل الغرافه برای تیمش به ثمر رساند.
وی ۲۷ بازی ملی در کارنامه دارد و در جام ملت های آسیا ۲۰۱۹ نیز در دیدار مقابل ایران 

به میدان رفت و همچنین سهمیه بازیکن زیر ۲۳ سال محسوب می شود.
یکی از مسولان استقلال در این باره به خبرنگار ورزشی ایرنا اظهار داشت: حضور 
حسین علی در استقلال به نظر استراماچونی بستگی دارد و در صورتی که وی نظر نهایی 

اش را مبنی بر جذب این بازیکن عراقی اعلام کند، مذاکرات جدی مان را آغاز می کنیم.
 

داورزنی: 

امیدوارمکونگفوالمپیکیشود
معاون توسعه ورزش قهرمانی و حرفه ای وزارت ورزش، گفت: امیدوارم کونگ فو بتواند 

زیر چتر کمیته بین المللی المپیک قرار بگیرد و المپیکی شود. 
»محمدرضا داورزنی« دیروز در حاشیه مجمع انتخاباتی فدراسیون کونگ فو با تبریک به 
»رضا حیدری« که رئیس این فدراسیون باقی ماند، اظهار داشت: صحبت های حیدری 
نشان داد مخاطبش کسانی هستند که در راه رسیدن به هدف خود از هر وسیله ای برای 
تخریب رقیب استفاده می کنند. وی افزود: فدراسیون باید برنامه ریزی لازم را در ارتباطات 
بین المللی انجام دهد، چراکه کونگ فو و هنرهای رزمی مورد علاقه جمه کثیری از 
نوجوانان و جوانان است. کونگ فو جزء رشته هایی است که پتانسیل زیادی دارد و سر و 
سامان دادن به برنامه ها و برگزاری مسابقات مختلف به رشد آن کمک می کند. داورزنی 
گفت: همدلی و انسجام در دل این خانواده موج می زند و بیانگر آینده بسیار خوب برای 
رشته کونگ فو است. امیدوارم کونگ فو با شتاب بیشتری کار خود را ادامه دهد. امیدوارم 
حیدری مثل گذشته کدورت های خود را برطرف کند و بتواند با انسجام بیشتری پیش 
رود. وی درباره تاخیر در اطلاع رسانی برگزاری این مجمع، گفت: اطلاع رسانی شده و 
وزارت ورزش هم اعلام کرد که امروز مجمع برگزار می شود. داورزنی در خصوص ۱۷ ماه 
سرپرستی حیدری در این فدراسیون، توضیح داد: مجبور شدیدم حیدری که خودش 

رئیس بود را به عنوان سرپرست منصوب کنیم تا فدراسیون امور خود را دنبال کند.
معاون وزیر ورزش افزود : استقبال اعضا از حیدری به دلیل اظهار رضایت مندی اعضای 
مجمع از وی بود و نمی توان این استقبال اعضا در مجمع را منع کرد. نمی توان به مجمع 

ایراد گرفت، چراکه ۴۱ رای به حیدری داده شد.
وی با اشاره به اینکه مجمع به صورت قانونی برگزار شد، اضافه کرد: هر فردی فکر می 

کند که حقی از وی در مجمع ضایع شده، می تواند شکایت کند.
داورزنی درباره اختلافات بین فدراسیون ووشو و کونگ فو برای کاربرد این رشته، گفت: 

در تعاملی که ایجاد شده، این مساله در حال برطرف شدن است.

مسؤول کمیته فوتسال استان قم  خبرداد

استعدادیابیازنخبههایفوتسالدرقم
مسؤول کمیته فوتسال استان قم گفت: استعدادیابی از نخبه های رده سنی نونهالان 
برای تشکیل تیم منتخب قم به منظور حضور در مسابقات فوتسال دومین دوره المپیاد 

استعدادهای برتر کشور انجام می شود.
 رضا بمانی اظهار کرد: با توجه به ابلاغ وزارت ورزش و جوانان مبنی بر حضور تیم های 
فوتسال نخبگان زیر ۱6 سال استان ها در مسابقات المپیاد استعدادهای برتر سال ۱۳۹۸ 
ورزش کشور، نخستین جلسه استعدادیابی زیر نظر مربیان مجرب فوتسال قم برگزار 
می شود. وی اضافه کرد: به همین منظور از تیم هایی که بازیکنان مستعد متولد یازدهم 
دی ماه سال ۱۳۸۲ تا دهم دی ماه سال ۱۳۸۳ دارند، دعوت شده با معرفی آنها به کمیته 
فوتسال همکاری لازم برای تشکیل تیم منتخب برای حضور در دومین دوره بازی های 

فوتسال المپیاد استعدادهای برتر ورزش کشور انجام دهند.
مسؤول کمیته فوتسال استان قم با بیان اینکه تیم منتخب قم از ۱۲ بازیکن تشکیل 
می شود، ابراز کرد: استارت این استعدادیابی در سالن دو هزار نفری شهید حیدریان قم 
زده شده و هر تیم باشگاهی فوتسال قم در مرحله نخست تنها امکان معرفی پنج بازیکن را 

دارد و استعدادیابی با حضور مربیان برجسته این رشته انجام می شود.
وی افزود: برای شروع استعدادیابی تیم اعزامی به مسابقات امسال جمعی از اساتید و 
مربیان برتر استان نظیر سیدمهدی غیاثی، محسن حسن زاده، سیدوحید غیاثی، حسین 
صبوری، هادی بهرامی و سیدعلی اصغر احمدی توسط کمیته فوتسال دعوت به عمل 

آمده و از این عزیزان به واسطه همکاری شان تقدیر می کنیم.
خبر دیگر از هیأت  فوتبال استان قم به قضاوت داوران جوان قم در لیگ برتر فوتبال 
ساحلی اختصاص دارد، قضاوتی که سیدهادی حسینی در مسابقه تیم های گلساپوش 
یزد و شهریار ساری از پانزدهمین هفته بازی های لیگ برتر فوتبال ساحلی کشور انجام 

داد، رقابتی که سیدشهاب ناظمیان دیگر داور قمی وقت نگهدار آن بود.
این در حالی است که سیدشهاب ناظمیان داور جوان فوتبال ساحلی قم نخستین 
قضاوت خود در لیگ دسته اول ساحلی ایران را در مسابقه تیم های ملاباشی یزد و شهروند 
فرح آباد انجام داد، رقابتی که ناظمیان آن را با همراهی عسگر خسروی از مازندران، 

ابوالفضل داوطلب از خراسان شمالی و سیدهادی حسینی همشهری خود انجام داد.

رئیس هیئت تکواندوی استان قم خبر داد؛

صعودپاراتکواندوکارقمیدرآخرینرده
بندیفدراسیونجهانی

رئیس هیئت تکواندوی استان قم از صعود پاراتکواندوکار قمی در آخرین رده بندی 
فدراسیون جهانی خبر داد.

محمد جمشیدی اظهار داشت: با اعلام رنکینگ پاراتکواندوکاران جهان در ماه آگوست 
۲۰۱۹  »محمدرضا شعبانی« تکواندوکار قمی در وزن ۷۵- کیلوگرم با کسب مدال طلای 

قهرمانی آسیا با یک پله صعود، رده پنجم را به خود اختصاص داد.
وی افزود: شعبانی چندی پیش توانست در مسابقات قهرمانی آسیا به مقام قهرمانی 
دست پیدا کند و این موفقیت سبب ارتقای جایگاه وی در رده بندی جهانی شده است و 

امیدواریم او بتواند در مسابقات جهانی نیز روی سکو برود.
رئیس هیئت تکواندوی استان قم گفت: با فعال شدن رشته پارا تکواندو برای ورزشکاران 
دارای معلولیت، این رشته به تدریج جای خود را در میان رشته های ورزشی پیدا می کند و 

در حال حاضر شعبانی شاخص ترین پارا تکواندوکار ایرانی در وزن منهای ۷۵ کیلو است.
جمشیدی با اشاره به برنامه های هیئت تکواندوی قم در آینده بیان داشت: تیم های 
تکواندوی قم حضوری جدی در لیگ های کشوری دارند و این حضور شامل دو بخش 
مردان و زنان می شود و در راه پیشرفت، رقابت نزدیکی با سایر استان ها داریم و اندکی 

تعلل، سبب پیشی گرفتن رقبای ما می شود.
وی عنوان کرد: تکواندو رشته ای المپیکی است و در سطح جهانی جایگاهی ویژه دارد و 
به همین دلیل تمامی کشورها روی آن حساب باز کرده اند و در ایران نیز بر خلاف گذشته 
که تنها چند استان روی آن تمرکز داشتند، اکنون به طور تقریبی تمامی استان ها به 

سرمایه گذاری روی آن پرداخته اند و همین موضوع، کار را برای ما دشوار می کند.
  

ادعای خبرنگار هلندی: 

احتمالبازگشتجهانبخشبهلیگهلند
یک خبرنگار ورزشی هلندی مدعی شد این احتمال وجود دارد که علیرضا جهانبخش 

در فرصت باقی مانده از تابستان جاری به لیگ هلند بازگردد.
برایان وایکر، روزنامه نگار ورزشی هلندی در توییتی مدعی شد این احتمال وجود دارد 
علیرضا جهانبخش، فوتبالیست ملی پوش کشورمان که در حال حاضر بازیکن باشگاه 
انگلیسی برایتون بوده و فصل گذشته با پیراهن این تیم در لیگ برتر جزیره به میدان رفته، 
در فرصت باقی مانده از پنجره نقل و انتقالات تابستانی به لیگ هلند بازگشته و به تیمی 
هلندی منتقل شود.  برایان وایکر در توییتی نوشت:" علیرضا جهانبخش به همراه مدیر 
برنامه هایش در هلند به سر می برد". جهانبخش دو فصل پیش در لیگ ارددیویزی هلند 
برای آلکمار بازی می کرد و در آن فصل موفق شد با درخششی خیره کننده عنوان آقای 
گلی لیگ هلند را به خود اختصاص دهد. بعد از آن بود که چند باشگاه اروپایی خواهان 
جذب علیرضا شدند و او در نهایت از برایتون سر در آورد. اما جهانبخش در فصل گذشته 
نتوانست آنطور که انتظار می رفت در ترکیب برایتون بدرخشد.   چندی پیش هم مکس 
هویبرتز، رئیس باشگاه آلکمار گفته بود این باشگاه هلندی همچنان به جهانبخش علاقه 
دارد. هویبرتز گفته بود علیرضا اگر بخواهد می تواند با ما یک تماس تلفنی بگیرد و بگوید 

که می خواهد به عنوان بازیکن قرضی به آلکمار بیاید.
  در اوایل تابستان هم گزارش هایی درباره احتمال انتقال جهان بخش به فاینورد مطرح 
شده بود که برایان وایکر می گوید شایعه بوده است. اما بر اساس این گزارش ها به نظر 
می رسد حالا بار دیگر بازگشت جهانبخش به لیگ هلند و پیوستنش به یکی از سه تیم 
بزرگ این لیگ محتمل به نظر می رسد هر چند احتمال بازگشت او به آلکمار بیشتر باشد.

یحیی گل محمدی: 

حضورکالدرونواستراماچونیلیگراجذابمیکند
مثل  مربیانی  حضور  قطعا  گفت:  شهرخودرو  تیم  سرمربی 
اضافه  برتر  لیگ  جذابیت  به  استراماچونی  و  دنیزلی  کالدرون، 
می کند و امیدوارم این افراد با توجه به اسم و رسمی که دارند، 

بتوانند کیفیت فوتبال ما را بالا ببرند. 
 یحیی گل محمدی سرمربی تیم شهر خودرو مشهد در گفت وگو 
تیم  شرایط  خصوص  در  فارس،  خبرگزاری  ورزشی  خبرنگار  با 
شهر خودرو، تاخیر در آغاز لیگ برتر، حضور شهر خودرو در لیگ 
قهرمانان آسیا و موارد دیگر صحبت هایی کرد که در زیر می خوانید.
مدتی است تمرینات  شهر خودرو آغاز شده و در این مدت 
بازی های تدارکاتی خوبی هم برگزار کردید. وضعیت تیم تان را 

چطور ارزیابی می کنید؟
در مجموع شرایط به گونه ای پیش رفت که ما چند بازیکن از 
دست دادیم و چند بازیکن هم به خدمت گرفتیم اما باید بگویم 
بازیکنانی که به ما اضافه شدند از نظر بدنی شرایط خوبی نداشتند 
و زمان می برد تا بخواهند با بقیه بازیکنان هماهنگ شوند. در این 
بین چیزی که ما را اذیت می کند بحث بازی های تدارکاتی است چرا 
که ما دوست داشتیم در مشهد و در ورزشگاه امام رضا)ع( بازی های 
تدارکاتی خودمان را انجام دهیم اما به دلیل نا آماده بودن چمن این 

مسئله رخ نداد. 
* با این شرایط از اتفاقات رخ داده راضی هستید؟

اتفاقاتی که درباره آن صحبت کردم مانع از این شد تا بتوانیم 
برنامه ریزی خوبی انجام دهیم. اما می توانم بگویم در مجموع با 
توجه به بازیکنان جدا شده و بازیکنان جذب شده، اوضاع راضی 
کننده است. بازیکنان احتیاج به زمان بیشتری برای آمادگی دارند 
این است که  آن  و  با مسئولان شهری مشهد دارم  اما صحبتی 
ما با مشکلی به نام امکانات سخت افزاری روبرو هستیم و قول و 
قرارهایی که سال گذشته به ما دادند عملی نشد و ما در این شرایط 
انتظار حمایت بیشتری داشتیم که البته رخ نداد و محقق نشد. 
ما هواداران عاشقی داریم که برای خوشحالی آنها سعی می کنیم 
این مشکلات و موانع را پشت سر بگذاریم و تیم آماده ای را راهی 

مسابقات کنیم.
* با وجود تلاش باشگاه ها برای آماده سازی اما زمان آغاز 
لیگ برتر هنوز نامشخص است و این موضوع قطعا به ضرر 

تیم هایی مثل شهر خودرو خواهد بود.
این مسئله را قبول دارم اما دلایلی که برای تعویق لیگ عنوان 
شده دلایل محکم و منطقی است که برای برگزاری بازی ها این 
خواسته ها لازم است. باید امنیت کامل در ورزشگاه ها برقرار شود 
تا بازیکنان، مربیان و هواداران در امنیت بتوانند در ورزشگاه حاضر 
شود چرا که فصل گذشته در چند ورزشگاه اتفاقاتی رخ داد که 

نگران کننده بود و به دلیل همین نگرانی جا دارد که وزارت ورزش و 
فدراسیون فوتبال  دقت بیشتری داشته باشند. باید هر چه سریع تر 
این  نواقص برطرف شود و موضوع امنیت از مهمترین مسائل 
است. اگر با تعویق لیگ قرار است ساختار خوب شود این اتفاق 

خوب است و به نظرم می تواند اقدام قابل قبولی باشد. 
* باشگاه شهر خودرو در فصل نقل و انتقالات تلاش های 
خوبی انجام داد اما شما به عنوان سرمربی تیم از این نقل و 

انتقالاتی که انجام شد راضی هستید؟
ما در پست هایی که نیاز به بازیکن داشتیم، بازیکن جذب کردیم 
اما بازیکنان جدید از شرایط آمادگی کمی به دور بودند و نیاز به 
کار دارند تا به شرایط ایده آل نزدیک شوند و این اتفاق در حال 
رخ دادن است. در مجموع از نقل و انتقالات باشگاه شهر خودرو 
راضی هستم. چرا که بازیکنانی که می خواستیم را جذب کردیم و 
در این خصوص باید از آقای حمیداوی مالک باشگاه تشکر کنم 
که تلاش خوبی در این زمینه انجام داد و با قراردادهای معقول 
توانست بازیکنانی که لازم را داریم را جذب کند. همکاری خوبی 
بین مسئولان باشگاه و تیم به وجود آمده و امیدوار هستیم بتوانیم 

در ادامه هم این اقدامات را به خوبی انجام دهیم.
* اتفاق مثبتی در فوتبال شرق کشور رخ داد و آن اینکه 
شهر خودرو نماینده شرق کشور در لیگ قهرمانان آسیا شد 

اما وضعیت تیم خودتان را در این مسابقات چطور ارزیابی 
می کنید؟

بله اتفاق خیلی خوبی رخ داد اما این مسئله حاصل زحمات همه 
مجموعه بود که به بار نشست. ما فصل گذشته مشکلات عدیده ای 
گذاشتیم  سر  پشت  را  مشکلات  این  خوشبختانه  اما  داشتیم 
و  مربیان  مدیران،  باشگاه،  مسئولان  سوی  از  زیادی  زحمات  و 
بازیکنان کشیده شد و از طرفی دیگر هواداران ما کمک زیادی 
کردند تا این مهم به دست آمد. بیشترین زحمات را در این خصوص 

بازیکنان کشیدند که این اتفاق رخ داد.
* از نظر امکانات سخت افزاری آیا می توانید شرایط خوبی در 

آسیا داشته باشید؟
بعد از حضور در لیگ قهرمانان آسیا امکانات بهتری باید به باشگاه 
ما داده می شد چرا که پای آبروی یک شهر و استان در میان است. 
باید در این زمینه همه احساس مسئولیت کنند چرا که کار ما تازه 
آغاز شده و باید رو به جلو حرکت کنیم. ما کار بزرگی انجام دادیم اما 
کار بزرگتر این است که بتوانیم در آسیا نتایج خوب بگیریم و لازمه 
آن حمایت همه مسئولان در سطوح شهر و استان است. چرا که ما 
به تنهایی نمی توانیم کاری را پیش ببریم. باید از باشگاه ما حمایت 

کاملی انجام شود تا بتوانیم روند خوبی که داشتیم را ادامه دهیم. 
* فصل گذشته شهر خودرو عملکرد خوبی داشت به طوری 

که تا هفته های پایانی شانس قهرمانی در لیگ برتر بود. حالا 
این انتظار وجود دارد که شهر خودرو در فصل آینده هم مدعی 

قهرمانی باشد. نظر شما چیست؟
من هم می دانم انتظارات از تیم ما بالاست اما با توجه به تغییراتی که 
داشتیم نیاز به زمان داریم تا بازیکنان با یکدیگر به هماهنگی کامل 
برسند. البته اینکه فشاری برای قهرمانی روی تیم ما باشد این طور 
نیست. هر چند که درست است که تیم خوبی داریم و همه همدل 
هستیم اما از حالا خیلی زود است که بخواهیم حرف از قهرمانی 
بزنیم چرا که این کار فشار مضاعفی به بازیکنان می آورد و این مسئله 
کار را سخت خواهد کرد. نباید از حالا چنین مسائلی را مطرح کرد 
چون این حرف ها روی تیم ما فشار زیادی وارد می کند و خیلی زود 

است که بخواهیم راجع به قهرمانی و شانس آن حرف بزنیم. 
مثل  دنیا  فوتبال  مطرح  مربیان  حضور  شاهد  * امسال 
هستیم.  برتر  لیگ  در  کالدرون  و  دنیزلی  استراماچونی، 
حضور این مربیان مطرح را برای فوتبال باشگاهی ما چقدر 

مؤثر می دانید؟ 
قطعا حضور مربیانی مثل کالدرون، دنیزلی و استراماچونی به 
جذابیت لیگ برتر اضافه می کند و امیدوارم که این افراد با توجه به 
اسم و رسمی که دارند بتوانند کیفیت فوتبال ما را بالا ببرند. باید 
امیدوار بود حضور این افراد جذابیت لیگ را بالا ببرد اما راجع به 
این موارد از حالا زود است که حرف بزنیم. به هر حال این مربیان 
تازه به فوتبال ما اضافه شدند و حداقل نیم فصل نیاز به زمان دارند 
تا بتوانند با فوتبال باشگاهی ما آشنا شوند. فکر می کنم نیم فصل 
دوم لیگ برتر فصل آینده بسیار جذاب خواهد بود چرا که تیم ها به 
شرایط نرمال رسیده اند و مربیان هم با تیم هایشان آشنا شده اند. در 
نیم فصل اول با توجه به تغییراتی که در تیم ها به وجود آمده شاید 
کیفیت بازی ها منفی باشد اما با گذر زمان و در نیم فصل دوم قطعا 
شاهد کیفیت بالای لیگ خواهیم بود و آن زمان می توان درباره 

عملکرد مربیان جدید صحبت کرد. 
* نظر شما درباره مدعیان قهرمانی لیگ برتر در فصل آینده 

چیست؟ 
به نظرم تیم هایی که همیشه مدعی بودند باز هم مدعی قهرمانی 
سپاهان،  استقلال،  پرسپولیس،  مثل  تیم هایی  بود.  خواهند 
تراکتور، ذوب آهن و فولاد تیم های خیلی خوبی هستند که شانس 
قهرمانی دارند و از طرفی هم هزینه های خوبی انجام داده اند. 
بسیار  شدن  قهرمان  که  است  گونه ای  به  امسال  لیگ  شرایط 
سخت تر از سال های دیگر خواهد بود چرا که تیم های مدعی زیاد 
هستند و از حالا نمی توان هر زمان را مشخص کرد اما 6-۷ تیم 

مدعی قهرمانی هستند.

با  لیورپول  تیم  بلژیکی  دروازه بان 
جدایی از این تیم به بلژیک برگشت تا 

پیراهن تیم بروخه را به تن کند.
سایمون مینیوله دروازه بان بلژیکی که 
در تیم لیورپول بازی می کرد و با این تیم 
قهرمانی در لیگ قهرمانان را نیز به دست 
آورد، تصمیم گرفت تا به فوتبال بلژیک 

برگردد و پیراهن بروخه را به تن کند. 
مینیوله از زمانی که ادرسون برزیلی به 
لیورپول پیوست جایگاه خود را در این تیم از دست داد و به دروازه بان ذخیره تبدیل شد 
و اکنون تصمیم گرفت تا با قراردادی به ارزش ۷ میلیون یورو به علاوه ۲ میلیون یورو 
پاداش دروازه بان جدید بروخه لقب گیرد. این دروازه بان در تیم ملی بلژیک نیز ذخیره 

تیبو کورتوا محسوب می شود.
بر این اساس باشگاه لیورپول نیز اکنون باید یک دروازه بان ذخیره برای ادرسون جذب 

کند و در چند روز باقی مانده از نقل و انتقالات تابستانی باید این خرید را نهایی کند. 
همچنین کاوه رضایی بازیکن ایرانی بروخه نیز از جمله بازیکنانی است که گفته 
می شود به صورت قطعی در روزهای باقی مانده از بروخه جدا و احتمالا به شارلوا 

خواهد پیوست.

مهاجم کروات یوونتوس با شیاطین 
با  و  رسیده  نهایی  توافق  به  سرخ 
تیم  این  راهی  ساله  دو  قراردادی 

می شود.
 منچستر یونایتد برای تقویت خود در 
فصل جدید همچنان به دنبال جذب 
بازیکنان جدید است. با وجود آنکه قرار 
بود دی ماریا به شیاطین سرخ بپیوندد 
دلو  گاتزتا  شد.  عوض  آنها  هدف  اما 

اسپورت ایتالیا از توافق نهایی منچستر یونایتد با ماریو مانژکیچ، مهاجم کروات 
یوونتوس خبر داد و تاکید کرد که این بازیکن با قراردادی دو ساله راهی منچستر 

خواهد شد و فصل جدید را در  لیگ برتر انگلیس به میدان خواهد رفت.
این روزنامه ایتالیایی رقم قرارداد مانژوکیچ با منچستر یونایتد را ۱۵ میلیون یورو 

اعلام و تاکید کرد که او حقوق سالیانه 6 میلیون یورو هم دریافت خواهد کرد.
مانژوکیچ در فصل قبل ۳۳ بار پیراهن یوونتوس را بر تن کرد که نتیجه آن ۱۰ 
گل و 6 پاس گل بود. با جدایی این بازیکن از یوونتوس به احتمال خیلی زیاد باید 
شاهد حضور لوکاکو در این تیم باشیم. منچستر یونایتد این مهاجم بلژیکی خود 

را در فهرست فروش قرار داده و اینتر و یووه دو مشتری جدی او هستند.

سن  پاری  آرژانتینی  ستاره  دیدگی  آسیب 
ژرمن در دیدار برابر رن عود کرد و همین باعث 

نگرانی توماس توخل شده است.
تاثیر  و  بهترین  از  یکی  ماریا  دی  آنخل 
گذارترین بازیکنان پاری سن ژرمن در دوران 
توماس توخل بوده و بارها این مربی آلمانی به 

ستایش او پرداخته است.
عنوان  به  فرانسه  جام  سوپر  در  ماریا  دی 
بازیکن جایگزین وارد زمین شد و توانست گل 

پیروزی تیمش را روی یک ضربه آزاد دیدنی به ثمر برساند تا پاری سن ژرمن با نتیجه ۲ بر 
یک به پیروزی برسد و جام قهرمانی را بالای سر ببرد. ضربه آزادی که دی ماریا در آن دیدار 

تبدیل به گل کرد باعث شد روی پای او فشار وارد شود و آسیب دیدگی او تشدید شود.
به نوشته اکیپ، دی ماریا قبل از دیدار برابر رن از ناحیه ران پای چپ آسیب دیدگی جزئی 
داشت و همین باعث شد تا توخل او را در ترکیب اصلی به میدان نفرستد اما حضور چند 

دقیقه ای او در این بازی حساس باعث تشدید آسیب دیدگی اش شده است.
البته این روزنامه در  ادامه گزارش خود تاکید کرد که بعید به نظر می رسد آسیب دیدگی 

دی ماریا باعث غیبت طولانی مدت او از میادین شود.
آسیب دیدگی دی ماریا سابقه طولانی دارد و بارها از این ناحیه از پا آسیب دیده است.

دیماریاپاریسیهارانگرانکردتوافقمانژوکیچبامنچستریونایتدمینیولهبهبروخهبلژیکپیوست

ملی پوش پرافتخار ووشوی ایران با بیان اینکه جوانان آینده این رشته را می سازند، گفت: 
برای حضور در مسابقات قهرمانی جهان و کسب یک مدال دیگر، برنامه ریزی داشتم. 

»محسن محمد سیفی« دارنده چهار مدال طلا و یک نقره قهرمانی جهان و سه طلای 
بازی های آسیایی در گفت وگو با ایرنا، اظهار داشت: شرایط مناسبی در اردوها داریم  و 

روزهای پایانی مرحله دوم تمرینات را سپری می کنیم.
وی افزود: خوشبختانه در ابتدای این اردو، تکلیف وزن منهای ۷۰ کیلوگرم مشخص شد و 

توانستم با برتری در دیدارهای انتخابی به عنوان نفر اصلی وزن معرفی شوم.
سیفی با بیان اینکه به آمادگی نسبی رسیده است، توضیح داد: روز به روز بهتر می شوم و 
امید زیادی دارم تا در ششمین دوره حضورم در مسابقات جهانی به بهترین مدال دست یابم.
وی افزود: سال ۲۰۰۹ و در نخستین حضورم در مسابقات جهانی به مدال نقره رسیده و 

پس از آن به صورت متوالی، قهرمان شده ام.
سیفی ۲ مدال طلا در وزن ۷۰ کیلوگرم، ۲ طلا در وزن 6۵ و یک نقره 6۰ کیلوگرم جهان 

را در کارنامه دارد.
وی با تاکید براینکه برای حضور در مسابقات قهرمانی جهان برنامه ریزی داشته است، 
آینده  برای  و  کرده  فراموش  را  چیز  همه  برمی گردم،  رویداد  یک  از  وقتی  داد:  توضیح 

برنامه ریزی می کنم.
دارنده سه مدال طلای بازی های آسیایی، گفت: پس از اینکه زانوی خود را جراحی کردم 
روزهای سختی داشتم. از نظر سخت افزاری امکانات در شهر خودم )زنجان( ایده آل بود، اما 

حریف تمرینی که بتوانم در تمرینات با او آماده شوم، چندان شرایط فراهم نشد.
سانداکار باتجربه ایران ادامه داد: به همین دلیل حدود ۲ ماه در چین حضور یافتم و 

تمرینات خوبی را سپری کردم تا به تدریج، به روزهای اوج بازگردم.
وی با بیان اینکه انگیزه زیادی برای تکرار مدال طلای جهان دارد، گفت: به دنیا آمدن 

دخترم، انگیزه ام را افزایش داده است تا به خواسته ام برسم.
سیفی در خصوص حضور نفرات جوان در تیم ملی ووشو، اظهار داشت: این مساله 

نویدبخش تداوم روزهای خوب ووشوی ایران در سال های آینده است. به طور یقین همین 
جوانان در دوره های آینده بازی های آسیایی برای این رشته افتخارآفرینی می کنند.

قهرمان جهان گفت: تیم جوانی داریم که میانگین سنی نفرات آن، ۱۸ تا ۲۲ سال است. 
با این حال تمامی این نفرات جوان دارای مدال های قاره ای و جهانی در رده سنی جوانان 

یا بزرگسالان هستند.
وی افزود: از گذشته نیز جوانگرایی در ووشو وجود داشته و سانداکاران جوان به بدنه تیم 
ملی تزریق شده اند. من نیز روزی با افزایش سن به شرایطی خواهم رسید که باید همچون 

»حمیدرضا قلی پور« از تیم ملی خداحافظی کنم و این جوانان جای ما را پر می کنند.
سیفی در پاسخ به این سوال که در تمرینات به نفرات جوان کمک می کند؟ عنوان کرد: تا 

جایی که بتوانم با اجازه کادر فنی در خدمت بازیکنان هستم و نکات لازم را به آنان می گویم.
وی گفت: در نهایت امیدوارم هر پنج نفری که به مسابقات جهانی اعزام می شوند، همچون 

دوره گذشته قهرمانی جهان به بهترین نتایج برسند.

ملی پوش پرافتخار ووشوی ایران:

جوانان،آیندهووشورامیسازند
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وزیر امور خارجه گفت: امنیت و پیشرفت ما قابل خرید و فروش نیست چون امنیت 
و پیشرفت ما از مردم نشات می گیرد؛ هر قدر بر ما فشار آوردند و تحریم کردند با اتکا به 

مردم پیشرفت کردیم. 
محمد جواد ظریف روز دوشنبه در نشست خبری افزود: تحریم وزیر امور خارجه یک 
کشور یعنی در مذاکره و گفت و گو کم آورده اند. مسیری که آنها پیش گرفته اند هر روز به 

سمت ناکامی در گفت و گو پیش می رود.
ظریف خاطر نشان کرد: دوران کنونی جهان، دوران سلطه نیست، بازیگران متنوع شده اند 
و انسان ها قدرتمند شده اند، قدرت شما خبرنگاران به خاطر افزایش قدرت انسان است. 

امروز یک خبرنگار می تواند معادلات را جا به جا کند و این واقعیت دنیای امروز ماست.
وزیر امور خارجه تاکید کرد: رسانه می تواند به آینده جهان شکل بدهد، دوران ابر قدرت ها 
به سر آمده و دوران انسان ها، افراد و مردم آغاز شده است و خوشحالیم که جمهوری اسلامی 
ایران در طول ۴۰ سال گذشته هیچ وقت در کنار قدرت ها نبوده و در کنار مردم بوده است.

* دوران گفتمان سلطه تمام شده است
وزیر امورخارجه جمهوری اسلامی با اشاره به نقشه ریزی تیم بی و شرارت آنها در دنیا، 
گفت: تیم "بی" امروز در دنیا شرارت به پا می کند؛ درحالی که گفتمانِ گفت و گو، صلح،  
رعایت قانون، فراگیری همراهی و همکاری و همدلی را ایران مطرح کرده است، برای همین 
است که امروز ایالات متحده در دنیا تنها است؛ ایالات متحده حتی در حوزه هایی مانند 
حوزه نظامی که برای دیگران نقش ابرقدرتی دارد، نمی تواند ایجاد ائتلاف کند. کشورها یکی 
پس از دیگری به رغم ارتباطات خوبی که با ایالات متحده دارند خجالت می کشند اسم شان 

در یک فهرست همراه ایالات متحده باشد.
ظریف خاطرنشان کرد: دولت ایالات متحده چنین وضعیتی برای خودش ساخته است. 
قانون گریزی و قانون شکنی و خلاف رفتار انسانی عمل کردن با جلوگیری از دسترسی مردم 
به دوا، غذا و دارو و با ایجاد فتنه، ایجاد تنش با ایجاد بحران، کارشان است. هر جا که قدم 
گذاشتند از افغانستان گرفته که پس از ۱۸ سال الان دارند مذاکره می کنند که با خفت از 
این کشور خارج شوند تا عراق که حضورشان باعث ایجاد داعش بود تا سوریه که جز بدبختی 
برای خود و منطقه ایجاد نکردند تا خلیج فارس که هرگاه به این منطقه قدم گذاشتند فقط 
جنایت مرتکب شده اند که بدترین آنها کشتار  ۲۹۰ نفر انسان بی گناه در حمله به ایرباس 

هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران بود. هر جا که رفتند جز خفت ندیدند.
وی افزود: ایالات متحده که انقدر به جنگ طلبی می نازد، بگوید از جنگ ویتنام تاکنون 
کدام جنگ را برنده شده است جز گرانادا. آیا این افتخاری برای ابرقدرت دنیاست که در طول 
۷۰ سال گذشته تنها یک جنگ را آن هم در مقابل یک کشور ضعیف برنده باشد. هیچ جنگ 
دیگری را نبرده؛  جنگ ویتنام را باخته است. در منطقه جز نابودی و خسارت ایجاد نکرده 

است.  بپذیریم دوران گفتمان سلطه، ابرقدرتی و دوران گفتمان زورگویی تمام شده است.

* تحریم وزیر خارجه یعنی شکست دیپلماسی
ظریف تصریح کرد: برای همین مجبورند تحریم کنند. مسئولان یک کشور را تحریم 
کنند، رهبری معظم انقلاب را تحریم کنند،   یک خدمتگزار کوچکی مثل وزیر امور خارجه را 
تحریم کنند. تحریم وزیر خارجه یعنی چه؟ یعنی شکست در گفت و گو و دیپلماسی؛ یعنی 
مخالفت در گفت وگو و این تفاوت دو گفتمانی است که امروز در دنیا مشخص شده است و 
این تفاوت دو گفتمانی است که یک مسیر محتوم را پیش می رود و هر روز به سمت افول 

گفتمان سلطه پیش می رود.
وی ادامه داد: دنیای امروز دنیای سلطه نیست بازیگران متنوع شده اند. انسان قدرتمند 
شده است. قدرت اصحاب رسانه به خاطر قدرت فرد انسانی است. یک خبرنگار با یک برنامه 
مجازی می تواند دنیا را تسلیم کند. این دنیای امروز و این ارزش رسانه در دنیای امروز ماست 

و این مسئولیت رسانه در دنیای امروز ماست.
رئیس دستگاه دیپلماسی ادامه داد:کاری که رسانه می تواند انجام دهد به خاطر این 
جابجا شدن قدرت است. در واقع به خاطر متنوع و متکثر شدن ابزار قدرت این است که 
خبرنگار و رسانه می تواند به آینده جهان شکل دهد یک فرد می تواند به آینده جهان 
شکل دهد. دوران قدرت ها به سر آمده دنیای انسان ها، افراد و مردم آغاز شده است و ما 
خوشحالیم که در طول ۴۰ سال گذشته جمهوری اسلامی هیچ وقت در کنار قدرت ها نبوده 
در کنار مردم بوده و سیاست خود را براساس استقلال و تکیه بر مردم خود تعیین کرده است. 
ارتباطش با مردم دنیا است البته ما طرفدار روابط سالم و مبتنی بر منافع متقابل و مشترک 

با همه کشورها هستیم.

* امنیت و پیشرفت ما از مردم ناشی می شود
ظریف تاکید کرد: مبنای کار ما پیروی از دیگران نیست ما امنیت مان را هیچ گاه نخریدیم 
و هیچ گاه نمی خریم. امنیت ما قابل خرید و فروش نیست چون امنیت ما از مردم نشات می 
گیرد پیشرفت مان را هیچ گاه نخریدیم و نخواهیم خرید. چون پیشرفت ما از مردم ما نشات 
می گیرد هر قدر بر ما فشار آوردند هر قدر بر ما تحریم کردند با اتکا به مردم خود پیشرفت 

کردیم و بعد آمدند گفتند چرا پیشرفت کردید.
وی یادآور شد: زمان جنگ تحمیلی هر چه کردیم هرچه خواستیم به ما سلاح ندادند 
یک سازوکار بین المللی ایجاد کردند برای اینکه مانع فروش سلاح به ایران شوند؛ ما را از 
ابتدایی ترین ابزار دفاع از مردم خود محروم کردند. در مقابل شوروی به عراق میگ، فرانسه 
اگزوسه و میراژ، آمریکا هواپیماهای آواکس را فرستاد و عربستان تمام اطلاعاتش از مناطق 
جبهه ما را به عراق داد، انگلیس تانک های خود را فرستاد؛ آلمان سلاح های شیمیایی در 

اختیار عراق قرار داد.

* ایران را با نوکران خود اشتباه گرفتید
ظریف ادامه داد: هیچ کس به ما ابزار دفاعی نداد. اما با افتخار این جنگ را با تکیه به مردم 
از سر گذراندیم.  کسانی که آن روز فکر می کردند جمهوری اسلامی ظرف یک هفته نابود 
می شود کجا هستند و صدام کجاست؟  اینها این کارها را انجام دادند و ما اما روی پای خود 
ایستادیم و امکانات دفاعی خود را ساختیم؛ موشک های خود را ساختیم؛ توانستیم پهپاد 
آمریکایی را با موشک تمام ساخت ایرانی سرنگون کنیم حالا می گویید چرا شما ساختید؟ 
برای اینکه شما نمی توانید با تحریم مانع پیشرفت ما شوید. با تحریم نمی توانید جلوی ایرانی 

را بگیرید.
رئیس دستگاه دیپلماسی ایران خاطرنشان کرد: در مرحله دوم یک نیروگاه هسته ای 
یک راکتور تحقیقاتی هسته ای که در دهه ۵۰  ایران ساختند و سپس شروع به سوخت 
ندادن کردند. بعد مانع شدند دیگران سوخت دهند. خیال کردند ما می گوییم ببخشید 
نیروگاه و راکتور را می بندیم. چون شما اجازه نفرمودید. اما ما رفتیم و خودمان سوخت مان 
را ساختیم بعد گفتند چرا سوخت ۲۰درصد را ساختید. برای اینکه شما ایران را با نوکران 
خود اشتباه گرفتید که از شما امنیت میخرند هر چه شما بفرمایید گوش به فرمان هستند.  

* هیچ امپراتوری پاینده نیست
ظریف در ادامه گفت: ایران از جنس دیگر  و بر چند هزار سال تمدن استوار است. دوران 
امپراتوری ایران چندین برابر کل عمر ایالات متحده است. اما برای ما این قدرت گذرا است و 
هیچ امپراتوری پاینده نیست؛ می دانیم هیچ قدرتی ابدی نیست، تنها ابرقدرت خدا است و 

ممکن است شما برای برخی خدا باشید، اما هیچ گاه برای ایران، خدا نخواهید شد.
ظریف گفت: این بار هم به لطف خدا فشارهای شما را با پیشرفت و با تاکید بر توان 
ملی جبران می کنیم، فشارهای شما را با اقتصاد مقاومتی و روابط با کشورهای دیگر و 
مانند همیشه با اعتقاد به مردم خود، جبران می کنیم، اما پشت مردم قایم نمی شویم. ما 
خادم مردم هستیم و حمایت از حقوق مردم وظیفه ما است؛ نه تنها وظیفه انسانی و وظیفه 

اخلاقی، بلکه وظیفه امنیت ملی ما است.
وزیر امور خارجه اظهار داشت: ما از مردم خود شرمنده ایم؛ به مردم خود وام دار و بدهکار 
هستیم؛ ما خیلی باید کار بکنیم تا بتوانیم آنچه که این مردم برای ما انجام داده اند را پاسخ 
بدهیم. مردم ولی نعمت و صاحب اختیار ما هستند، ما صاحب اختیار مردم نیستیم. به 
امید خدا با همین رابطه ای که با مردم در طول چهل سال ایجاد شده و داشته ایم و داریم، 
هرکس که به این فکر باشد که با فشار بر این مردم بزرگ می تواند به آرزوهای خود برسد 

حتما این آرزو را به خود به گور می برند.
وزیر امور خارجه در ادامه روز خبرنگار را به همه خبرنگاران تبریک گفت.

* پیشنهاد مذاکره را نپذیرفتم، تحریم شدم 
وزیر امور خارجه در نخستین سوالی درباره دیدار با رند پال، سناتور آمریکایی در نیویورک 
و رد پیشنهاد وی برای حضور در کاخ سفید، گفت: بارها گفته ام که من در زمان حضور در 
نیویورک، برای شرکت در جلسات مجمع عمومی یا دیگر جلسات سازمان ملل می روم، در 
حقیقت سفر من به آمریکا نیست. امروز هم به همین محدوده محبوس هستم و خوشبختانه 
جای دیگر نمی توانم بروم، هرچند که محدودیت برای همکارانم غیرانسانی است، ولی 

مشکلی ندارم.
ظریف ادامه داد:  در نیویورک از صبح اول وقت تا پایان شب ملاقات، مصاحبه یا سخنرانی 
دارم و یا دیدار با مقامات مختلف را در برنامه دارم. این ملاقات ها از نظر من شفاف است. 
با افرادی هم که دیدار دارم افرادی خارج از مجموعه قوه مجریه آمریکا هستند؛ سناتورها، 

نمایندگان، اصحاب رسانه ها یا گروه های فکری هستند.
 وی با بیان اینکه همه آمریکایی ها معتقد به آزادی بیان نیستند و ممکن است برای 
دیدارکنندگان مشکلی ایجاد شود، اعلام نکردیم که با چه افرادی دیدار می کنم، اظهار داشت: 
بر این اساس هیچ گاه اعلام نکردیم گروه های نخبگی و سناتورها چه کسانی هستند. اگر 
آنها خودشان خواستند می توانند بگویند که با من دیدار کرده اند و چه گفته اند. ولی روش ما 

نیست که اعلام کنیم با چه کسانی دیدار می کنیم.
رئیس دستگاه دپپلماسی با بیان اینکه به عنوان دپیلمات باید بتوانم در جلسات مذاکره 

کنم و طرف مقابلم هم احساس کند که می تواند با من به جای مصاحبه، مذاکره  کند، تصریح 
کرد: اگر قرار باشد که موضوعات مورد گفت وگو را در بیرون طرح کنم، موجب می شود طرف 
مقابل احساس کند در حال مصاحبه است که این سم مهلکی برای دیپلماسی است. ضمن 
آنکه به عنوان دیپلمات وظیفه ای دارید، دیپلماسی کار خود را پیش ببرید و با دیپلماسی 

عمومی آن را نباید اشتباه کرد.
ظریف افزود: اگر قرار باشد صورت مذاکرات به عنوان خبر بیرون داده شود، طرف مقابل 
دیگر در جلسات با شما گفت وگو نمی کند و فقط جملات کلیشه ای می گوید. لذا برای همین 
است که اخبار از ملاقات مختصر است زیرا قرار نیست که دیپلماسی رسانه ای را با دیپلماسی 

رسمی قاطی کنیم. هرچند همه چیز ما شفاف است.
وی با اشاره به سفر خود خاطرنشان کرد: در سفر به نیویورک به من گفته شد که 
ظرف دو هفته دیگر تحریم می شوم مگر آنکه که آن پیشنهاد را بپذیرم که خوشبختانه 

قبول نکردم.

* افرادی که دنبال فاتحه دیپلماسی هستند باید صبر کنند
برخی می گویند تحریم ظریف به معنای شکست مذاکره و گفت و گو و در پیش گرفتن 
رویکردهای جنگی است و برخی نشانه کم آوردن آمریکا می دانند تحلیل شما از این رویکرد 
چیست؟ وزیر امور خارجه در پاسخ به این سوال ایرنا گفت: به نظر من مذاکره و دیپلماسی 
هیچ گاه پایان نمی پذیرد. مذاکره در برنامه کاری من همواره وجود داشته و خواهد داشت. 
حتی در شرایط جنگ هم مذاکره وجود خواهد داشت. افرادی که به دنبال خواندن فاتحه 
دیپلماسی هستند باید خیلی صبر کنند. چه جان بولتون و همراهانش در آمریکا و چه 

دوستانی در داخل که به دنبال نفی و مرگ مذاکره هستند.
مسئول دستگاه دیپلماسی افزود: اقدامی که آمریکا انجام داده است، نشان دهنده وجود 
دو گفتمان در جهان است؛ گفتمانی که مبتنی بر گفت و گو و تعامل است و جمهوری 
اسلامی ایران خود را متعهد به آن می داند و گفتمانی دیگر که آمریکا در آن تنها است. شاید 
کشورهای دیگر جسارت مقابله آن را نداشته باشند، اما در این گفتمان همراه آمریکا نیستند. 
گفتمان مبتنی بر قلدرمآبی، زورگویی و تهدید. شما امروز نمی توانید یک نفر را پیدا کنید از 

گفتمان یک جانبه گرایی آمریکا حمایت کند.

* آتش افروز نمی تواند آتش نشان باشد
ظریف در پاسخ به خبرنگار فایننشال تایمز در خصوص توقیف کشتی انگلیسی در خلیج 
فارس و احتمال تشکیل ائتلاف بین المللی برای حفاظت از نفت کش ها، گفت: ائتلاف بین 
المللی برای چه شکل بگیرد؟ آمریکا مسئول تنش در خلیج فارس است، کسی که آتش 
افروز است نمی تواند آتش نشان باشد، کافی است آتش افروزی خود را خاموش کند و آن 
وقت همه چیز خوب می شود.وزیر امور خارجه با یادآوری حمله به هواپیمای مسافربری 
ایران و جان باختن ۲۹۰ نفر در این حمله گفت: آمریکا جز خشونت، جنگ و آدمکشی در 
منطقه نتیجه ای به بار نیاورده است، خود آقای ترامپ می گوید ما هفت تریلیون دلار هزینه 
کردیم و به جز بدبختی برای خودمان نتیجه ای به دست نیاوردیم منتها آمریکایی ها چندین 
بار تجربه غلط را تکرار کردند. آن ها این مثل قدیمی را فراموش کرده اند که آدم عاقل از یک 

سوراخ دو بار گزیده نمی شود، یا عقلشان مشکل دارد یا چند بار باید گزیده شوند.
ظریف یادآور شد: جمهوری اسلامی مانند اعضای اتحادیه اروپا معتقد است که اقدام 
انگلیس راهزنی دریایی است که هیچ منطقی نداشته است و استناد آن ها به تحریم های 
اتحادیه اروپا مبنا ندارد. چون اتحادیه اروپا از ابتدا با تحریم های فرامرزی مخالف بوده است.

وی خاطرنشان کرد: از ابتدا هم گفتیم اگر چه این کشتی به انگلیس ارتباطی ندارد و به 
سمت جایی که آن ها تحریم کرده اند نمی رفته است. کار انگلیس همدستی با تروریسم 

اقتصادی آمریکا است. شکی نیست که راهزنی دریایی است.
وزیر امور خارجه ادامه داد: آمریکا به دنبال محروم کردن مردم ایران از داشتن منابع 
خارجی برای حفظ اقتصاد داخلی است. اگرچه ما داخل )وابستگی بودجه به نفت( را از ۵۰ 
درصد به ۳۰ درصد رسانده ایم و حتی امسال این رقم را به کمتر هم خواهیم رساند اما به هر 
حال منابع نفتی برای تامین غذا و داروی مردم است. آمریکا مردم را از رسیدن به غذا و دارو 

محروم می کند و انگلیس با تروریسم اقتصادی آمریکا همراهی می کند.

* مسئول امنیت منطقه هستیم
رییس دستگاه دیپلماسی همچنین درباره توقیف کشتی انگلیسی در خلیج فارس گفت: 
ما در خلیج فارس بزرگترین ساحل را داریم، حدود دو هزار کیلومتر در خلیج فارس و ۱۵۰۰ 
کیلومتر در دریای عمان ساحل داریم. برای همین است که گفته اند خلیج فارس و نه گفته 
اند خلیج مکزیک چون ساحل ایران است. ما مسئول امنیت منطقه هستیم و امنیت منطقه 

را هم ما حفظ کرده ایم منتها امنیت باید برای همه باشد نه به هزینه یک کشور.
وی خاطرنشان کرد: ما در اجرای وظیفه خود برای حفظ امنیت خلیج فارس بعضی 
اوقات از بعضی تخلفات چشم پوشی می کردیم اما در حال حاضر دلیلی نمی بینیم برابر 
انگلیس که راهزنی دریایی دخالت می کند باز هم چشم پوشی کنیم بنابراین اقدام ما عمل 

متقابل نیست بلکه چشم پوشی نکردن از تخلفات است.
وی یادآور شد: کشتی انگلیسی هم به دلیل تخلفاتی که داشته و شکایت سازمان بنادر 
و دریانوردی توقیف شده است که این موضوع باید در دادگاه های ایران بررسی شود. اگر 

ضروری باشد و ما احساس کنیم که فایده ای دارد کمک می کنیم تا تسهیل شود.

*توجیه زمان بر بودن تعهدات برجامی اروپا، معنی ندارد
رئیس دستگاه دیپلماسی ایران در پاسخ به سوالی مبنی بر ادعای اروپایی ها بر زمان بر 
بودن اجرای تعهدات برجامی خود، گفت: توجیه اروپایی ها مبنی بر نیاز به زمان برای انجام 
تعهداتشان، باید معنایی داشته باشد. تا الان که ۱۵ ماه از خروج آمریکا از برجام گذشته 
است،  هیچ اقدامی نکرده اند. اگر قرار باشد معنای زمانبر بودن این باشد، دلیل ندارد این 

وضعیت ادامه پیدا کند.
ظریف با بیان اینکه رئیس جمهوری کف مطالبات جمهوری اسلامی را به اروپا اعلام 
کرده است، افزود:در حال پیگیری این مطالبات هستیم، مهمترین بخش مطالبات ما هم این 
است که برای ادامه کار و برگرداندن اقدامات ایران به گذشته دو اقدام باید انجام شود؛ نخست 
آنکه فروش نفت ما باید به زمان ماه می سال ۲۰۱۸ یعنی زمانی که آمریکا از برجام خارج 
شده است، برگردد، در آن زمان میزان صادرات نفت ما حدود ۲.۸ میلیون بشکه بوده است. 
اقدام دوم هم برگرداندن منابع ما است.  این موارد کف مطالبات جمهوری اسلامی است. 

تعهدات دیگری هم اروپایی ها طی برجام بر عهده گرفته اند که آن ها نیز باید اجرا شود.

* تصمیم گیری در سیاست خارجی مشارکتی است
وی در پاسخ به سوالی درباره حواشی تحریم خود، اظهار داشت: ترامپ قبل از من رهبری 
را تحریم کرده است، البته در آمریکا حرف های بزرگتر از دهانشان زدند که در ایران چه 
کسی مسئول است و چه کسی نیست. اما در ایران فرایند تصمیم گیری در عرصه سیاست 
خارجی مشخص است و من هم به عنوان یک خدمتگزار کوچک در آن حضور دارم. 
هیچ کس به تنهایی در آن تصمیم نمی گیرد، بلکه به صورت مشارکتی در نهادهایی همچون 
شورای عالی امنیت ملی، دولت و اگر لازم باشد در محضر رهبری تصمیم گیری می شود.

* از ١٤٠٠ نترسید، آن سال در خانه یا دانشگاه هستم
وزیر امور خارجه در پاسخ به سوال دیگری درباره احتمال شرکت خود در انتخابات 
۱۴۰۰، گفت: اگر می خواهید محضر برویم و سند امضا کنم، من فقط همین کاری که در 
حال حاضر انجام می دهم را بلد هستم و همین جا در مقابل شما و تمام جهان اعلام می 

کنم که آن کار را بلد نیستم و دنبال هم نمی کنم، بنابراین نگران ۱۴۰۰ نباشید و بگذارید 
کاری که بلد هستم را انجام دهم.ظریف گفت: به خاطر نگرانی از انتخابات سال  ۱۴۰۰ مانع 
کار ما نشوید چون خیلی ها به خاطر این انتخابات، این بساط را به پا می کنند، اما من تعهد 

محضری می دهم که در سال ۱۴۰۰ در منزل و یا در دانشگاه هستم.

* گفت و گوها در مسیر دیپلماسی ادامه دارد
ظریف درباره سخنان رئیس جمهوری که »ممکن است ما به نتایج قابل قبولی برسیم« 
و در پاسخ به این سوال که آیا پیشنهاد مشخصی از سوی امانوئل مکرون رئیس جمهوری 
فرانسه ارائه شده است، گفت: دولت موفق شده با همکاری بخش های مختلف شرایط 
اقتصادی کشور را به سمت آرامش ببرد و بازار ارز هم آرامش را نشان می دهد. البته من 
تخصصی در این حوزه ندارم و یاد گرفته ام که در حوزه ای که تخصص ندارم، صحبت نکنم. 

اقای  همتی و آقای دژپسند در این خصوص بهتر می توانند صحبت کنند.
وزیر امور خارجه  افزود: کار دیپلمات این است که راهکار بدهد و دنبال روش باشد، 
البته رئیس جمهوری که خودشان از بهترین دیپلمات های کشور هستند، گفت وگوهایی 
با کشورها و افراد مختلف داشته اند که در مسیر ادامه دیپلماسی ما است و این گفت وگوها 

ادامه دارد و ما با جدیت آن را دنبال می کنیم.

* اروپا به تعهدات خود عمل نکند، گام سوم در راه است
ظریف با بیان این که »اروپا هم در برجام هم مستقل از برجام تعهداتی دارد« گفت: 
اگر این تعهدات اجرایی شود امکان عبور از این مرحله وجود دارد، اما اگر نباشد جمهوری 
اسلامی ایران برنامه خود را اعلام کرده است که این برنامه هم در چهارچوب برجام است. در 
این چهارچوب دو قدم برداشته ایم و قدم سوم هم در راه است، البته هیچ گاه مایل نبودیم 
که این اقدامات را انجام دهیم، تمایل ما به اجرای برجام است، اما خود برجام هم شرایطی 

را پیش بینی کرده است.
ظریف با اشاره به اینکه برخی می گویند »برجام مبتنی بر بی اعتمادی متقابل بوده 
است« توضیح داد: برجام این سازوکار را پیش بینی کرده است که اگر طرفی تخلف کرد 

طرف مقابل هم اقدام کند و ما در چهارچوب آن عمل می کنیم.
وزیر امور خارجه در پاسخ به این سوال که آیا ما به شرایط پیش از برجام و فروپاشی آن 
برمی گردیم، گفت: به اعتقاد من برجام در داخل خودش این ظرفیت را دارد و ما هم در 
داخل برجام عمل می کنیم. این مرحله و یا مراحل بعد فروپاشی برجام نیست، اما اگر طرف 
مقابل نخواهد هزینه کند آن موضوع جداگانه ای است و ما هم بر اساس آن عمل خواهیم 

کرد، اما اکنون احساس می کنیم امکان بازگشت به شرایط قبل از برجام وجود ندارد.
رئیس دستگاه دیپلماسی خاطرنشان کرد: می توانیم برنامه هسته ای خود را بسیار 
گسترده تر از برجام پیش ببریم، اما طرف های مقابل هیچ گاه نخواهند توانست اجماع امنیتی 
که قبل از برجام ایجاد کرده بودند را دوباره ایجاد کنند. ۱۵ گزارش برجام که ۵ گزارش آن 
بعد از خروج آمریکا از برجام بوده، نشان دهنده این است که ایران تعهدات خود را اجرا کرده 

و مشکل آمریکا است و امروز اجماعی که در دنیا وجود دارد علیه آمریکا است.

* اجرای مکانیزم ماشه برای اروپا غیرممکن است
وی با تاکید بر اینکه بازگشت به شرایط قبل از برجام غیرممکن است، ادامه داد: اجرای 
مکانیزم »اسنپ بک« یا مکانیزم ماشه هم برای اروپا غیرممکن است. اقدام ایران در چارچوب 
برجام است و به راحتی می تواند برگردد.ظریف با اشاره به جلسه خود با وزیران خارجه 
اتحادیه اروپا و تعهداتی که آنها در آن جلسه اعلام کردند، گفت: ما رسما اعلام کردیم به 
محض اینکه اروپا به تعهداتی را که در برجام دارد و تعهداتی که در کمیسیون مشترک اعلام 

کردند، عمل کند، همزمان تعهدات ایران هم انجام می شود.
ظریف تصریح کرد: آن ها نمی توانند علیه ما در شورای امنیت اقدامی کنند مگر این که 

بازی زور را انجام دهند که آن هم با بازی قانون، متفاوت است.

* آمریکایی ها با دیپلماسی مخالف هستند
ظریف با تاکید بر این که »اقدام آمریکا نشان دهنده خصومت با دیپلماسی است« 
خاطرنشان کرد: چون آن ها هیچ بهانه ای برای تحریم من به جز این که نماینده مردم ایران 
هستم و از طرف مردم ایران صحبت می کنم، پیدا نکردند، مرا تحریم کردند. صحبت کردن 
من برای آمریکایی ها گران تمام می شود، و دنیا هم این را می بیند که آنها با گفت و گو و 

دیپلماسی مخالف هستند.
وزیر امور خارجه با اشاره به سخن جان بولتون مشاور امنیت ملی کاخ سفید که می گوید 
»دیپلماسی و مجامع بین المللی یکی از ابزارهای ما است« یادآور شد: بعضی ها در آمریکا با 

دیپلماسی دشمن هستند، آن هم در کشوری که اسم خود را کشور قوانین گذاشته است.
وزیر امور خارجه درباره برنامه ایران پس از خروج از برجام گفت: گام سوم نه آخرین گام 
است و نه خروج از برجام؛ گام سوم در چهارچوب برجام و ماده ۳۶ خواهد بود. البته برجام 
مقدس نیست و اگر لازم باشد از آن خارج هم می شویم، اما فعلا نیازی نمی بینیم تا این 

اتفاق رخ دهد.
وی گفت: به لطف خدا ما آنقدر دقیق مذاکره کرده ایم که در برجام وضعیت امروز و 
بدعهدی آمریکا پیش بینی شده است، به همین دلیل فعلا ما برای اقدامات بعد از خروج از 

برجام صحبت نمی کنیم.

* اگر به آمریکا اعتماد داشتیم برجام دو جمله می شد
ظریف درباره اینکه او اعلام کرده بود که اگر به سه چهار سال قبل هم برگردد باز هم 
برجام را امضا می کند، تصریح کرد: برجام یک توافق دوجانبه با آمریکا نیست. دلیل حضور 
آمریکا در آن مذاکرات نیز به خاطر این بود که در برجام آمریکا یک عضو ضروری یک شر 

ضروری بود و ما باید مذاکره می کردیم تا بتوانیم قطعنامه های سازملان ملل را برداریم.  
وی با بیان اینکه اگر کسی اعتماد کرده بود برجام دو جمله و دو صفحه می شد، 
خاطرنشان کرد: اینکه برجام ۱۵۰ صفحه شد، به خاطر اینکه ما اعتماد نداشتیم. اینکه ماده 
۳۶ را در برجام قرار دادیم به خاطر آن است که به آنها اعتماد نداشتیم و آن را به گونه ای که 

طرف مقابل نتواند قطعنامه ها را برگرداند، هم اکنون در حال اجرا کردنیم.  
این دیپلمات عالی کشورمان ادامه داد: به عنوان یک معلم حقوق بین الملل می گویم که 

اقدامات قانونی ایران در راستای اقداماتی است که پیش بینی شده بود.  
ظریف با اشاره به برخی انتقادات ابراز داشت: اینکه می گویند برجام کلاه بزرگی برای مردم 
ایران بود. اکنون معلوم شده که چه کسی این کلاه را داشت و از برجام خارج شد. جمهوری 
اسلامی ایران در برجام نفع استراتژیک داشت و توانست قطعنامه ها را لغو کند و این همان 

چیزی است که آنها به دنبال بازگرداندن آن هستند.  

* برجام بعد از امضا پشتوانه مقاومت شد
وی افزود: اگر۱۰ سال دیگر هم برگردم برجام را امضا می کنم. برجام سند افتخار مردم 
ایران بود. برجام را به پشتوانه مردم و رهبری امضا کردم، به پشتوانه مقاومت برجام را امضا 
کردم و بعد از امضای برجام هم برجام پشتوانه مقاومت شد. برخی دوستان ما نخواستند 

ببینند. امیدوارم یک روزی ببینند.

* گفت وگو به نفع منطقه، عربستان و امارات است
وزیر امور خارجه درباره بهبود مناسبات منطقه ای ایران با کشورهای منطقه از جمله 
عربستان و امارات گفت: تنش زدایی در روابط از خیلی وقت پیش از سوی جمهوری اسلامی 
ایران مطرح شده است و نخستین مقاله  من نیز در الشرق الاوسط بود. هم درخواست ملاقات 

و گفت وگو به صورت خصوصی و عمومی با سعودی داشتیم. درهای دیپلماسی باز و سفر و 
گفت وگو، گسترده است و گفت وگوها هم به نفع منطقه و هم به نفع عربستان و امارات است.

* تاکید بر گسترش گفت وگو ها در منطقه
ظریف آغاز گفت وگوهای منطقه ای را  ضروری دانست و اظهار داشت: سیاست های 
کنونی راه به جایی نمی برد. تلاش برای محاصره یک کشور عضو شورای همکاری خلیج 
فارس مانند قطر توسط سه عضو دیگر، قابل پذیرش نیست.  نباید تلاش کنند یکی از 
کشورهای شورای همکاری از سایر اعضا دور شود. باید این شورا و  گفت وگوها در منطقه را 

گسترش دهیم.

* هیچ گاه درهای دیپلماسی و گفت و گو را نبسته ایم
وی اضافه کرد: ایران و عراق و ۶ کشور شورای همکاری خلیج فارس باید مجمع 
گفت وگوهای منطقه ای را ایجاد و پیمان عدم تعرض را امضا کنند. این حرف دیروز و پریروز 
نیست، بلکه نامه ای است که علی اکبر ولایتی در ۱۹۸۵ خطاب به دبیرکل سازمان ملل 
متحد نوشته است. آنها بودند که از این پیشنهاد استقبال نکردند و فکر کردند با پول دادن 
به صدام و بعد خرید سلاح از آمریکا، امنیت را تامین می کنند. امروز هم درهای دیپلماسی و 

گفت وگو باز است و این درها از سوی ایران هیچ گاه بسته نشده و نخواهد شد.

* وضعیت منطقه باید تغییر کند
ظریف درباره آغاز تماس ها از سوی عربستان با ایران و تمایل محمد بن سلمان برای 
ترمیم مناسبات ریاض - تهران تصریح کرد: از تماس و از درون ولیعهد سعودی خبر ندارم 
ولی آماده گفت وگو هستیم. این وضعیت در منطقه باید تغییر کند، بمباران علیه مردم یمن 
متوقف شود. مردم را نمی توان مغلوب کرد. آنها هرچه زودتر باید به شتباه خود پی ببرند و 
راه حل صلح آمیز را پیدا کرده و جنگ را تمام کنند، که به نفع خود و منطقه است. ایران از 

این وضعیت هیچ گاه روی بر نمی تابد.

* برخی مدعیان ولایتمداری به دستگاه دیپلماسی توهین می کنند
ظریف در پاسخ به سوالی مبنی بر این که که آیا اعتقاد دارد که در حال حاضر مذاکره 
با آمریکا در راستای منافع ملی کشور نیست، گفت: من نظرم را در مورد مذاکره با آمریکا 
عرض کرده ام. این طور نیست که ما با آمریکا مذاکره انجام نداده ایم، بلکه مذاکره انجام شده  
و نتیجه ای از آن به دست آمده است. مقام معظم رهبری هم فرمودند این یک آزمایش 
برای آمریکا خواهد بود و اگر آن ها در این آزمایش موفق عمل کنند، این توافق می تواند 
زمینه برای مذاکره در حوزه های دیگر باشد.وزیر امور خارجه درپاسخ به سوالی درباره طرح 
برخی مباحث درباره اختلاف میان او و رهبری تصریح کرد: این که مقام رهبری به من 
اجازه می دهند در جلساتی که در محضر ایشان هستیم، نظر خودم را بگویم، نشان دهنده 
گوش شنوا و سعه صدر ایشان و از مهمترین نقاط درخشان رهبری ایشان است. من به 
عنوان یک کارشناس وظیفه خودم می دانم تا نظراتم را خدمت رهبری اعلام کنم. این طور 
نیست که هیچ فرد دیگری در جلسات رهبری صحبت نکنند.رئیس دستگاه دیپلماسی 
افزود: در جلسات با رهبری، موضوعات بحث می شود و نظرات مختلفی نیز طرح می شود 
و مقام معظم رهبری در نهایت جمع بندی می فرمایند. در برخی اوقات نیز نظرات طرح 
شده با نظراتی که ایشان در ابتدا فرموده اند، الزاما یکی نیست. رهبری به نظرات همه گوش 
می دهند، حتی رهبری با سعه صدر به افراد دستور می دهند و اصرار دارند نظرات خود را 
بگویند و مطرح کنند و افراد دچار خود سانسوری نشوند. این از نعمت هایی است که ما داریم.

وی به تصورات اشتباه موجود در جامعه اشاره کرد و گفت: حالا برخی ها هم از آن طرف 
آب و هم برخی از دوستان ما در داخل حرف هایی می زنند و می خواهند تصویرهای غلطی 
ایجاد کنند، خیلی به این حرف ها توجهی نکنید.وزیر امور خارجه با بیان این که  همیشه از 
توجهات رهبر معظم انقلاب بهره مند است، گفت: آخرین مورد را هم اخیرا در گزارش ها 
دیده اید، اما نمی دانم چطور بعضی افراد می توانند هم ادعای ولایتمداری داشته باشند 

و هم درعین حال به دستگاه دیپلماسی توهین کنند.

* دروغگویی آمریکا با تحریم رهبر معظم انقلاب ثابت شد
رئیس دستگاه دیپلماسی با بیان اینکه آمریکا از میز مذاکره کنار رفته است و نه ایران، 
اظهار داشت: آنها وزیر امورخارجه کشوری که می خواهند با آن مذاکره کند و همچنین 
عالی ترین فرد نظام را تحریم کرده  اند، بعد ادعا می کنند که »می خواهیم با صاحبان قدرت 
)در ایران( مذاکره کنیم«ظریف خطاب به آمریکایی ها گفت: این اختیار شما نیست بلکه 
اختیار کشور ما است. کشور ما سازوکار دارد، شما دورغگویی تان را با تحریم رهبر معظم 
انقلاب و وزیر امور خارجه ثابت کردید؛ واقعیات صحنه این است که ما در میز مذاکره 
هستیم.ظریف با اشاره به مذاکرات هفته گذشته سیدعباس عراقچی معاون سیاسی وزیر 
خارجه در نشست گروه ۱+۴  افزود: گروه ۱+۵ به دلیل خروج آمریکا به ۱+۴ تبدیل شده 
است؛ در آخرین نشست کمیسیون مشترک ایران و ۱+۵ که اسفند ماه ۹۶ برگزار شد، »بر 
h یان هوک« در این مذاکره حضور داشت؛ اکنون چه کسی از مذاکره خارج شد؟ آنچه 
آمریکا می خواهند زورمداری، یکجانبه گرایی و تغییر نظام است که نمی تواند. آمریکا هر کار و 
چیزی می خواهد، بگوید ولی نگوید می خواهم مذاکره کنم.وی درباره تفاوت دیدگاه ترامپ 
با تیم بی گفت: من نه ترامپ را از نزدیک دیده ام و نه با او ملاقات و گفت وگویی داشته ام که 
بگویم وی به دنبال چه چیزی است، اما از آنچه که در سخنرانی ها شنیده ام، او ادعا می کند 
که »آمریکا نباید خود را درگیر جنگ کند و هزینه های هفت تریلیاردی آمریکا )در منطقه( 

شکست به همراه داشته است«.
رئیس دستگاه دیپلماسی ادامه داد: براساس اطلاعاتی که از جان بولتون و بنیامین 
نتانیاهو دارم آنها به دنبال جنگ هستند. ترامپ حتی می گوید »بولتون جنگ دوست دارد و 

اگر ولش کنید صد جنگ در دنیا ایجاد می کند.«
وی با بیان اینکه تصمیم برای تحریم من زمانی گرفته شد که من بحث »تیم بی« را 
مطرح کردم، عنوان کرد: این مسئله نشان می دهد که چقدر برای آنها دردناک است که 

فردی از رسانه آمریکایی بگوید که سیاست شما از جای دیگری گرفته می شود.

*  اعضای »تیم بی« کم می شوند
ظریف با بیان این که از اعضای »تیم بی« کاسته خواهد شد، افزود: همسایگان ما باید 
بدانند سقف آهنین رژیم صیهونیستی نمی تواند حتی از شهرهای فلسطین اشغالی در برابر 

مجاهدت های غزه و لبنان محافظت کنند، پس چگونه می خواهد از آنها محافظت کند.
دیپلمات عالی کشورمان با بیان اینکه سفره رابطه با ایران گسترده است، یادآور شد: 
کشورهای منطقه باید تصمیم بگیرند که جنایت در یمن باید برچیده شود و منطقه نیز باید 

روی آرامش به خود ببنید.
وی خطاب به برخی کشورهای منطقه با طرح این سوال که »آیا حاضر هستند از خرید 
امنیت دست بکشند؟«، گفت: خرید امنیتی جنگ کویت را ایجاد کرد. سعودی در جنگ 
صدام علیه ایران ۷۵ میلیارد دلار پول به صدام داد ولی همان موشک ها و تانک ها علیه 

سعودی و کویت به کار گرفته شد.
ظریف با تاکید بر اینکه یا »باهم امن هستیم یا باهم ناامنیم«، بیان کرد: امنیت مقوله 
جدایی پذیر نیست. امنیت در ناامنی دیگران نیست. ما هم اکنون در ایام حج هستیم. ایام حج، 
ایام امنیت مسلمانان است. کشتار مردم یمن و منطقه را پایان دهید. فشار به مردم افغانستان، 
مردم سوریه و لبنان را پایان دهید و در سفره امنیت جمعی بنشینیم. آنگاه خواهید دید که 
امنیت برای همه است. ما دوست داریم همسایگان از گروه شرارت خارج شوند. این گروه جز 

شرارت برای منطقه چیزی نداشته است.

* لغو تحریم ها جزو خطوط قرمز ایران است
وزیر امور خارجه در پاسخ به سوال خبرنگار واحد مرکزی خبر مبنی بر اینکه »در 
مذاکرات ایران و اروپا درباره برجام، آیا همچنان لغو تحریم ها  جزو خطوط قرمز ایران 
است؟«، گفت: لغو تحریم ها همیشه جزو خطوط قرمز ایران بوده و تعهد اروپا است و به 

خطوط قرمز ما هم کاری ندارد.
وی ادامه داد: اروپایی ها روی کاغذ تعهد داده اند، اما آنها به این متعهد هستند که آثار لغو 
تحریم ها را به ایران بدهند؛ از دلایلی که من به  بند ۳ ضمیمه ۲ اشاره می کنم، این است 
که اقدام کافی نیست و نتیجه مهم است و اروپایی ها باید نتیجه را برای ما نشان دهند که  
شرکت های اروپایی به ایران می آیند و فعالیت می کنند. همه این موارد نه تنها خط قرمز 

ما بلکه خط قرمز برجام و تعهد اروپا است.

*  سفره مذاکره با امارات وعربستان باز است
ظریف درباره احتمال چرخش سیاست های عربستان و وجود کانال های ارتباطی و پیام 
های پشت پرده میان دو کشورگفت: اجازه دهید از عبارت چرخش ناگهانی استفاده نکنم، 
سفره مذاکره و درهای ایران هم به روی همسایگان ما در امارات متحده عربی و عربستان 

باز است.
وزیر امور خارجه ادامه داد: هرگاه کشورهای همسایه تمایل به اصلاح سیاست ها و 
انتخاب مذاکره به جای درگیری داشته باشند ما هم آمادگی داریم. چرخش ناگهانی، اصلاح 
یا هر چیز دیگری را به گذشت زمان واگذار می کنم و بعید می دانم پیام پشت پرده ای 

وجود داشته باشد.

*  قدردانی از نحوه پذیرایی و میزبانی از حجاج ایرانی
ظریف با اشاره به اینکه بین مسئولان حج ایران وعربستان گفت و گوهایی بوده است، 
گفت: از نحوه میزبانی مردم عربستان از مردم ایران که اکنون به حج مشرف شده اند تشکر 
می کنیم و امیدواریم این گفت وگوها و آرامش نتایجی فراتر از حج داشته باشد که در این 

صورت مورد استقبال ایران قرار خواهد گرفت.

محمد جواد ظریف :

امنیت و پیشرفت ایران قابل خرید و فروش نیست
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تاریخ نما

دادگاه نیجریه حکم آزادی زکزاکی را صادر کرد
"شیخ ابراهیم زکزاکی" رهبر شیعیان نیجریه با حکم دادگاه ایالت "کادوما" آزاد شده و برای درمان 
به هند اعزام خواهد شد. تارنمای روزنامه "ونگارد" نیجریه روز دوشنبه اعلام کرد که سفر زکزاکی به هند 
به صورت مشروط خواهد بود که یکی از شروط آن همراهی مقامات امنیتی نیجریه با زکزاکی در این 
سفر است.در آذر ماه سال 94 ارتش نیجریه به منزل شیخ زکزاکی رهبر شیعیان این کشور حمله کرده 
و علاوه بر همسر و پسر او بیش از ۳۰۰ تن از شیعیان نیجریه به شهادت رسیدند.نیروهای ارتش نیجریه 
در تلاش برای بازداشت الزکزاکی به خانه وی در منطقه گیلسو در شهر »زاریا« حمله کرده بودند. به 
گفته منابع مطلع در جریان این حمله رهبر شیعیان نیجریه نیز مجروح شده است.دولت نیجریه تاکنون 
از آزادی زکزاکی به بهانه های مختلف جلوگیریی کرده و حتی به وی امکان دسترسی به خدمات درمانی 
نیز نداده است. در ماههای اخیر که وضعیت جسمانی زکزاکی رو به وخامت گذاشته، نهادهای حقوق 

بشری خواهان آزادی رهبر شیعیان نیجریه شده بودند.

وجود 17 متقاضی فرزندخواندگی به ازای یک کودک 
مدیرکل امور کودکان و نوجوانان سازمان بهزیستی کشور با بیان اینکه در استان تهران ١٧ متقاضی 
فرزندخواندگی برای یک کودک وجود دارد، ادامه داد: این در حالیست که میانگین کشوری ١۰ متقاضی 
برای یک کودک است.سید منتظر شبر با بیان اینکه سامانه فرزند خواندگی به شکل پایلوت در تهران 
اجرا شده است، افزود: این طرح موفقیت آمیز بود، اما برخی نواقص نیز وجود داشت. در حال حاضر نیز 
بنا داریم تا این طرح را با دستور رئیس سازمان بهزیستی کشور به شکل کشوری اجرا کنیم.وی افزود: 
کار های اولیه مربوط به جزئیات این سامانه و محتوای آن انجام شده است و تلاش می کنیم تا پایان 
مردادماه آن را رونمایی کنیم.مدیرکل امور کودکان و نوجوانان سازمان بهزیستی کشور با اشاره به اینکه 
سال گذشته ١4۰۰ کودک به فرزندخواندگی پذیرفته شدند، اظهار کرد: این کودکان نیمی دختر و نیمی 
پسر بودند، اما تمایل برای سرپرستی فرزندان دختر بیشتر است. به دلیل افزایش مدت زمان انتظار نیز 

خانواده ها سرپرستی فرزند پسر را می گیرند.

سفر قریب الوقوع لاریجانی به بغداد
سفیر کشورمان در عراق با رئیس پارلمان این کشور دیدار و گفت وگو کرد.به گزارش ایسنا به 
نقل از السومریه نیوز، دفتر رئیس پارلمان عراق در بیانیه ای اعلام کرد که ایرج مسجدی، سفیر 
جمهوری اسلامی ایران در بغداد روزدوشنبه با محمد الحلبوسی، رئیس پارلمان عراق دیدار و 
دو طرف در رابطه روابط دوجانبه و راه های تقویت آن و همچنین آخرین تحولات منطقه بحث 
و تبادل نظر کردند.همچنین دو طرف بر اهمیت یکپارچه شدن مواضع کشورهای منطقه به 
منظور حل بحران و همچنین حل مشکلات از طریق گفت وگو تاکید کردند.الحلبوسی و مسجدی 
همچنین در رابطه با سفر قریب الوقوع علی لاریجانی، رئیس مجلس شورای اسلامی کشورمان 

به بغداد گفت وگو کردند.

چند درصد زنان ایرانی به حجاب اعتقاد دارند؟ 
نتیجه بررسی های صورت گرفته در قالب پیمایش ملی فرهنگ پوشش و حجاب گویای آن است 
که 88/9 درصد از زنان پاسخگو گفته اند اساساً به حجاب اعتقاد دارند.به گزارش ایسنا، دفتر برنامه ریزی 
پژوهش های کاربردی معاونت پژوهشی و آموزشی سازمان تبلیغات اسلامی پژوهشی پیرامون "عفاف 
و حجاب" را توسط مهدی فرجی و نفیسه حمیدی انجام داده است:پژوهش »یافته های پیمایش ملی 
فرهنگ پوشش و حجاب« در سال ١۳9۵ با هدف فهم روند تغییرات پوشش و حجاب نسبت به سال 
١۳9۰ توسط دفتر برنامه ریزی پژوهش های کاربردی صورت گرفته است. هدف اصلی پژوهش عبارت 

از »بررسی پوشش و حجاب زنان در زندگی روزمره« است.

روحانی به  دیدار ظریف می رود
رئیس جمهور برای دیدار با محمدجواد ظریف به وزارت خارجه می رود. یک منبع آگاه در نهاد 
ریاست جمهوری در گفتگو با باشگاه خبرنگاران جوان، اظهار کرد: حجت الاسلام حسن روحانی رئیس 
جمهور برای دیدار با محمدجواد ظریف وزیر امور خارجه سه شنبه ١۵ مرداد به این وزارتخانه می رود. به 
نظر می رسد این دیدار در پی تحریم محمد جواد ظریف از سوی دولت آمریکا و در ادامه بازدید رئیس 

جمهور از سایر وزارتخانه ها صورت گیرد.

سردار اشتری: اجازه تعرض به محیط زیست را نمی دهیم 
فرمانده نیروی انتظامی گفت: با هر فردی که بخواهد به محیط زیست دست درازی و تعرض کند به 
جد برخورد می کنیم و اجازه نمی دهیم کسی خلاف قانون عمل کند. سردار حسین اشتری با تأکید بر 
لزوم انتقال و تبادل تجربیات اطلاعات مشترک در حوزه محیط زیست میان نیروی انتظامی و سازمان 
محیط زیست، بیان کرد: با هر فردی که بخواهد به محیط زیست دست درازی و تعرض کند به جد 

برخورد می کنیم و اجازه نمی دهیم کسی خلاف قانون عمل کند.

سد کبار؛ قدیمی ترین سد قوسی جهان در قم 
منصوره عسگری

سد کبار سد قدیمی است که در دشت کبار در نزدیکی زنبورک از توابع جنت آباد قم قرار دارد این 
سد بر روی رودخانه کبار واقع شده است. 

این سد با تاریخچه ٧۰۰ ساله همچنان دشت کبار را آبیاری می کند و کشاورزی منطقه را رونق 
بخشیده است. سد کبار به عنوان قدیمی ترین سد قوسی دنیا که هنوز هم پابرجا می باشد قدمت آن 

به حدود ١۳۰۰ میلادی می رسد .
این سد با ارتفاع 26 متر و طول ۵۵ متر از سنگ لاشه بنا گردیده است. این سد دارای یک برج آبگیر 
است که آب از طریق آن به قسمت زیر آب منتقل می شود . در کنار حفره خروجی آب آب سد کانالی 
در دامنه صخره ای از کوه، در سطحی بالاتر از بستر رودخانه ، کنده اند که آب را به سطوح مرتفع تری 
منتقل می کرده است. سد در کوه پی سازی شده و شالوده دیواره در شکاف به وجود آمده قرار گرفته 

که از آب بندی مناسبی برخوردار است.
* کارشناس ارشد جغرافیا

یادداشت های شهر سیل زده/۵۶
محمد خامه یار

برخی دوستان توصیه دیدار با آخوند رهبر از علما، رئیس حوزه علمیه و امام جمعه اهل تسنن می 
کنند. این دیدار برای ایجاد همدلی و هماهنگی بیشتر و بهتر را برای خود مغتنم می دانم. دوستان 

روحانی مستقر در منطقه هماهنگی لازم را به عمل می آورند و قرار ملاقات می گذارند.
به همراه دوستان سوار تراکتور می شویم و به طرف منزل آخوند رهبر به راه می افتیم. حرکت به 
لحاظ پیشگیری از ایجاد موج های آبی و عدم نفوذ بیشتر آب به داخل خانه ها به کندی شکل می گیرد. 
با عبور از چند محله، تراکتور وارد حیاط خانه آخوند می شود. حیاط خانه با ارتفاع بیش از یک و نیم 
متری آب تبدیل به استخر بزرگی شده است. راننده، تراکتور را چند بار عقب و جلو می کند تا آن را به 
دیوار بچسباند. فرزند آخوند به نام شیخ عبدالقادر که داخل ایوان خانه مشغول تناول غذا است با دیدن ما 
به نشانه احترام از جا برمی خیزد و دست به روی سینه می گذارد و خوش آمد می گوید و برای صرف 
ناهار تعارف می کند. تشکر می کنیم. به طرف طبقه بالا که محل زندگی آخوند در خانه مجاور است 
هدایت می شویم.از روی نردبان آهنی که تراکتور کنار آن توقف کرده و کار نفس گیری است یکی یکی 
بالا می رویم. آخوند رهبر با چهره ای گشاده و با شوخ طبعی به گرمی از ما استقبال می کند و در اتاق 
کوچکی پذیرای ما می شود. رفتار و منش آخوند توام با فروتنی است و از حرف هایی که بر زبان جاری 

مکند گویا انسان دنیادیده ای به نظر می رسد.
آخوند علاقه مندی و وفادارش را به نظام مقدس جمهوری اسلامی رهبری آن ابراز می دارد و خود 

را سرباز  انقلاب و ولایت می داند.
او حدود پانزده روز که در طبقه بالای همین خانه که پایین آن در آب فرو رفته  خانه نشین شده 

است و می گوید: من مردم شهرم را دوست دارم و تا آخر کنار آنان خواهم ماند...
آخوند رهبر علی رغم  سختی ها  و مشکلات، در شهر و طبقه فوقانی خانه اش می ماند تا روح امید 

را در کالبد زندگی مردم بدمد.
یاد مرحوم آیت الله جمی آمام جمعه فقید آبادان می افتم که در دوران هشت سال دفاع مقدس مرد 

و مردانه در کنار مردم شهرش ماند و مقاومت جانانه ای کرد. 
هرچند خانه، مسجد و مدرسه آخوند رهبر زیر آب قرار دارد و و اموال آن از بین رفته است اما انگار 
هیچ غم و غصه ای آخوند رهبر را آزار نمی دهد و او با همه دغدغه هایی که دارد همچنان شاداب است 

و با صلابت سخن می گوید و به همه نشاط و امید می دهد.

رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان 
درصدی  تا ۵۰  رشد 4۰  از  قم  استان 
ساخت و سازها در این استان خبر داد و 
گفت: این میزان رشد برای سال 9٧ نسبت 

به 96 بوده است.
مهندس امین مقومی  پیش از ظهر 
روزدوشنبه درآستانه روز خبرنگار در دیدار 
صمیمی با تحریریه روزنامه ایمان با تبریک 
روز خبرنگار با اشاره به میزان قابل توجه 
ساخت و سازها افزود: میزان رشد ساخت 
و ساز طی دو ماه اول سال 98 نیز 2۰ تا۳۰ 
درصد سیر صعودی  نسبت به مدت زمان 

مشابه سال قبل داشته است. 
وی خاطر نشان کرد: این در حالی است 
که این شاخص در سطح کشوری نمودار 
معکوسی را نشان می دهد و میزان ساخت 
و سازها در دیگر استان ها کاهش قابل 

توجهی داشته است. 
به گفته وی نکته قابل توجه در این 
زمینه این است که میزان ساخت و سازها 

در قم بیشتر از میانگین کشوری است. 
مقومی با اشاره به علل این رشد افزود: 
شاید برخی از مردم به دلیل ترس از گرانتر 
شدن هزینه های ساخت و ساز و یا تبدیل 
نقدینگی به سرمایه اقدام به ساخت و سازها 

کرده اند .
نکته  این  به  باید  کرد:  تصریح  وی 
توجه کرد که بیشتر ساخت و سازهای در 

حال انجام در استان قم جنبه مصرفی و 
آپارتمانی در طبقات محدود است و هیچ 
مجتمع سازی و انبوه سازی صورت نمی 
گیرد.وی در بخش دیگری از سخنان خود 
به برخی تخلفات درحوزه ساختمان سازی  
درقم اشاره کرد و گفت: مباحث اقتصادی 
و فرهنگی در بروز این تخلفات تاثیر زیادی 
دارد. این مقام مسئول با تاکید بر ممانعت 
از بروز تخلفات در زمینه ساخت و ساز 
عنوان کرد: برای مقابله با این تخلفات نیاز به 
هماهنگی و برخوردهای جدی، همه جانبه 
و محکم همه نهادها و سازمان های مربوطه 
چون  استانداری ،شهرداری، کمیسیون 
ماده ١۰۰، راه و شهرسازی و نظام مهندسی 
است. مقومی بر بکارگیری مجریان ذیصلاح 
در ساختنمان سازی تاکید کرد و گفت: 

استفاده از این افراد نباید به صورت صوری 
باشد بلکه این مجریان باید از ابتدا تا انتهای 
کار به روند ساخت و سازها نظارت کافی و 
متخصصانه داشته باشند تا از بروز مشکلات 

بعدی جلوگیری شود.
وی دربخش دیگری از سخنان خود 
با تاکید برنقش انکار ناپذیر رسانه ها در 
دستگاههای  سازمانی  اهداف  پیشبرد 
مدیران  ارتباط  چه  :هر  گفت  مختلف 
دستگاهها با رسانه ها بیشتر باشدعایدی آن 

به نفع مردم وخود مدیر تمام خواهدشد. 
مقومی ادامه داد: خوشبختانه بیشتر 
رسانه های استان قم ، رسانه های حرفه 
ای هستند که مدیران باید بیش ازاینها 
ازظرفیت آنها برای تحقق اهداف و برنامه 

های خود استفاده نمایند.

وی درپایان با بیان اینکه روزنامه ایمان 
یکی از باسابقه ترین رسانه های استان قم 
می باشد  که در حال حاضر بصورت ملی 
ودر سطح کشور منتشر می شود تاکید کرد 
: این روزنامه در بزنگاه های مختلف  در 
راستای حل مشکلات مردم و دستگاههای 
مختلف به وظایف  حرفه ای خود عمل 

نموده است که این جای قدردانی دارد.
بیان  به  دیدار  نیز  کرمانی  اله  روح 
فعالیت ها واقدامات این روزنامه درجهت 
حل مشکلات استان قم  پرداخت وگفت : 
آماربالای حوادث طبیعی بویژه زلزله درایران 
وظایف سازمان نظام مهندسی ساختمان  را 
سنگین کرده است چرا که هرچه نظارت 
ها در حین ساخت وساز ها بیشتر باشد 
مسکن مقاوم تری احداث می شود که تاب 
آوری  بیشتری در مقابل حوادث خواهد 
داشت وبه طبع  آن خسارات جانی و مالی 

را کاهش خواهد داد.
وی با اشاره به کاهش برخی مشکلات 
اخیر  درسالهای  وساز  ساخت  حوزه 
مشکلات حوزه  کامل  رفع  اظهارداشت: 
ساخت از توان یک دستگاه خارج  است و 
همه دستگاه های متولی اعم از استانداری ، 
شهرداری، راه وشهرسازی و نظام مهندسی 
ساختمان ..باید با هماهنگی و هم افزایی 
حوزه   مشکلات  کنی  ریشه  درجهت 

ساخت وسازگام بردارند.

رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان استان قم اعلام کرد

رشد 40 درصدی ساخت و ساز در قم

عربستان واسرائیل در صدر فهرست کودک کشان جهان کاریکاتور

بر اساس گزارش جدید سازمان ملل؛ عربستان 
و اسرائیل در صدر فهرست کودک کشان جهان هستند.

 سجاد جعفرى

عضو هیئت رئیسه شورای اسلامی شهر قم :

صنوف مزاحم قم باید 
هر چه سریع تر ساماندهی شود

عضو هیئت رئیسه شورای اسلامی شهر قم با تأکید بر تسریع در روند 
ساماندهی هر چه سریع تر صنوف مزاحم سطح شهر از سوی شهرداری، 
گفت: شهرداری قم با ارتباطی که با اتحادیه ها و ذی نفعان فعال در این 
حوزه  دارد، روند ساماندهی را تسریع کند.حسن طلایی اظهار داشت: طبق 
بند 2۰ ماده ۵۵ قانون شهرداری ها مأموریت جاری و ساری شهرداری ها 
ساماندهی صنوف مزاحم است، در این راستا شهرک صنوف با مساحت 
١۳۰ هکتاری در کیلومتر ۵ جاده قدیم قم- تهران در حال احداث 
می باشد.عضو هیئت رئیسه شورای اسلامی شهر قم با بیان اینکه این 
شهرک در قالب سه سایت طراحی شده است، گفت: سایت آهن فروشان، 
سایت درب و پنجره سازی و قطعاتی با کاربری خدمات عمومی در این 
شهرک طراحی شده است.طلایی خاطرنشان کرد: در این شهرک، سایت 
آهن فروشان به مساحت 2۵۰ هزار مترمربع، سایت درب و پنجره سازی 
با مساحت ١94 هزار مربع به صنف درب و پنجره سازان اختصاص یافته و 
قطعاتی با کاربری خدمات عمومی در مساحت های 6۰، 8۰ و ١۰۰ مترمربع 
برای خدمات عمومی مشاغل مختلف در نظر گرفته شده است.وی ادامه داد: 
در حال حاضر از این سه سایت، زیرساخت های فاز آهن فروشان آماده شده 
و شهرک صنوف آمادگی پذیرایی از صاحبان این مشاغل را دارد، این صنف 
به این شهرک انتقال پیدا می کند و بقیه مشاغل مزاحم شهر قم باید به مرور 
زمان ساماندهی شوند.عضو هیئت رئیسه شورای اسلامی شهر قم با تأکید بر 
تسریع در روند ساماندهی هر چه سریع تر صنوف مزاحم سطح شهر از سوی 
شهرداری، گفت: شهرداری قم با ارتباطی که با اتحادیه ها و ذی نفعان فعال 

در این حوزه دارد، روند ساماندهی را تسریع کند.

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم  اعلام کرد

۴۵۰ میلیون تومان قیمت 
اورهال هر دستگاه اتوبوس 

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم گفت: ١46 دستگاه اتوبوس 
درون شهری قم از رده خارج هستند که هزینه اورهال آن ها برای هر دستگاه 
رقمی بیش از 4۵۰ میلیون تومانی می شود.امیر یزدی با اشاره به افزایش 
بهای خرید اتوبوس های جدید برای ناوگان شهری، اظهار داشت: با توجه به 
عدم  حمایت ها بهای خرید اتوبوس های عمومی جدید اسکانیا به بیش از 
یک میلیارد و 8۰۰ میلیون تومان رسیده است.مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی 
شهرداری قم با بیان اینکه اتوبوس های فعال در حوزه حمل  و نقل عمومی 
شهر قم در آستانه عبور از تعهد ١۰ ساله هستند، ابراز کرد: تا آبان ماه امسال 
تعهد خدمت حدود ١8۰ دستگاه اتوبوس درون شهری به پایان می رسد.

یزدی خاطرنشان کرد: ١46 دستگاه اتوبوس درون شهری قم از رده خارج 
هستند که مبلغ اورهال هر دستگاه اتوبوس در سال 96 حدود ١8۰ میلیون 
تومان بود که امروز برای اورهال آن ها برای هر دستگاه رقمی بیش از 4۵۰ 
میلیون تومانی باید هزینه شود.وی با تأکید بر اینکه قرارداد خرید ١۰4 
دستگاه اتوبوس اسکانیا در سال 9٧ منعقد شده است، تصریح کرد: قم تنها 
کلان شهر کشور بوده که همه اتوبوس های حمل  و نقل عمومی شهر در آن 

دارای کولر هستند.

شهردار منطقه یک قم خبرداد

توزیع بیش از ۱۵ هزار تن آسفالت 
جهت روکش آسفالت معابر 

احمد ترکمن شهردار منطقه یک گفت: بیش از ١۵ هزار تن آسفالت 
جهت روکش آسفالت معابر سطح این منطقه توزیع شده است.

شهردار منطقه یک اظهار داشت : در راستای بهسازی معابر و بهبود 
عبورو مرور، این منطقه از ابتدای سال تاکنون نسبت به اجرای روکش 
آسفالت خیابان های بلوار شهید محلاتی، بلوار سمیه ، بلوار شهید روحانی 
، بلوار شهید دل آذر، شوارع فرعی خیابان ١9 دی و شوارع فرعی خیابان 
شهدای دروازه ری اقدام نموده است.وی خاطر نشان کرد: این حجم از 
آسفالت در مساحتی معادل ١۳۳ هزار متر مربع اجرا شده است و جهت 
اجرای آنها بالغ بر 4۵ میلیارد ریال اعتبار هزینه شده است .ترکمن بیان کرد 
: با عنایت به اینکه شوارع این منطقه از سطح تردد بالایی برخوردار است به 
همین دلیل ساماندهی وضعیت معابر به عنوان یکی از مهم ترین اهداف و از 
ابتدا بصورت جدی در دستور قرار گرفت.شهردار منطقه یک در ادامه افزود 
: امیدواریم با انجام این گونه اقدامات گام خوبی در عمران و آبادانی منطقه 

برداشته و در کنار آن رضایت شهروندان را بدست آوریم.

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم خبرداد

اجرای تئاتر خیابانی با موضوع تفکیک 
پسماند در بوستان های قم

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم از اجرای تئاتر خیابانی 
با موضوع مفاهیم مدیریت پسماند در بوستان های سطح شهر خبر داد .سید 
عبدالله میر ابراهیمی با اشاره به تئاترهای تابستانه با موضوع پسماند، اظهار 
کرد: رشد فرهنگ شهروندی در حوزه مدیریت پسماند به حفظ محیط  
زیست منجر می شود و این مهم نیازمند تمرکز جدی بر مباحث آموزشی 
در این حوزه است.مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم یادآور 
شد: با همکاری سازمان فرهنگی، هنری و ورزشی نسبت به انتخاب و آماده 
سازی گروه جهت اجرای تئاتر خیابانی در بوستان های سطح شهر اقدامات 
لازم صورت گرفته است تا مفاهیم مدیریت پسماند با زبان نمایش منتقل 
شود.میرابراهیمی با اشاره به اهمیت و تاثیرگذاری آموزش های میدانی، 
ادامه داد: با توجه به حضور شهروندان در ساعات پایانی روز در بوستان ها و 
پارک های سطح شهر، ارائه آموزش های محیطی در قالب تئاتر و نمایش، 
باور پذیری و تاثیرگذاری ویژه ای در تقویت مشارکت و همکاری شهروندان 
در مسائل شهری به دنبال خواهد داشت.وی هدف از اجرای این برنامه ها 
را بیان مسائل شهروندی عنوان و خاطرنشان کرد: در این برنامه ها مفاهیم 
و موضوعاتی از قبیل تفکیک پسماندها، روش های کاهش تولید پسماند، 

ساعت بیرون گذاری پسماند و… در قالب طنز بازگو می شود.

فرمانده انتظامی استان قم خبرداد

دستگیری کلاهبردار حرفه ای 
فرمانده انتظامی استان قم از دستگیری کلاهبردار حرفه ای خبر داد و 
گفت: متهم با پوشش اخذ وام بانکی مبالغ هنگفتی را از سوژه های مورد نظر 
سرقت می کرد.  سردار عبدالرضا آقاخانی در تشریح این خبر اظهار داشت: 
در پي شکایت احدي از شهروندان مبني بر کلاهبرداري با شگرد اخذ وام ، 
بلافاصله موضوع در دستور کار کارآگاهان پلیس آگاهي استان قرار گرفت.

وی افزود: در بررسی های اولیه مشخص شد متهم با خودروهاي گرانقیمت 
و جعل عناوین مدیرعامل شرکت و قاضي اقدام به شناسایي سوژه هاي خود 
که غالباً بانوان مي باشد، کرده و پس از آشنایي مقدماتي در پوشش اخذ 
وام بانکي، مبالغي از آنان برای افتتاح حساب دریافت و سپس متواري مي 
شود. سردار آقاخانی ادامه داد: با توسعه فعالیت هاي پلیسی، متهم به هویت 
"علیرضا مشهدي غلام" داراي 9 فقره سابقه کیفري شناسایي و طي نیابت 
قضائي در پایتخت پس از تعقیب و مراقبت دستگیر شد.فرمانده انتظامی 
استان افزود: متهم در بازجویي بعمل آمده به بزه انتسابي اعتراف کرد و  
تا کنون نیز ١۳ نفر شاکي با مصادیق کلاهبرداري،سرقت و اعمال منافی 
عفت از استان هاي مختلف به ارزش تقریبی ١۵ میلیارد ریال کلاهبرداري 
شناسایي شده اند.وی ابراز داشت: با توجه به دستور قضائی مبنی بر انتشار 
تصویر بدون پوشش متهمان و با عنایت به اینکه کلاهبرداري با این شگرد 
همچنان در سایر استانها متصور مي باشد، مالباختگان می توانند برای 
شکایت به پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان قم مراجعه کنند.سردار 
آقاخانی به همشهریان بخصوص بانوان توصیه کرد: شهروندان خصوصاً 
بانوان، توجه داشته باشند که برای اخذ وام و تسهیلات مي بایستي صرفاً به 
بانک ها مراجعه کنند و اشخاصي که به ظاهر داراي تمکن مالي و از روابط 
عمومي بالایي برخوردار هستند به هیچ عنوان قابل اعتماد نبوده چراکه 
امکان خسارات مادي و معنوي جبران ناپذیري متصور مي باشد.فرمانده 
انتظامی استان قم تصریح کرد: سرانجام متهم به همراه پرونده متشکله برای 

انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شد.

اخبــار

پیام آموزشی 
پلیس بهترین راهنمای ما 

در رفت و آمدهای شهری است.
پلیس راهوراستان قم - فرهنگ ترافیک

ساماندهی  ضرورت  به  نسبت  هشدار  با  استاندارقم 
مشکلات گره خورده میدان شهید مطهری گفت: ضابطه 
معماری و شهرسازی این میدان باید تا پایان مهرماه سال 

جاری به صورت کامل تعیین تکلیف شود.
بهرام سرمست در جلسه شورای سازمان نوسازی و 
بهسازی اطراف حرم مطهر حضرت معصومه)س( در سالن 
جلسات استانداری اظهارداشت : شهرداری قم برای ساماندهی 
میدان شهید مطهری باید طرح مطالعاتی خود را تدوین و 

زمان بندی مشخصی برای بهره برداری از آن مشخص کند.
وی خاطرنشان کرد: نقطه ابتدایی در ساماندهی این 
میدان، تهیه طرح جامع سرمایه گذاری آن توسط شهرداری 
است که ضوابط مورد نظر در آن پیش بینی و احصا می شود.

استاندارقم اضافه کرد: سرمایه گذاران با توجه به ماهیت 
وجودی خود به دنبال سود و منعفت هستند اما این ویژگی 

دلیل مناسبی برای کاهش یا قطع همکاری با سرمایه گذاران 
در این میدان نیست.

سرمست در ادامه با اشاره به مشکلات بازار شمسه قم، 
عنوان کرد: در رابطه با جانمایی آسانسور در این بازار نیز 
باید جمعی جامع بین منافع سرمایه گذاران، شهروندان و 

همچنین کسبه انجام بگیرد.
* تدوین برنامه عملیاتی برای آماده سازی اراضی 

۴۸ هکتاری پردیسان 
وی دربخش دیگری از سخنان خود گفت :سازمان 
بهسازی اطراف حرم از نظر کارهای عمرانی و ساماندهی بافت 
های فرسوده نهادی مهم و ارزشمند در سطح شهر بوده که 

باید طرح های عمرانی ویژه ای برای اجرا به آن سپرده شود.
وی افزود: شورای بهسازی اطراف حرم مطهر برای ادامه 
فعالیت های عمرانی پیش بینی شده باید در سال 98 به 

صورت مستمر تشکیل گردد.
استاندارقم همچنین با اشاره به مبحث آماده سازی اراضی 
48 هکتاری پردیسان برای ساماندهی اطراف این مکان 
مقدس، گفت: سازمان بهسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر 
باید برای آماده سازی اراضی 48 هکتاری پردیسان برنامه 

عملیاتی خود را تدوین و ارائه دهد.
سرمست ادامه داد: سازمان بهسازی اطراف حرم از نظر 
کارهای عمرانی و ساماندهی بافت های فرسوده نهادی مهم و 
ارزشمندی در سطح شهر بوده که باید طرح های عمرانی ویژه 

ای برای اجرا به آن سپرده شود.
وی خاطرنشان کرد: وجود برخی قوانین مغایر سبب شده 
تا فعالیت های این سازمان نسبت به گذشته محدود شود که 
در این شرایط باید به دنبال پیش بینی مدلی برای خروج این 

سازمان از بن بست بود.

استاندارقم تاکید کرد

ضرورت ساماندهی مشکلات میدان شهید مطهری 

پیشبرد  برای  گفت:  قم  شهردار 
اهداف بازآفرینی و ساماندهی شهری 
باید بودجه چندین برابر بودجه فعلی به 
سازمان بهسازی و نوسازی اطراف حرم 
مطهر حضرت معصومه)س( تخصیص 

پیدا کند.
دکترسید مرتضی سقائیان نژاد در 
جلسه شورای سازمان نوسازی و بهسازی 
اطراف حرم مطهر حضرت معصومه)س( 
در سالن جلسات استانداری  افزود: بودجه 
سازمان بهسازی و نوسازی اطراف حرم 
میلیارد   9 فقط  گذشته  سال  مطهر 
تومان بوده در حالی که برای رسیدن 
به اهداف مورد نظر بودجه 2۰۰ میلیارد 

تومانی نیاز است.
مشکلات  به  اشاره  با  قم  شهردار 
بودجه ای سازمان بهسازی و نوسازی 
اطراف حرم و همچنین تفریغ بودجه 
و  اموال  فروش  گفت:  سازمان،  این 
املاک برای تحقق بودجه توسط این 
در  نباید  که  بوده  ای  مساله  سازمان 

سال های آینده تکرار شود.
سقائیان نژاد همچنین بیان کرد: در 
رابطه با مشکل آسانسور بازار شمسه 
مشکلات سابق به صورت کامل برطرف 
شده و معاونت ترافیک و حمل و نقل 
شهرداری قم نگهداری از این تجهیزات 

را بر عهده گرفته است.
وجود  حاضر  حال  در  گفت:  وی 
برخی مغایرت ها در شیوه نامه آماده 
سازی اراضی 48 هکتاری پردیسان قم 
و همچنین ساماندهی حرم مطهر سبب 
کندی برنامه های شهرداری شده است.

بانک  اندازی  راه  بر  تاکید   *
املاک به صورت نرم افزاری 

شهر  اسلامی  شورای  رئیس  نایب 
قم نیز در این جلسه گفت: ساماندهی 
اطراف حرم مطهر به دلیل جایگاه ویژه 
گردشگری و مذهبی که دارد باید به 

صورت جدی توسط مجموعه مدیریت 
استان دنبال شود.

حسن بختیاری با اشاره به مشکل 
دامنه دار تملکات در قم، افزود: حلقه 
گمشده شهرداری در مبحث تملکات 

عدم وجود بانک املاک است.
شهر  اسلامی  شورای  رئیس  نایب 
قم اضافه کرد: نبود بانک جامع املاک 
سبب می شود تا امر تملک در پیشبرد 
پروژه های شهرداری با کندی دنبال 
شود.بختیاری ادامه داد: راه اندازی بانک 
املاک به صورت نرم افزاری برای رصد 
آنلاین مسائل باید به صورت جدی در 
سازمان بهسازی و نوسازی اطراف حرم 

مطهر عملیاتی گردد. 

قائم مقام شهردار قم :
رونق بازار شمسه از اهداف 

شهرداری قم است
در  نیز  قم  شهردار  مقام  قائم 
بازار  اصلی  معضل  گفت:  جلسه  این 
شمسه، مشکل در طراحی اولیه است، 
شرایط  در  بازار  این  پارکینگ های 
حاضر گنجایش این حجم از خودرو 

را ندارد.
 ابراهیم معتمدی اظهار کرد: برای 
دسترسی زائران و شهروندان از طبقات 
منهای ۵ و 4 به همکف ١6 آسانسور 
فعال بوده که البته جوابگوی نیازهای 
روز افزون نیست. قائم مقام شهردار قم 
خاطرنشان کرد: بیش از ١۳۰ میلیارد 
تومان برای نصب پله برقی در طبقات 
و  شده  هزینه  شمسه  بازار  مختلف 
پله  یک  جانمایی  برای  لازم  اقدامات 
برقی دیگر با اعتبار ۳۰ میلیارد تومان 
نیز در دستور کار شهرداری قرار دارد.

معتمدی بیان کرد: رونق تجاری های 
بازار شمسه از اهداف اصلی شهرداری و 
سرمایه گذاران از جانمایی آسانسوهای 
بازار  همکف  طبقه  به  زائر  پارکینگ 

شمسه بوده است.
وی اظهار داشت: 9۰۰ باب مغازه 
با  بازار شمسه در وضعیت فعلی  این 
و  شده  اداره  قم  شهرداری  مدیریت 
برنامه خاصی برای واگذاری تمام آنها 
به یک هئیت مدیره منجسم در دستور 

کار است.
به  اشاره  با  قم  شهردار  مقام  قائم 
میدان مطهری،  مشکلات ساماندهی 
میدان  ساماندهی  برای  کرد:  بیان 
مطهری عناصر پیچیده ای داشته که 
سبب شده تا روند ساماندهی این میدان 
با کندی و رکود مواجه شود استفاده از 
اوراق مشارکت برای ساماندهی فاز ۵ 

عمار یاسر و پارکینگ شرقی 
معماری  و  شهرسازی  معاون 
جلسه  این  در  نیز  قم  شهرداری 
گفت: استفاده از اوراق مشارکت برای 
ساماندهی فاز ۵ عمار یاسر و پارکینگ 
شرقی حرم مطهر از اولویت های اصلی 

شهرداری قم است.
کرد:  اظهار  جانقربان  غلامرضا 
برای  مشارکت  اوراق  از  استفاده 
ساماندهی فاز ۵ عمار یاسر و پارکینگ 
شرقی حرم مطهر از اولویت های اصلی 
شهرسازی  است.معاون  قم  شهرداری 
همچنین  قم  شهرداری  معماری  و 
میدان  ساماندهی  با  رابطه  در  افزود: 
شهید مطهری ١8 عنصر و عامل موثر 
شناسایی شده است، که در قالب طرح 
است.جانقربان  تدوین  حال  در  جامع 
بیان کرد: برای ساماندهی میدان شهید 
مطهری نیز از مبحث سرمایه گذاری 
حمایت می شود اما سرمایه گذار فعلی 
این پروژه، طرح ساماندهی را به شدت 

شکننده و کند پیش می برد.
وی گفت: اکثر پروژه های شهری و 
عمرانی پیمانکار مذکور در سطح شهر 
به صورت نیمه کاره رها شده و انتخاب 
این سرمایه گذار روند پیشرفت فیزیکی 

پروژه ها را به شدت شکننده می کند.

* فضاهای هویت بخش شهری 
قم مرمت می شوند

بهسازی،  سازمان  مدیرعامل 
حرم  اطراف  زیباسازی  و  نوسازی 
مطهر حضرت معصومه)س( شهرداری 
و  فضاها  نیزدراین جلسه  گفت:  قم 
آثار هویت بخش شهری در بازآفرینی 
بافت های فرسوده و نارکارآمد حفظ و 

مرمت می شود.
علیرضا خاکی افزود: حفظ فضاهای 
هویت بخش شهری در فعالیت های 
مربوط به بازآفرینی شهری به صورت 
آثار  تخریب  از  و  شده  دنبال  جدی 

هویت بخش خودداری می شود.
مدیرعامل سازمان بهسازی، نوسازی 
و زیباسازی اطراف حرم مطهر حضرت 
و  کف سازی  کرد:  معصومه)س(اضافه 
بوده  اقدامی  مهمترین  سازی  جداره 
که در محلات هدف بازآفرینی شهری 

انجام می گیرد.
خاکی گفت: در رابطه با ساماندهی 
قبرستان شیخان، قبرستان نو، میدان 
روح الله، میدان مطهری و خیابان ارم 
برآورد هزینه لازم نهایی صورت گرفته 
و عملیات عمرانی آنها در زمان بندی 

مشخص شده انجام می گیرد.
و  ساماندهی  در  داد:  ادامه  وی 
فرسوده شهری  های  بافت  بازآفرینی 
به احداث مراکز محلات توجه ویژه ای 
شده و در تمامی محورهایی که امکانات 
لازم موجود باشد نسبت به احداث این 

قبیل مراکز اقدام می شود.
بهسازی،  سازمان  مدیرعامل 
نوسازی و زیباسازی اطراف حرم مطهر 
بیان  ادامه  در  معصومه)س(  حضرت 
شده  انجام  های  برنامه ریزی  با  کرد: 
ایجاد  الله  روح  میدان  در  پارکینگی 

خواهد شد.

شهردار قم :

بودجه باز آفرینی شهری در قم کافی نیست


